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A
 csertölgy jellegze
tes szubmediterrán 
növény. Amilyen 
közönséges a Kár
pát-medencében és 
attól délkeletre, 
olyan ritka tőlünk 
északra és nyugat
ra. Az angol nyelvű 
irodalomban Turkey oak-nak - 
török tölgynek - nevezik, s elter
jedése valóban egybeesik a török 

birodalom egykori legnagyobb 
kiterjedésével. Fája, amelynek 
csersavtartalma a hazai fafajok 
között a legnagyobb, ellenálló a 
kártevőkkel és a korhadással 
szemben. Szatmár megye és Er
dély kopjafás temetőiben a leg
gazdagabbak síremlékei évszáza
dos cserefából készültek, de a 
csernek a népi építészetben is 
jelentős szerepe volt. A modern 
faipar viszont nem nagyon ked
veli, mivel kemény teleken a mi
nőséget rontó fagylécek alakul
nak ki benne. Ezért aztán sokfelé 
találkozunk olyan erdőállomá
nyokkal, amelyekben a szokásos
nál jóval több a cser, ugyanis az 
értékesebb fájú tölgyeket már ré
gebben kiszálalták. Az utóbbi 
évekig a csert szinte kizárólag 
tűzifának használták, aztán fel
merült egy új hasznosítási lehe
tőség, a furfurolgyártás. Ez a 
szerves vegyipari alapanyag, 
amelyből sokféle terméket állíta
nak elő, gazdaságosan nyerhető 
ki az iparilag kevésbé értékes fa
anyag száraz desztillációjával. 
Sajnos ennek az eljárásnak is 
vannak természetvédelmi árny
oldalai. A furfurolgyártás ugyan
is apríték formájában igényli a 
faanyagot, s az aprítást a kiter
melés helyszínén végzi egy önjá
ró gépsor. Könnyen elképzelhe
tő, hogy milyen állapotban ma
rad az egykori erdő gyepszintje 
és talaja egy ilyen kitermelés 
után.

Szárazabb, melegebb éghajla
ton, például a Magyar Közép
hegység legnagyobb részén, a 
cser a kocsánytalan és a molyhos

A savasodást jelzik

tölggyel társul, míg nedvesebb, 
hűvösebb vidéken, így a dunán
túli dombságokon inkább a ko
csányos tölggyel alkot erdőtársu
lást. Mindkét esetben közepesen 
zárt lombozatú, közepesen dús 
cserje- és gyepszintű erdő jön 
létre, amely megjelenésében „fél
úton" van a csendes, komor, sö- 
tét bükkösök, sziklaerdők és ke- 
ményfaligetek, valamint a fény
ben gazdag bokorerdők és erdős 
sztyeppék között.

Négy alaptípust különböztet
hetünk meg. A változó vízellátá
sú, agyagos talajokon kialakult 
cseres tölgyesek a Dunántúlra, 
elsősorban a Bakonyaljára jellem
zők. Kora tavasszal vagy esős 
nyarakon a csapadékvíz csak las
san szivárog le az altalajba, így az 
erdő alját gyakran bokáig érő víz 
borítja. Aszályos időben viszont 
száraznak tűnik a termőhely, a 
talajt mély repedések hálózzák 
be. A gyepszintben gyakori a 
kékperje és a sokszor csak vegeta
tív állapotban lévő sásfajok, a 
nedvességkedvelő orchideák kö
zül pedig a békakonty. Szárazabb 
helyeken, különösen június első

1 A szurokszegfü a cseres 
tölgyesek egyik legszebb 
vadvirága
(A szerző felvételei)

2 Tölgyeseinkben a korhadó 
fák gyökerei közt egyre 
fogyatkozó számban él az 
orrszarvú bogár (Müller 
György felvétele)

3 A tölgyesek egyik 
karakterfaja a tölgyfa 
érdes tinóru értékes, 
ehető gomba, gyakran 
negyedkilós is lehet. 
Nyáron, kora ősszel terem 
(Dr. Rimóczi Imre 
felvétele)

4 A még élő, de belsejében 
már korhadó tölgybe 
vájja odúját a közép 
fakopáncs (Bécsy László 
felvétele)
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Magyarország legkiterjedtebb erdötípusa, miként a múltban, 
ma is a cseres tölgyes. Olyan termőhelyeken fordul elő, ahol 
nincsenek szélsőséges ökológiai viszonyok. Ahol az 
alapkőzet nem sziklás és nem homokos, a talajvíz szintje 
nem túl magas, a mezoklíma sem túl nedves és hűvös, sem 
túl száraz és meleg. A cseres tölgyes mind gazdasági, mind 
természetvédelmi szempontból maga a megtestesült 
középszer. Faanyaga közepesen értékes, élővilága alig 
tartalmaz ritka bennszülött és reliktumfajokat, azok is inkább 
a más erdötársulásokhoz csatlakozó átmeneti zónában 
fordulnak elő. A cseres tölgyesekkel csak ritkán 

találkozhatunk a síkságon, annál gyakoribbak 
viszont a hegy- és dombvidéken. Nagyon 

könnyű felismerni őket. Csak a vezérfajt, 
a csertölgyet kell figyelni, amelyet durván 
repedezett kérgéről, megnyúlt, sötétzöld, 
börnemű leveleiről, bozontosán pikkelyes 
kupacsáról még a kezdő természetjáró is 

könnyen azonosíthat.
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Egyre ritkábban kerül elénk 
a szarvasbogár 
(Dr. Seregélyes Tibor felvétele)

A tölgyesek állandó 
rovarpusztitója a fakusz (Bécsy 

László felvétele)

felében viszont lenyűgözően gaz
dag a gyepszint virágpompája: 
tömegesen nő a genyőte, a tarka 
nőszirom, a szurokszegfü vagy 
enyvecske, és több madársisakfaj.

A savanyú alapkőzetű cseres 
tölgyeseknek is nagyon jellegze
tes a gyepszintje. Feltűnő például 
a dús mohaszőnyeg, melynek 
leggyakoribb faja a seprőmoha, a 
leglátványosabb viszont a jóval 
ritkábban látható, zöldesfehér 
párnákat alkotó, fehérlő vánkos
moha. A füvek közül az erdei séd
búza, a kétszikűek közül pedig a 
rekettyefajok a leggyakoribbak. 
Jellemzőek az egyébként ritka 
színezőelemek is, amelyek a sa
vanyú alapkőzethez ragaszkod
nak, de az közömbös számukra, 
hogy milyen fákból áll az erdő. 
Ilyen ritkaság a csarab, a körtike- 
félék és a korpafüvek.

Európában minden bizonnyal 
az alábbi szembeszökő jelenség 
volt az ökológiai gondolkodás 
egyik fő inspirálója. Egy látszó
lag homogén szerkezetű erdőben 
a gyepszint fajösszetétele hirte
len, néhány méteren belül meg
változik, a különböző vegetáció
foltok pontosan követik az alap
kőzet mozaikját. E jelenség a 
mészkő és a homokkő mozaikja 
esetében a legkontrasztosabb. 
A pécsi Misina-Tubes vonulat 
északi lejtőjének alsó felében pél
dául egy mészkőbe települt kes
keny homokkőréteget pontosan 
kirajzol a megváltozott gyep

szint. Hasonló jelenséget a Bala- 
tonfelvidék számos pontján is ta
nulmányozhatunk. Kevésbé kife
jezett, de jól felismerhető a gyep
szint különbsége a különböző sa
vasságé vulkáni kőzetek mozaik
ján is. Az MTA Ökológiai és Bo
tanikai Kutatóintézete például 
néhány éve kimutatta, hogy a 
Visegrádi-hegységben a három 
évtizeddel korábbi állapothoz 
képest megnőtt a savanyú talajt 
kedvelő erdők aránya. Ez köz
vetlen bizonyítéka a környezet 
savanyosodásának.

Mészkedvelök és 
mészkerülök

A cseres tölgyeseket a fentiek 
alapján mészkedvelő és mészke
rülő típusokra oszthatjuk. Sok 
közös fajuk van, így például 
csaknem az egész cserjeszint, kü
lönösen pedig a húsos som, amely 
kora tavasszal, lombfakadás előtt 
hozza virágait. Számos növényfaj 
csupán előfordulása gyakoriságá
val és tömegességével jelzi a kü
lönbséget a cseres tölgyes mész
kedvelő és mészkerülő típusa kö
zött. Érdekes, hogy a cseresek 
más társulásban szinte elő sem 
forduló hűséges jelzőfajai inkább 
mészkerülők. Ilyen a három fe
hér virágú hazai pimpófaj: a kövi, 
az apró virágú és a fehér pimpó. 
A mészkedvelő cseresek legtöbb 
gyepszinti növénye viszont in

kább jövevény, s a nyíltabb bo
korerdőkben van igazán otthon.

Mivel a Kárpát-medencében a 
legtömegesebb erdőalkotó fák 
közel 10 ezer éve a tölgyek, alig
ha meglepő, hogy a szimbionták 
és paraziták száma a tölgyféléken 
a legnagyobb. (Az együttélés e 
két formája között nem vonható 
éles határ.) Leggazdagabb gom
batermő helyeink például az idős 
cseres tölgyesek — sajnos, egyre 
kevesebb van belőlük —, azok
nak is elsősorban a savanyú tala
jú változata. Számos kalapos 
gomba szoros gyökérkapcsolat
ban él a tölgyekkel, bár az 
együttélés részletei tisztázatla
nok. A fák vízfelvételét minden 
bizonnyal segíti a gombaszöve
dék. A KLTE ökológiai tanszéké
nek vizsgálatai szerint a fokozó
dó hazai erdőpusztulásban döntő 
szerepe van e gombaszövedék 
károsodásának. A fapusztulás 
egyébként legnagyobb mérték
ben a mészkerülő cseres tölgye
seink kocsánytalan tölgyeit sújtja.

A gombagyűjtő kirándulónak 
elsősorban a galambgombák és a 
vargányafélék bősége tűnik fel. 
Nem csak cseres tölgyesben él, 
de ott mindig megtalálható a leg
veszélyesebb mérges gombánk, a 
gyilkos galóca. Speciálisan tölgy
károsító faj a tág, labirintusszerű 
pórusairól jól felismerhető tölgy
fatapló. A savanyú talajú tölgye
sekben ezenkívül olyan gombák 
is megtelepednek, amelyek 
egyébként bükkösök, szurdok
erdők lakói. Ilyen például a vörös 
érdesnyelü tinóru és a sötét trom
bitagomba.

A tölgyfaszendertől 
a petékig

A cseres tölgyesek rovarvilága 
is igen színes. Az itt élő nappali 
lepkék ugyan többnyire a napsü
tötte erdőszélekre és tisztásokra 
húzódnak, az éjjeli lepkék töme
ge és fajgazdagsága azonban káp
rázatos. A legnagyobb testű 
tölgyfogyasztó a déli elterjedésű 
tölgyfaszender, de rajta kívül 
száznál is több bagolylepke, ara
szoló, púposszövő és moly él ki
zárólag a tölgyfajok levelén. Né- 
hányuk még válogatósabb, csak 
a csert fogadja el tápnövénynek. 
Hasonlóan gazdag a bogárfauna, 
amelynek sok nagy termetű, fel
tűnő képviselője közül elég csu

pán a szarvasbogarat, az orrszar
vúbogarat, a nagy hőscincért és a 
hegedülő csercincért megemlíteni. 
A talajszinten, az avarban, az er
dei utakon fürge, ragadozó fut
rinkákkal és lomha mozgású ga- 
néjtúró bogarakkal találkozunk. 
Utóbbiak tápláléka és élőhelye a 
nagyvad trágyája. Hazai élőhely
típusaink közül a cseres tölgyes
ben a legteljesebb és a legbonyo
lultabb a táplálékhálózat felépí
tése. A poloskák fajgazdagságá
ról akkor alkothatunk fogalmat, 
ha késő tavasszal, a tölgyek 
lombfakadása után 1-2 héttel né
zünk körül a lombkoronaszint- 
ben. De ne feledkezzünk meg a 
legnagyobb hazai rovarrendről, a 
hártyásszárnyúakról sem. 
A tölgyféléken találjuk a legtöbb 
fajta gubacsot, amelyek nagy
részt darazsak lárvabölcsői. 
A számtalan lepkehernyón für- 
készdarazsak légiója élősködik, 
ráadásul ezeknek további élőskö
dő ún. hiperparazita fürkészda- 
razsaik is vannak.

A bőséges rovarvilág, továbbá 
a cserjeszint dús bogyótermése 
terített asztalt kínál a tölgyesek 
madárfaunájának. Az idős száler
dőkben inkább a harkályok és a 
ragadozók, a fiatalos és cserjés 
állományokban pedig az énekes
madarak jelenléte tűnik fel. Ezek 
a madarak azonban a más fajösz- 
szetételű, de hasonló szerkezetű 
erdőkben is előfordulnak, akár
csak nagyvadjaink és az emlős
fauna többi tagja. Kivételt talán 
csak a pelék képeznek, amelyek 
táplálékbázisuk miatt inkább a 
tölgyesekben fordulnak elő.

A cseres tölgyesek természet
védelme kielégítőnek mondható. 
Hegy- és dombvidéki nemzeti 
parkjainkban, tájvédelmi körze
teinkben és természetvédelmi te
rületeinken a természetes vegetá
ció nagyobb részét e cseres töl-

| gyesek alkotják. Szinte a kötő
anyag szerepét töltik be, amely 
egységes keretbe foglalja a rit
kább, fokozottabban védendő 
reliktum növénytársulások apró, 
elszigetelt darabkáit. A helyes 
természetvédelmi kezelést meg
alapozó tudományos feltártság is 
talán ebben az élőhelytípusban a 
legnagyobb, nem utolsósorban a 
másfél évtizede folyó, igen ala
pos és szervezett Bükk-hegység- 
beli síkfőkúti kutatásoknak kö
szönhető.

NÉMETH FERENC
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DIÓHÉJBAN

UJ SZAKASZ AZ 
EGYÜTTMŰKÖDÉSBEN 

Dr. Maróthy László nyilatkozata
Március 28. és április 1. között tartotta alakuló 
ülését Moszkvában a KGST új környezetvédel
mi együttműködési bizottsága. A bizottság elnö
kévé F. T. Morgunt, a Szovjetunió Környezetvé
delmi Állami Bizottságának vezetőjét választot
ták. Az elnöki tisztet minden évben más tagor
szág képviselője tölti be. Jövőre magyar elnöke 
lesz a bizottságnak. A KGST titkárságán belül a 
bizottsági munka segítésére a tagországok kö
zötti napi munka koordinálására környezetvé
delmi osztályt hoztak létre.

Dr. Maróthy László miniszter rövid nyilatko
zatot adott a Búvárnak a bizottság első üléséről.
- Mindenekelőtt utalok arra - mondotta Ma

róthy László, hogy a KGST tagállamai 1964 óta 
működnek együtt a vízgazdálkodásban és a kör
nyezetvédelemben. A környezetvédelmi és víz
gazdálkodási problémák szaporodása, a munka 
eredményességének fokozása azonban azt in
dokolta, hogy a korábban külön működő bizott
ságok helyett egy új, magasabb szintű bizőttság 
foglalkozzon ezekkel az egymással szorosan 
összefüggő feladatokkal.

- Az ülésen egyetértés volt abban, hogy a 
tagországok a jövőben gyakrabban és részlete
sen ismertessék egymással a saját hazájukban 
végzett környezetvédelmi és vízgazdálkodási 
munkát, annak módszereit és eredményeit. 
Hangsúlyozták a környezetszennyezés mérté
kének megállapítására szolgáló mérési szabvá
nyok egységességének fontosságát, és szüksé
gesnek tartották, hogy mielőbb megvalósuljon 
a környezet állapotának közös normatívarend- 
szer alapján történő minősítése. A résztvevők 
elhatározták, hogy együttes erőfeszítéssel igye
keznek csökkenteni és megszüntetni a környe
zetet károsító tevékenységeket.

- Az ülésen elmondtam, véleményem szerint 

az egyes országokban kialakult környezeti álla
pot mérése mellett a bizottságnak fontos felada
ta lesz az, hogy kiderítse: milyen okok váltják ki 
a környezet szennyezését és szennyeződését. 
Az okok ismerete alapján intézkedéseket kell 
kidolgozni, amelyek biztosítják azok megszün
tetését, illetve kizárják azok megismétlődését. 
Szóltam arról is, hogy a szocialista országok
ban végbemenő gazdasági szerkezetváltozá
soknál mindenképpen figyelembe kell venni a 
környezetvédelmi követelményeket, a hosszú 
távú ökológiai érdekeket. Ez azonban egyedül 
nem elégséges. Tudatosítani kell, hogy az öko
lógiai egyensúly fenntartásában minden egyes 
emberre felelősség hárul, s ehhez a gondolko
dás, a szemléletmód megváltoztatása szüksé
ges. Az ember és a természet viszonyában má
ra ugyanis olyan helyzet alakult ki, amikor a 
környezet megóvása, védelme nem egyszerűen 
pénzkérdés. Mindenekelőtt az egész emberi te
vékenységet átható gondolkodás nemzetközi 
méretű átalakítására van szükség.
- Az a véleményem, hogy az új együttműkö

dési bizottság megalakulásával a bizottsági 
munkának tartalmilag is meg kell újulni, mégpe
dig úgy, hogy az állami feladatok összehangolá
sa és az együttműködés szélesítése mellett a 
társadalmi tudatformálást és a társadalom moz
gósítását is ösztönözze és segítse. Nem szabad 
megfeledkeznünk arról a világ minden táján 
már megfogalmazott és határozott felismerés
ről, hogy a környezetvédelmi feladatokat az ál
lam csak társadalmi mozgósítás révén valósít
hatja meg, és arról sem, hogy a munka nem 
végezhető el a nemzeti határokon belül, mert 
csak nemzetközi-világméretű összefogással le
het igazán eredményt elérni. E célok elérésé
ben segít a KGST új környezetvédelmi együtt
működési bizottsága.

Megkérdeztük az 
illetékest

Lesz-e újabb dunai vízlépcső?

A nyugati sajtóban felbukkantak olyan hí
rek, miszerint a bős-nagymarosi építkezé
sekkel egy időben máris újabb vízlépcső
rendszer építésének gondolatával foglalkoz
nak az illetékesek, nevezetesen a Duna ma
gyarországi alsó szakaszán, a fővárostól 
délre, Adonynál és Fajsznál.
- Mi az /gazság? - érdeklődtünk dr. Varga 

Miklóstól, a Környezetvédelmi és Vízgazdál
kodási Minisztérium államtitkárától.

- Az említett lehetőség ugyan nincs kizár
va, de ennek az elképzelésnek műszaki elő
készítése nincs olyan szinten, hogy a közeli 
jövőben beszélni lehetne róla. Sem a kor
mány, sem a minisztérium nem gondol rá az 
ezredfordulóig. Az ilyen rendszerek létesí
tése függ a talajviszonyoktól és sok egyéb 
körülménytől. Adony és Fájsz esetében pél
dául - Nagymaroshoz hasonlóan - csak me- 
dertározásos erőmű építése jöhetne számí
tásba. Ami azt jelenti, hogy üzemvízcsator
nára itt nincs szükség, a főmeder a duzzasz
tón átfolynék. Ennek elvi lehetőségét ugyan
is feltártuk anélkül, hogy bármilyen gyakor
lati lépést tettünk volna.
- Nemzetközi egyezmény vagy megálla

podás sem született?
- Nem. Az idén 40 éves Nemzetközi Duna- 

bizottságnak ugyan feladata, hogy munkál
kodjék a folyami hajózás feltételrendszeré
nek biztosításán, s ez bizonyos paramétere
ket valamennyi Duna menti állam számára 
előír. Csakhogy mi ezeket a feltételeket fo
lyamszabályozási intézkedésekkel is bizto
sítani tudjuk ezen a szakaszon.

(~tay)

Új védett 
területek

Megalakult a Hajdúsági 
Tájvédelmi Körzet. A 18 
mozaikterület erdőket, mo
csarakat, ősgyepes legelő
ket foglal magába, de leg
fontosabb része a Debre
ceni Erdöspuszta. A termé
szetvédelmi területek kö
zül 15 hektárral bővült a 
kállósemjéni Mohos-tó, s 
hasonló védettség alá he
lyezték a bölcskei (Tolna 
megye) löszfal tetején ta
lálható tátorjánost. A Táti
ka-hegy ösbükköse pedig 
az eddigi megyei védett
ségből országos jelentősé
gűvé „lépett elő".

„Jégszakadás és Duna’ kiáradása...”
A Budapesti Történeti Múzeumban 1988. március 11-én kiállítás nyílt a 150 

évvel ezelőtti nagy árvízről. Az akkori társadalomról, városképről, műszaki-tech
nikai fejlettségről is hű képet adó dokumentumokat, rajzokat, festményeket 
október 30-ig tekinthetik meg a látogatók.

Steindrucker L.: Átkelés a zajló Dunán 
(1842-ben készült festmény)

Mentés lóhátról - Grimm Vince- 
M. Trentsenszky kőnyomata

DR. ÁBRAHÁM KÁLMÁN 
államtitkár

Igazgatási Főosztály:
- Igazgatási ás Jogi Osztály,
- Jogszabály-elökiszitásl Osztály,
- Gazdasági Osztály.

Hatósági Főosztályi
- Hatósági Osztály,
- Felügyeleti ás Törvényességi Osztály.

Ágazatközi Főosztály:
- Ágazatközi Osztály,
- Területi Osztály.
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Az 1987. évi VII. törvény alapján Környezet- 
védelmi és Vízgazdálkodási Minisztérium 

(KVM) alakult - első ízben hazánk történetében. 
Jogelődei - az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Hivatal, valamint az Országos Vízügyi Hivatal 
- egyúttal megszűntek. A két hivatal 404 dolgozójá
ból 350 maradt, a korábbi 19 szervezeti egységet 
17-be vonták össze.

Feladatkör
Az új miniszter feladata a környezetvédelem és a 

vízgazdálkodás egészére kiterjedő irányító, össze
hangoló tevékenység ellátása. A miniszter feladat- 
és hatáskörét a 22/1988. (IV. 08.) MT rendelet rögzí
ti. Hatáskörébe tartozik:

- a természetvédelemmel,
- a természetvédelmi oltalom alatt nem álló táj 

védelmével,
- a levegőtisztaság-védelemmel,
- a hulladékok káros hatásai elleni védelemmel,
- a zaj- és rezgésvédelemmel,
- a környezet radioaktív szennyezése elleni véde

lemmel,
- a felszíni és felszín alatti vizek mennyiségének, 

Illetve minőségének védelmével, a környezet minő
ségének vízgazdálkodási eszközökkel való Javításá
val, a vízrajzi és vízföldtani feladatok ellátásával, a 
vízkészlet-gazdálkodással, a vízhasznosítással, a vi
zek kártételei elleni védelemmel és védekezéssel 
kapcsolatos tevékenységek Irányítása.
A miniszter felügyelete alá tartozik az Országos Me
teorológiai Szolgálat.

Bővítmények

A nem védett táj védelmét a KVM átvette a MÉM- 
től. Ez több ágazatot érintő, összetett feladatkör.

Új minisztérium
Korábban például gyakran ugyanaz a szakigazgatási 
szerv bírálta el az ún. nyomvonalas létesítmények 
(út, vasút, csatorna, elektromos vezeték stb.) tájala- 
kltó vagy romboló hatását, amely az engedélyt is 
kiadta. így a tájvédelem érdeke alárendelődött az 
ágazati érdekeknek.

Hulladékügyben is változás történt. Csak a ve
szélyes (mérgező, fertőző) hulladék tartozott a jog
elődhöz, most pedig minden ártalmas hulladék a 
minisztérium egységes és átfogó irányítása alá ke
rült. Ez elsősorban a követelmények megállapítását 
és az ellenőrzést jelenti.

A környezet radioaktív szennyezése elleni véde
lem elsősorban a más minisztériumok által irányított 
és működtetett észlelő-figyelő hálózatára támasz
kodva a környezet egészének ellenőrzését jelenti, 
függetlenül attól, hogy a sugárszennyezés milyen 
forrásból származik.

Fontos Jogköre a miniszternek, hogy szervezi a 
többi minisztérium és országos hatáskörű szerv ösz- 
szehangolt közreműködését igénylő komplex kör
nyezetvédelmi és vízgazdálkodási tevékenységet. 
Szabályozza és működteti az átfogó ökológiai infor
mációs rendszert. Ez nem csupán a meglévő adat
bankok egyesítését, hanem e rendszer további ki
építését, tökéletesítését is jelenti.

Árvíz, belvíz, rendkívüli környezetszennyezés 
vagy annak veszélye esetében a miniszter kormány
biztosi felhatalmazást kap. Ebben a hatáskörben 
rendelkezik a közerővel, a gazdálkodó szervezetek 
felszerelésével, járműveivel, anyagaival, valamint - 
együttműködve a honvédelmi és a belügyminiszter
rel - Igénybe veheti az általuk rendelkezésre bocsá
tott alakulatokat és felszereléseket.

A települési környezet védelmével kapcsolatos 

feladatok viszont változatlanul az ÉVM, az alapkő
zet és az ásványvagyon védelme az IpM (ezen belül 
a Központi Földtani Hivatal elnökének) ügykörébe 
tartozik. A MÉM feladata továbbra is a talaj (termő
föld), a védetté nem nyilvánított természetes nö
vényvilág, a vadászható, halászható, nem védett 
vad- és halfajok stb. megóvása.

A minisztérium, illetve Jogelődjeinek Irányítása 
alá tartozott helyi és területi szervek átalakítása 
napirenden van. A vízügyi igazgatóságok, környe
zetvédelmi felügyelőségek és más intézmények új 
egységes szervezetekké alakulnak át a közeljövő
ben.

Társadalmi kapcsolatok

A miniszter elősegíti a lakosság öntevékeny rész
vételét a környezetvédelmi és vízgazdálkodási fel
adatok ellátásában, társulatok létrehozása és más 
szervezeti formák révén. Kapcsolatot tart a különfé
le környezet- és természetvédő egyesületekkel, elő
segíti társadalom ökológiai szemléletének erősödését 
az állampolgároknak nyújtott alapos és reális tájé
koztatással, a propaganda, az oktatás és nevelés 
segítségével. A minisztérium mindezekben támasz
kodik a népfront, a szakszervezetek, az MTA, a 
MTESZ, a KISZ környezetvédelmi tanácsainak, bi
zottságainak és a különböző környezetvédelmi 
egyesületek tevékenységére.

A viszonylag gyorsan lebonyolított minisztériumi 
szervezési munka csak a kezdetet jelentette. A kor
szerű környezetvédelmi kormányzati munka részle
tes kialakítása folyamatos és hosszabb ideig tartó 
munkát igényel. Erről rendszeresen beszámolunk 
majd.

A szervezési táblázattal a minisztérium vezetőit és 
az irányításuk alá tartozó szervezeti egységeket mu
tatjuk be.

L. H. GY.

A Környezetvédelmi és Vízgazdálkodási Minisztérium szervezeti felépítése
M. MAHÓTHY LÁ01LÓ 
mlnlartor

Oaomólyaotl kóouUlyi 
- Oaomólyutl OuUly, 
> MtaMa/ OaaUly.
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• Társadalmi Kapcsolatok ouUlya, 
- Oa/tó OuUly.
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A Sziget jövője
Nem sietjük el a dolgokat. 1969-ben készült el 

a Margitsziget első fejlesztési terve - és „már
is" vitát rendezett a Budapesti Városszépítök 
Egyesülete arról a programjavaslatról, melyből 
mindnyájunk Szigetének végleges rendezési 
terve is elkészülhetne. Azóta kitiltották ugyan a 
gépkocsiforgalmat, de nem szűnt meg a külön
leges behajtást igénylők ostromzára, a rendel
kezésnek pedig sokan fittyet hánynak. A rész
letrajzokon bemutatott elképzelés szerint újabb 
szállók nem épülnek, helyreállítanák az egykori 
pesti oldali sétányt, az önként távozó sportegye
sületek után más intézményeket is kitelepítené
nek. De maradna (esetleg csökkentett termelés
sel) a szikvlzüzem, különböző építményeket 
helyrehoznának, s felmerült a közlekedés villa
mosítása. Tervezik a növényzet állapotának fo
lyamatos felmérését, hogy az erősen vissza
esett telepítést fölgyorsíthassák (pénz még 
nincs rá). A forgalmat csalogató egykori parko
lóhelyek más irányú fölhasználására Is vannak 
elképzelések, az elkerülhetetlen szállítást pe
dig a budai oldalra terelnék. Lenne vállalkozó 
a hajdani omnibusz föltámasztására, de a ló
vasút 20 milliónál többe kerülne, s a tömegköz
lekedés gondjait sem oldaná meg.

Párbeszéd
a szakszervezettel

A Helyiipari és Városgazdasági Dolgozók 
Szakszervezetének márciusi, kibővített közpon
ti vezetőségi ülésén Maróthy László is megje
lent. A környezetvédelmi és vízgazdálkodási 
miniszter tájékoztatta a vezetőség tagjait az 
újonnan alakult tárca szervezetéről és felada
tairól, majd az ágazati szakszervezetet közvet
lenül érintő kérdésekről Is szólt. Rámutatott, 
hogy a közművállalatoknak a mostaninál vállal
kozóbb magatartást kellene tanúsítaniuk. Pél
dául, a mind nehezebb helyzetben lévő fürdők 
gazdái színvonalasabb szolgáltatásokkal ma
guk Is megszerezhetnék a most még más válla
latok zsebébe vándorló hasznot. A miniszter 
kérte a szakszervezetet, hogy tegyen meg min
dent a környezetgazdálkodás terén meglévő 
problémák mérsékléséért. Kiemelte, hogy a ha
tékony munka érdekében további szoros együtt
működésre, folyamatos párbeszédre van szük
ség a minisztérium és a szakszervezet között, 
amire a HVDSZ központi vezetősége ígéretet 
tett.

Környezeti verseny 
Amerikában

Wlsconsin és Massachussets vezet a jobb 
környezetért folyó versenyben az USA-ban. 
A vetélkedést az Alap a Megújítható Energiafor
rásokért és a Környezetért nevű szervezet ren

dezi meg évről évre, s szigorú kritériumok alap
ján bírálják el az egyes tagállamok tevékenysé
gét a környezetvédelemben. A két élenjáró tag
állam 45 pontot kapott a lehetséges 60-ból, ame
lyet a következő 6 kategóriában érhettek el: 
felszíni vizek védelme, növényvédő szerek el
lenőrzése, országutak biztonsága, földhaszná
lat-tervezés, épületen belüli szennyezés, ener
giatermelésből és felhasználásból származó 
szennyezés.

Sok állam a környezetvédelmi feladatok meg
oldásánál csupán a szövetségi támogatásokra 
várt és saját forrásait nem mozgósította. Wls- 
consin azonban saját erőből támogatta a telepü
léseket korszerű szennyvíztisztítók létrehozá
sában.

A versenybizottság egyik legelgondolkodta- 
tóbb megállapítása az volt, hogy mindennapi 
környezetünkre a legnagyobb veszélyt az autó 
jelenti, mert az összes légszennyezés felét a 
kipufogógázok alkotják.

1988 várhatóan igen kritikus év lesz a mérge
ző hulladékok elhelyezése, illetve azoknak a 
folyóvizekbe kerülése miatt. Susan Mudd, az 
„Állampolgárok a jobb környezetért" csoport 
vezetője most a szövetségi bíróságon követeli, 
hogy szigorítsák meg a mérgező hulladékok 
elhelyezésére vonatkozó törvényt, vagy hogy az 
USA Környezetvédelmi Ügynöksége vegye át a 
hulladékelhelyezés engedélyezésének jogát.

■
 Elöljáróban a jegyzetiró magyarázkod

ni kénytelen. Megmagyarázni, hogy mit 
keres egy lap májusi számában két hó

nappal korábbi esemény, nevezetesen az Or
szággyűlés márciusi ülésszaka. A magyarázko
dás első része a nyomdai átfutási Idő. Áprilisi 

számunkat március derekán már megbonthatat- 
lanul kellett lezárnunk. Az országgyűlésen hal
lottak jelentősége viszont megköveteli, hogy ml 
is hírt adjunk az új közúti közlekedési törvényről, 
illetve két interpellációról. Akár májusban is.

Környezetvédők körében nem szükséges ma
gyarázni, hogy a közúti közlekedés a legveszé
lyesebb szennyforrások egyike. És az is egyér
telmű, amit a törvényjavaslat indoklásában a 
közlekedési miniszter megfogalmazott: „a köz
lekedési és a környezetvédelmi érdekek egy
mással ellentétes Irányúak". Számunkra vi
szont, akik szinte napról napra komorabban 
szemléljük a Föld környezeti állapotát a szapo
rodó veszélyek miatt, a törvény szándéka és 
szelleme némi megnyugvással szolgálhat. Hisz 
az előbb említett ellentétes érdekeket úgy kell, 
úgy kellene oldani, hogy „a környezet tisztasá
ga a lehető legkisebb sérelmet szenvedle". 
Vagyis új közúti közlekedési törvényünk a ma
gyarjogalkotásban szinte úttörő módon építi ma
gába a környezetvédelem követelményeit. Első 
paragrafusában - A törvény cé//á-ban - már 
leszögezve: „A törvény cé//a, hogy... elősegítse 
a... környezetvédelmi követelményeknek meg
felelő korszerű járműállomány és közúthálózat 
kialakítását, működését, a közutak védelmét".

Klubtrikó
Fazekas Gabriella hetedik osztályos tanuló 

(baloldalt) tervezte a mezőtúri BÚVÁR-klub 
emblémáját, melyet szitanyomással trikójukra, 
és egyensapkájukra ki Is nyomtattak. A nyári! 
táborozáskor már viselni Is fogják formaruháju
kat a mezőtúri Búvár-klubosok. Jobbra: dr. Krl-i 
zsán Józsefné klubvezetővel.

(Fortuna Mária felvétele)

KÉT NAP
Hogyha így van és ez van, akkor miért nem 

teljes, akkor miért csak „némi" a megnyugvá
sunk? Mert elsősorban csak a szándék a meg
nyugtató. Az adottságok és a lehetőségek Isme
rete azonban Inkább nyugtalanít. Közútjaink és 
Járműveink állapota, az egyéb érdekek környe
zet- és természetvédelmet elnyomó, sokszor 
tapasztalt gyakorlata, a fejlesztések korszerű
ségét, környezetbarát jellegét nyomorító sze
génységünk olyan béklyók, amelyek még a leg
tisztább szándékot Is visszafogják. Nyugtalanít 
továbbá, hogy végighallgatva a törvény or
szággyűlésben vitáját, felszólaló képviselőink Is 
Inkább a közlekedés védelme felett honatyás
kodtak. Mintha a környezetvédelem nem jutott 
volna eszébe senkinek. így aztán, ebből a szem
pontból, mintha Inkább a távolabbi jövőnek al
kotott volna törvényt a T. Ház. Egy olyan távo
labbi Jövőnek, amikor természeti és épített érté
keinkre Is vigyázó, korszerűen megépített út
jainkon csupa klsfogyasztású s környezetbará 
gépjármű szaladgál, alig érintve zajával dob
hártyáinkat.

A kétnapos márciusi ülésszak második nap
ján egy korábban el nem fogadott miniszter 
válasz körüli fejleményekről Is szó esett. Tavai) 
decemberben Dobos Ferenoné képviselő Inter 
pellált a Ferihegyi repülőtér zajövezetelber 
teendő környezetvédelmi Intézkedések tárgyé 
bán, és a közlekedési miniszter válasza nerr
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Erdő-ígéret
A gyarló kezekkel mozgatott videokamera 

ügyetlenke képsoraiból is előtetszik a szán
dék: megmutatni, miképp szabadul rá a be- 
tondzsungelben, kipufogógázokban élő 
nagyvárosi gyerek az olyannyira nélkülö
zött, sőt jószerivel ismeretlen természetre. 
Az „erdei iskola” üdítően hangzó fogalma a 
budapesti Deák téri és a Münnlch Ferenc 
utcai általános iskolások számára már való
ság. Kemence után az idén Tóalmás is kínál
ja magát - Budapesttől mindössze 60 kilo
méterre, 25 holdas parkban - az élményre 
szomjas gyerekeknek.

E kezdeményezés kiszélesítéséről cserél
tek eszmét elméleti és gyakorlati pedagógu
sok, különféle intézmények szép számú kül
döttei a népfront környezetvédelmi bizottsá
gában. De a még korántsem szlvárványos 
képet súlyosan elfelhözte a tömegmozga
lommá tétel legfőbb akadálya - a pénz hiá
nya A tanácskozás végkicsengése: ebben a 
helyzetben sem lehet úrrá rajtunk a tehetet
lenség érzése. Az egyetlen megoldás: vala
mennyi természet- és ügyszerető ember, In
tézmény összefogása annak érdekében, 
hogy az erősen szennyezett nagyvárosok 
gyermekeiért szervezett „erdei iskola”- 
mozgalomnak ne csak szerény múltja, ha
nem gazdag jövője is legyen. (-tay)

Megkérdeztük
Az év elején a Bódvát és a Sajót jelentős 

szervesanyag-szennyeződés érte. Megkér
deztük a Környezetvédelmi és Vízgazdálko
dási Minisztériumban Katona Emil osztály
vezetőt;

- Mi történt, és kik voltak a felelősök?
- A Sajóba szlovákiai üzemből került a 

szerves anyag. A szomszéd ország Illetéke
sei példás gyorsasággal ‘ Intézkedtek: 20 
perc alatt megállították a szennyezés után
pótlását. De még így Is tetemes mennyiségű 
fenol jutott a vízbe, amit klórral kezelve ár
talmatlanabb klórfenollá alakítottunk. Ez 
meglehetősen kellemetlen szagú, de a víz
használatot-amely természetesen nem Ivó
víz jellegű - nem zavarta. A szennyeződés 
szerencsére nem volt súlyos: a fenolkon
centráció a Tiszáig úgy fölhlgult, hogy alig 
lehetett mérni.
- A Bódva második fenolos szennyezé

séig nem tudtuk, ki a tettes. Végül kinyomoz
tuk, hogy a borsodszirákl Bartók Béla téesz 
dekoritüzeme a vétkes. A fenol a hűtővízzel, 
a megrongálódott hordókból és a telep tala
jából mosódott a Bódvába.

- Milyen büntetést kaptak a tettesek?

az illetékest
- A Sajót szennyező üzem felelősségre 

vonása a csehszlovák kollégákra tartozik, 
de a Magyar-Csehszlovák Határvíz! Bizott
ság Vízminőség Albizottságának soron kö
vetkező ülésén megvitatjuk közös gondun
kat. Ami a szövetkezetei Illeti: az üzemet 
leállítottuk, amíg a veszélyforrásokat meg 
nem szüntették. Ezenkívül 1,5 millió forint 
kártalanítási költséget kötelesek kifizetni. 
Ezzel még nincs vége a nekik benyújtott 
„számlának". A felszín alatti víz szennyezé
séért külön büntetésre számíthatnak.
- Gyakoribbak lettek nálunk a felszíni víz- 

szennyezések?
- Bizonyos növekedés kétségkívül ta

pasztalható. A számuk régebben 200 körül 
volt évente, tavaly viszont 250-re emelke
dett. Ebből 30 volt csehszlovák vagy román 
eredetű. E növekedés oka, hogy szaporodott 
a potenciális veszélyforrásként szóba jöhetö 
üzemek száma, és sajnos sok helyütt lazult 
a technológiai fegyelem. A szennyezések 
nagy része valamilyen hanyagságra - korro
dálódó csövekre, hordókra, figyelmetlen
ségre - vezethető vissza.

CS. R.

A T. HÁZBAN...
elégítette ki a Tisztelt Házat. Az eseményről és 
következményeiről a Búvár is rendszeresen hirt 
adott. Egyebek közt az Országgyűlés építési és 
közlekedési, valamint településfejlesztési és 
környezetvédelmi bizottságainak közös vizsgá
latairól, együttes véleményéről. Hogy mi derült 
ki? Végül is a már korábban tudottak. A repülő
tér létesítésének és fejlesztésének időszakában 
a környezetvédelmi előírások nem voltak össz
hangban a mai (a várható?) igényekkel. így a 
környék három zajövezetében élő több mint 64 
ezer ember, tízezernél több lakóház csaknem 
védtelenül maradt a zajártalmakkal szemben. 
Az úgynevezett l-es számú pálya felújításával 
és üzembe helyezésével mérséklődött ugyan a 
zajterhelés, de a gondok gondok maradtak. Jo
gos tehát a bizottságok által megfogalmazott 
kérés, hogy a kormány haladéktalanul intézked
jen a környezetvédelem érdekében, a legindo
koltabb esetekben az egyéni kártalanítást Is 
megoldva. A bizottságok jelentését végül mind 
Dobos Ferencné, mind pedig az Országgyűlés 
- egy ellenszavazattal és két tartózkodással - 
elfogadta.

Ugyancsak a tavaly decemberi ülésszakon 
feltett kérdésre a márciusi második napján Ma- 
róthy László környezetvédelmi és vízgazdálko
dási miniszter válaszolt. Akkor Sütő Kálmán 
képviselő a Rába menti, árvízveszélynek kitett 
területek érdekében emelt szót. Most Maróthy 

László elmondta, hogy a gond nemcsak egy 
folyószakasz gondja, hanem a Rábán kívül a 
Répcéé, az Ipolyé, a Hernádé, a Sajóé, a Bodro
gé és a Krasznáé is. E folyók mentén élők vala
mennyien sürgethetik az árvízvédelmi töltése
ket. A Rábával kapcsolatosan pedig azt hangsú
lyozta, hogy a folyó szabályozása csak akkor 
ésszerű, ha Szentgotthárdtól Győrig építik meg 
az új gátakat, ami 8,8 milliárd forintba kerülne. 
Azaz közös erőfeszítés nélkül aligha megy a 
dolog. Olyan elgondolások azonban enyhíthetik 
a kárt, mint amilyenek a Rába 13 ezer hektáros 
árterületén a jelenlegi művelési ágak megvál
toztatását célozzák.

Itt akár be is fejezhetnénk jegyzetünket, hi
szen a környezet óvását legközvetlenebbül 
érintő országgyűlési eseményekről beszámol
tunk. Valójában az ülésszak egyéb napirendi 
pontjai - a szövetkezeti törvény, a mezőgazda
sági termelőszövetkezetekről szóló törvény és 
az élelmiszertörvény módosítása - Is érintik a 
környezetvédelmet. Ha csak áttételesen Is. Ami
ből végezetül azt a közhely-következtetést von
hatjuk le, hogy napjainkban bármiről is vitatkoz
nak képviselőink, a környezetvédelemmel, kör
nyezetünk állapotával minden-minden össze
függ. Ez egyre inkább kiviláglik a T. Ház törvény- 

! alkotói tevékenységéből is. Csak a végrehaj
tás, a gyakorlat megvallatása se maradjon el! 
Elvégre a pudingnak még mindig az a leghívebb 
próbája, hogy megeszlk-e?l...

R. A.

Törődnek a tóval
Új strandot nyitnak, folytatják a környezetvédő 
erdősítést, újabb szakaszokon végzik el a párt
ós a mederrendezést, s meggyorsítják a vízve
zeték- és a csatornahálózat kiépítését az Idén a 
Velencei-tónál. A Velencei-tavi Intézőbizottság 
hangsúlyozta, hogy a fő feladat 1988-ban Is a tó 
vízminőségének védelme. Ezt szolgálja mintegy 
300 ezer köbméter Iszap kikotrása, a felszíni 
vízrendezési munkálatok folytatása Is. A zámo- 
lyi és a pátkal tározók térségében pedig újabb 
ötven hektár erdőt telepítenek.

Városvédők közgyűlése
A Város-községvédö és Szépítő Egyesületek Szövet

ségének Idei közgyűlésén Csáky Csaba, a szövetség 
titkára összegezte a tavalyi közgyűlés óta végzett mun
kát. Elmondotta, hogy jelenleg 120 öntevékeny szerve
zet működik. A szövetség kezdeményezte, hogy minél 
több községi, üdülőhelyi egyesület, baráti kör alakul
jon, a műemlékek védelmét pedig helyi tanácsi rende
lettel biztosítsák. A szövetség talualapltvánnyal segíti 
a községi egyesületek munkáját, s támogatja, hogy az 
egyetemeken, főiskolákon öntevékeny diákkörök, diák
közösségek alakuljanak településvédö munkára. A vi
tában felszólaló dr. Gál Zoltán belügyminiszter-helyet
tes öntevékeny szervezetek megalakulására, dr. Ábra- 
hám Kálmán KVM-államtltkár pedig az ökológiai gon
dolkodás erősítésére ösztönzött.

A közgyűlés megvitatta és elfogadta a szövetség 
emblémájára vonatkozó javaslatot, Illetve - Ráday Mi
hály alelnök előterjesztésére - döntött a szövetségi 
elismerés formáiról, majd jóváhagyta az 1988. évi költ
ségvetést.
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Az erdőnek varázsa, 
hangulata van. Akár 

hegyvidéki erdőkbe, akár 
alföldi ligetes erdőkbe 

visz utunk, 
mlndannyiunknak 

felüdülést, felfrissülést 
kínálnak. Hozzánk nőttek.

Éppúgy, mint a belőle 
készült tárgyaink. Életünk 

elválaszthatatlanul 
összefonódott az erdővel, 

sőt az emberiség 
történetével is. Találóan 

fogalmazott egy 
tudós professzor: „Emberi 

kultúránk az erdő 
pusztításával kezdődött, 

de csak az erdő 
megőrzésével maradhat 

fenn." Ezzel rímel 
összeállításunk is, 

amelyben 
a Minisztertanács 

közelmúltban elfogadott 
hosszú távú erdőtelepítési 

programjának 
bemutatására 

vállalkoztunk, áttekintést 
kínálva erdeink múltjáról 

és azokról a károkról, 
amelyek 

meggondolatlanságunk 
következményei. 

Megszólaltatunk erdészeti 
igazgatót, neves tudóst, 
tanácsi és ipari vezetőt, 

mit jelent számukra 
a 150 ezer hektárnyi új 

erdő. Mit jelent egy öreg 
erdész számára, hogyan 

látja a tudós, a jogaiba 
újra visszaállított 

mezővédő erdősávok 
szerepét, mennyiben lesz 
otthonosabb védett, vadon 

élő fajaink élete, és 
mennyiben gazdagodik az 

új erdőtelepítések által 
legnagyobb nemzeti 

kincsünk, a termőtalaj.

(Garancsy Mihály 
összeállítása)

ERDÖ-MÚLT, ERDÖ-JÖVÖ



KÉSZ A LELTÁR
Romlik a magyar erdők egész

ségi állapota. Legalábbis ez de
rült ki abból az alapos felmérés
ből, amelyet az ország erdőterü
letének 30 százalékán végeztek el 
a szakemberek. „Leltárba" vet
ték az erdőkben fellelhető vala
mennyi biotikus és abiotikus ere
detű kárt (összesen negyvenegy
félét), a hagyományos betegsé
gektől a környezeti ártalmakkal 
összefüggő újszerű károkig. 
A szakértők széles körének be
vonásával a munka még 1985-

Az elmúlt években 
elmaradtak a korábban 
jelentős mértékű 
széldöntések (Michalovszky 
István felvétele)

ben kezdődött, s napjainkban is 
tart. Hogyan összegezhetők az el
ső három esztendő tapasztalatai, 
s milyenek a kilátások az aggasz
tó helyzet orvoslására? Dr. Sóly
mos Rezső, a MÉM Erdészeti és 
Faipari Hivatalának helyettes ve
zetője válaszolt kérdéseinkre.

Élen a fagy- 
és a vadkárok

- 1985-ben a hazai erdőterület 
29-30 százalékán, 1986-ban pe
dig 25-26 százalékán észleltek 
kisebb-nagyobb kárt. Ebből kö
rülbelül 200 ezer hektár erdő 
helyzete lett súlyos. 1986-ban az 
idős, kitermelés előtt álló erdők 
20 százalékánál és a középkorú

Mit mondanak a fák?
Járjuk a határt öreg cimborámmal. Úgy néznek ki az 

erdő alatti földek, mint valami óriási torta, amelynek 
minden részét másfajta krémmel kente meg a háziasz- 
szony - a tavasz. Vaníliakrém repcetábla mellett, cso
koládé a kései barna szántás, mögötte zöld cukormáz 
a már bokáig törleszkedö gabonatábla. Megyünk az 
erdő felé. Az öreg meséli, hogy teleltek át a fácánok, 
mennyi lett a téli nyúlszámlálás eredménye. A domb- 
alji itatókúthoz érve friss tábla szélén állunk: mondom 
neki, hát tavaly itt még szép csenderes mentette a 
tarvadat és más jószágokat. Kiirtották, mondja szenv- 
telenül. Először kiirtották a menedéket, aztán elkezd
tek tanakodni, hogy mird lenne jó ez a „semmirevaló" 
föld. Felszántani is úgy kezdték, hogy majd tesznek 
bele valamit. S most úgy áll a dolog, hogy a gazdaság 
felajánlotta a vadászoknak, csináljanak belőle - vad
földet. Filmre illett volna, mormogja az öreg, ahogy a 
kikergetett fácánok, nyulak a gépek elvonultával keres
géltek, forgolódtak a frissen felszalonnázott földön. 
A puszta földön, a csenderes helyén. Ki kéne hozni ide 
ezeket a természetvédő, konferenciázó szakikat, 
mondja, kezükbe nyomni két ölelés gallyat, leguggol- 
tatni őket a bokros helyére, hátha alájuk fészkelnének 
a madarak... Leülünk az itatókút kávájára, megpihen
ni. Az erdő se sokáig állja a „minek az"-t, dünnyög az 
öreg. De hát tényleg: minek is? Ha nem vágják tarra, 
majd megfojtja a cementpor, az olajos füst a sok autó
ból, meg ez a savanyú eső, vagy mi, a fene ette vóna 
meg, aki kitalálta. Mondom nem „kitalálták”, az beteg
ség. Ja, betegek vagyunk mi mind, horkan fel kísérőm. 
Csoda, hogy még élünk...

Nézem mögöttünk a lábaserdőt. De sokat megjártuk 
gyerekkoromban! Volt, hogy nyári éjszakára kint rna- 

erdők 10 százalékánál tapasztal
tunk erőteljesebb károsítást. Két 
egymást követő év alatt jelentő
sen csökkent viszont a fiatal er
dők megbetegedése: a fiatalosok
ban 13-ról 9, az új erdősítések
ben pedig 17-ről 12 százalékra. 
Élőfakészletünk 12-13 százaléka 
(30 millió köbméter) károsodott.

- Külön vizsgálva az egyes fa
fajokat, a cseresekben a legna
gyobb a baj. 1985-ben a felmért 
területek 23, egy évvel később 
pedig 28 százaléka betegedett 
meg. A második helyen a nemes 
nyárasok állnak 20-21 százalék
kal, és csak ezek után következ
nek a tölgyesek (11-12 százalék), 
valamint az erdei- és feketefeny
vesek (8 százalék). A jó és a gyen-

radtunk, szénával rakott szarvasetetöben aludtunk 
meg. Reggel leballagtunk a forráshoz, megöntöztük 
magunkat a jéghideg vízzel, aztán lepkét, bogarat 
gyűjtöttünk, s alkonyaira leértünk a faluba. Nem kellett 
turistajelzés, összemeszelt fatörzsek, úgy ismertük a 
vidéket, mint a tenyerünket. Tilalomtáblák se kellettek. 
Ahogy hívőnek nem jut eszébe templomban ordítani, 
cukroszsákot, konzerves dobozt hajigálni, úgy nem 
kellett tiltással szorongatni bennünket se, hogy tudjuk: 
mit nem szabad a nagytemplomban. Pedig legtöbbször 
magunk voltunk. Nem látta volna senki, nem hallotta 
volna senki...

Hát ez az öreg bükkös még áll. Ha kivágják, majd 
ültetnek helyette másikat, mondom csak úgy magam
nak, vigasztalódva. Azt már nem együtt látjuk, feleli az 
öreg. Meg szerencsére a többi bűnt se, teszi hozzá 
gyorsan. Megindulunk, fel a dombra, a magasles felé. 
Az öreg, nem találom miért, elkezdi szavalni az Erdő 
fohászá-t. Az utolsó sornál felemeli a hangját: „Ne 
bánts!" No hiszen, neveti el a vers végét, ezt mondja 
a részeg is, mikor szájához emeli a pálinkás üveget. 
Nem bántunk mi titeket. Csak levágunk. Le egy szálig. 
Úgyse nöttök az égig...

Csendes, tiszta késő délután billeg a fák közt. Ahogy 
jött, úgy megy a Nap a domb mögé, fáradt narancsszín 
fonalakat húzva maga után a fák üstökéből. A fák leve
lein megágyaz a maradék meleg, s elindul a jól ismert 
susogás, az a titkos erdei zizegés, puhán szaladozik 
fától fáig. Nagyapám azt mondta erre annak idején: jó 
éjszakát mondanak egymásnak a fák. Meg azt is mond
ta, hogy szép jó éjszakát csak öreg szálerdő mond. 
Mert az már nem hajlong mindenféle szélben...

Várhelyi András



ge fatermőképességű állomány
ban egyaránt 10—15 százalékos a 
károsodás. Ami pedig a tájankén- 
ti megoszlást illeti: a legbetegebb 
erdők az Északi-középhegység
ben, Heves és Borsod megyében, 
az Alföld egyes területein, vala
mint Veszprém és Zalaegerszeg 
környékén fordulnak elő.

- Mi a helyzet a „hagyomá
nyos" betegségekkel?

- A mérések szerint az elmúlt 
években csökkentek az abiotikus 
károk, elmaradtak a korábban je
lentős mértékű szél- és hótöré
sek. Mintha még a tölgypusztu
lás is mérséklődne. Ugyanakkor 
az ország nyugati részén újszerű 
jelenségekre figyeltünk föl. Pél
dául a bükkösökben hatalmas 
szélviharok után olyan elválto
zást észleltünk a levélzeten, ame
lyet egyelőre csak a nyugatról 
érkező légtömegek szennyezett
ségével tudunk magyarázni.

- Melyek a leggyakoribb károk 
erdőinkben?

- Egynegyedük a csertölgyál- 
lományokban jelentkező fagyléc, 
fagyrepedés, amelyet nem lehet 
kivédeni. Ezt követi 16-17 száza
lékkal a vadkár, amely csak a 
nagy vadlétszám radikális csök
kentésével előzhető meg. Az 
összkár 10,4 százalékáért a csúcs
száradás a „felelős", míg az isme
retlen eredetű fapusztulások 
mértéke 10 százalék körül mo
zog. Hét százalékban fordulnak 
elő a golyva és a rákképződés 
okozta betegségek. Az alföldi 
fenyveseket a gyökérrontó tapló 
terjedése fenyegeti.

A megelőzésért

— A leltár kész, a „diagnózis" 
adott. Mit tesznek a károk mér
sékléséért és megelőzéséért?

— Állandóan hangsúlyozom: 
úgy kell gazdálkodni, hogy min
denütt az ökológiai adottságok
nak megfelelő, természetszerű 
erdőgazdálkodás követelményei 
érvényesüljenek. Ennek ellenére 
a hagyományos erdőkárok sem 
mindig vezethetők vissza gazdál
kodási hibákra. De ha a termőhe
lyi adottságoknak megfelelő, sta
bil erdei ökoszisztémákat ho
zunk létre, akkor az erdő, amely
nek éppen természetszerűsége 
miatt hihetetlen vitalitása és ön

szabályozó képessége van, „ki
heveri" az esetleg bekövetkező 
károkat. Baj akkor van, ha nem 
ennek megfelelően gazdálko
dunk. Az újszerű erdőkárok 
megfékezése érdekében pedig el
sősorban a környezetszennyezést 
kell drasztikusan csökkenteni.

- Nem enyhítené a problémát 
ellenálló fajták nemesítése?

— E szakmai igény már évtize
dekkel ezelőtt felmerült, s most 
megerősödött. A kocsánytalan 
tölgy populációi különböző alfa
jokból tevődnek össze. Közöttük 
akadhatnak a légszennyezésre 
fogékonyabbak és olyanok, ame
lyek ellenállók. Ám ezt egyelőre 
még nem tudták tudományosan 
bizonyítani.

Ültetvények és 
remények

- Mire kell ügyelni erdővédelmi 
szempontból az új ültetvények léte
sítésénél?

- Az új erdőtelepítések előtt 
még az eddiginél is alaposabb 
tefmőhelyfeltárásra és ökológiai 
helyzetértékelésre van szükség. 

Legendák
Alig van olyan nép, amelynek monda- és hiedelemvilágából kima

radt volna az erdő titokzatos világa. Az áthatolhatatlan, rejtelmes 
erdő mélyén sejtette az ember az élet titkos forrásait. Képzelete az 
erdőt természet feletti lényekkel, varázserejü tündérekkel népesítet
te be. Mindaz, amit erről népmeséink játékos formában tudósítanak, 
egy évezreddel ezelőtt még táltosok, sámánok titkos tudománya volt.

Az erdő és a fák örök megújulásában az ember a halhatatlanság 
jelképét látta. Egy-egy öreg faóriást titokzatos erővel ruházott fel: a 
fa ég felé nyúló ágaival és törzsével összekötő hídnak látszott ég és 
föld között. Nem véletlen, hogy pogány őseink öreg fák „szent fák" 
alatt tartották táltos szertartásaikat is. A fák pogány tisztelete még 
a kereszténység elterjedése után is sokáig élt. Bizonyíték erre, hogy 
Szent László királyunk külön törvénnyel tiltotta a szent fák alatti 
áldozást. Az ősi hitvilág emlékei az égig érő fáról szóló népmesék
ben maradtak fenn...

Az életfajelkép nemcsak a finnugor és a bolgár-török népeknél 
található meg... A szláv népek a hársat, a germánok a tölgyet tisztel
ték. A magyarok fájának is a tölgyet tartják. Érdekes módon a ma
gyar néphitben más fafajoknak tulajdonítanak varázserőt: leggyak
rabban a nyírnek és a fűznek.

A nyírfát több felé „nagyasszony fájának" nevezik és úgy vélik, 
hogy távol tartja a boszorkányokat. Nyugat-Magyarországon nyírfát 
állítanak májusfaként is. Régen Luca napján nyirfaseprőt kötöttek, 
és karácsonykor a templomba vitték. Az volt a hiedelem, hogy ha 
ezzel söprik ki a házat az első hétköznapon, egész évben nem vész 
el semmi. A göcseji ember a „nagyasszonyfából" tavasszal díszka
put ácsolt, amikor a marhát először hajtotta ki a legelőre. Ez a 
lábasjószágot és a lakóhelyet minden bajtól, betegségtől megóvta. 
(Részlet: Mátyás Csaba: Az erdők nagy képeskönyve c. könyvéből.)

A termőhelyi adottságokat tehát 
még az új ültetvények létesítése
kor sem lehet figyelmen kívül 
hagyni. A károk megelőzése 
szempontjából nagyon fontos, 
hogy sok fafajból álló, elegyes 
állományokat hozzunk létre.

Az ültetvényszerű erdőkben 
tág lehetőség nyílik a nemesített 
fajták alkalmazására, ám ebben 
az esetben a mesterséges védeke
zésre is alaposan fel kell készül
ni. Olyan nemesített fajtákat kell 
ültetni, amelyek igazodnak a 
mostoha termőhelyi viszonyok
hoz, és ellenállók a légszennye
zéssel szemben. A genetikai el
szegényedés elkerülésére, ele
gyes erdőket kell létrehozni, ter
mészetesen a minél nagyobb fa
termésre is törekedve.

- Optimista erdeink jövőjét ille
tően?

- Az elmondottak ellenére is 
szeretnék az lenni, ezt erősíti 
meg az is, hogy hazai erdők 
egészségi állapota kedvezőbb az 
európainál. És hiszem, hogy 
előbb-utóbb a környezeti ártal
mak is jelentősen csökkenni fog
nak.

HOLLÓS LÁSZLÓ

ERDÖ-MÚLT, ERDÖ-JÖVÖ



A nógrádi erdőállomány 
bővítéséhez az Ipolyvidéki Erdó- 

és Fafeldolgozó Gazdaság 
dejtári csemetekertje adja az 

utánpótlást (MTI Fotó - Kulcsár 
József)

Erdőtelepítés Magyarpolány 
határában (MTI Fotó - Arany 
Gábor)

Távlatok
- Milyen távlatokat nyit - ha nyit egyáltalán - az 

új erdőtelepítési program a hazai bútor- és aszta
losipar számára? - kérdeztük dr. Bencze Tibortól, 
az Országos Tervhivatal osztályvezetőjétől.

- Valóban csak távlatokról beszélhetünk, hiszen 
a gyorsan növő nyárasok is csupán 15-20 év múltán 
hasznosíthatók, a tölgyek esetében pedig egy év
századra kell előre tekintenünk. Annyi bizonyos, 
hogy idült nyersanyaghiányunk folytán, ami Euró
pára általánosan jellemző, a telepítés ipari tekintet
ben rendkívül fontos. Gondoljuk meg, hogy a hazai

fafelhasználás felét behozatalból fedezzük. Igaz, 
ugyanakkor saját lombosfa-termelésünknek mint
egy 20-25 százalékát exportáljuk. Ezért célszerű, 
ha a határhozamú mezőgazdasági területeket er
dővé alakítjuk, hiszen a fa konvertálható kemény 
áru, tehát minél jobb minőségűt kell termelnünk.

- Bevonták-e az iparágakat az előkészítésbe?
- Ennek nem lett volna különösebb értelme, 

ha meggondoljuk, hogy az iparnak a jelenre és 
a közeljövőre kell figyelnie. Hol lesznek a maiak 
évtizedek múltán? Viszont a telepítési lehetősé
geket folyamatosan fölmérjük. Most az a legfon
tosabb, hogy legyen elég csemete a munka 
megkezdéséhez.

PROGRAM 
AZ EZRED
FORDULÓIG

A Minisztertanács a közelmúlt
ban fogadta el a hosszú távú erdő
telepítési programot, amelynek 
végrehajtásával 1991 és 2000 kö
zött 150 ezer hektár új erdővel 
gazdagodik az ország. Az 1949 óta 
legnagyobb erdősítési program
mal megváltozik a magyar táj - 
elsősorban az Alföld - arculata.

A három változat
Az Állami Tervbizottság még 

1985-ben vitatta meg a fagazda
ság helyzetét, és akkor adott uta
sítást a hosszú távú erdőtelepítési 
program kidolgozására. A dön-

Felső képünkön:
Fatelepítéshez készítik elő 
a talajt Mályvádon, a Dél-alföldi 
Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság 
területén (MTI Fotó - B. Fazekas 
László) 

téshozók abból indultak ki, hogy a 
legszerényebb előrejelzések sze
rint is az ország éves faigénye a 
jelenlegi közel 10 millió köbméter
ről az ezredfordulóra 11 millió 
köbméterre, 2030-ig pedig több 
mint 12 millió köbméterre emelke
dik. Ugyanakkor hosszabb távon 
sem számíthatunk a devizaigé
nyes faimport további növelésére, 
ezért a belföldi forrásokat kell bő
víteni. Mindezek figyelembevéte
lével az Állami Tervbizottság 
alapvető szempontként jelölte 
meg, hogy a hazai erdőknek - az 
új telepítésekkel együtt - a faszük
séglet 75 százalékát kell fedez- 
niök az ezredforduló után, szem
ben a jelenlegi 65 százalékkal.

Az erdésztársadalom örömmel 
kapcsolódott a munkába. A szak
emberek számos fórumon egyez
tették elgondolásaikat. így többek 
között az MTA-MÉM Erdészeti Bi
zottsága, az Erdészeti Tudomá
nyos Intézet, a soproni Erdészeti 
és Faipari Egyetem, az Országos 
Erdészeti Egyesület, valamint az 

Erdörendezési Szolgálat és az er- 
dőfelügyelöségek javaslataiból a 
MÉM Erdészeti és Faipari Hivata
la végül is három programjavasla
tot dolgozott ki és terjesztett a 
döntéshozók elé.

A legszerényebb változat 110 
ezer hektárnyi új erdő létesítésé
vel számolt. Olcsósága mellett to
vábbi előnye volt, hogy elsősor
ban a hamar kivágható fafajok te
lepítését szorgalmazta, ugyanak
kor lemondott a világpiacon egyre 
jobban értékesíthető nemesnyá- 
rasok telepítéséről. A másik terve
zet az ezredfordulóig 200 ezer 
hektárnyi, a hazai ökológiai igé
nyeknek leginkább megfelelő faál
lománnyal gazdagította volna kör
nyezetünket, de ez a változat volt 
a legdrágább. A harmadik elkép
zelés 150 ezer hektár telepítésé
vel számolt és az ipari szempon
tok mellett a környezetvédelmi kí
vánalmakat is jobban figyelembe 
vette. Ráadásul ez mutatkozott a 
leggazdaságosabbnak is. Érthető 
hát, hogy az Állami Tervbizottság 
ez utóbbi elfogadását javasolta a 
kormánynak.

Előtérben 
a gyorsabb 

hz elfogadott program előny
ben részesíti a gyors növekedésű 
fafajokat. Erdei- és feketefenyöt 
együttesen 45 ezer hektáron, 
csertölgyet 15 ezer hektáron, las
súbb növekedésű fafajokat 25 
ezer hektáron, sűrűn ültetett tűzi
fának való akácerdőket pedig 
mintegy 42 ezer hektáron ültet
nek. A 10 ezer hektárnyi új nemes
nyár ültetvénnyel főleg a papir-
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ipar nyersanyagbázisa szélese
dik. Sor kerül ugyanakkor környe
zetvédelmi célú erdősítésekre is, 
főként az eróziós területen. To
vább bővül a városkörnyéki jóléti 
és üdülöerdök területe.

Az elsősorban gazdasági célú 
fejlesztési program 6-7 milliárd 
forint befektetést igényel, ám nem 
kevesebb, mint 80 milliárd forint 
majdani többletértékkel kecsegtet 
a favagyon növekedése révén.

A kormányprogram természe
tesen az erdővédelem komplex 
programjának maradéktalan telje
sítését is feltételezi. Az utóbbi 
években ugyanis romlott erdeink 
egészségi állapota, s különösen 
az ültetvényerdök érzékenyek a 
fertőzésekre.

A nagyszabású erdőtelepítési 
program megváltoztatja a magyar 
táj arculatát, hiszen az új erdők 
felét az Alföldön, másik felét pedig 
- közel egyenlő arányban - a Du
nántúlon és Észak-Magyarorszá- 
gon telepítik. Olyan talajvédö 
gyepterületek fásítására is sor ke
rül, amelyeket jelenleg alkalmi
lag, vagy egyáltalán nem müvei
nek. Általuk 130 ezer hektárral bő
vül az erdőállomány. A további 

mintegy 20 ezer hektárnyi erdőte
lepítés olyan szántóföldeken je
lent müvelésiág-változást, ame
lyeket eddig csak jelentős veszte
séggel hasznosítottak a mezőgaz
dasági nagyüzemek. Ez egyfajta 
szemléletváltozást is jelent. 
A program megvalósítása során 
mintegy 5 ezer hektáron újra visz- 
szaállítják jogaiba a mezövédö er- 
dösávot, s ezen kívül a terv tartal
maz 300 km hosszú (6 ezer hektárt 
kitevő) útkisérő fásítást és hóvédő 
sávot, valamint 580 km hosszú (1,5 
ezer hektárnyi) csatorna és egyéb 
vízmű melletti fásítást.

Erdőt 
vegyenek!

A program az eddigieknél job
ban számol a mezőgazdasági 
nagyüzemek erdőtelepítéseivel 
és újdonságként a magánerő be
vonásával. A szükséges jogi és 
közgazdasági feltételek megte
remtésével a lakosság az üze
mektől bérelt területeken akár tár
sulással, akár családi műveléssel 
- az erdészet szakmai irányításá
val - végezhet erdőgazdálkodást. 
Itt a lakosság, a vadásztársaságok 

vagy más szervezetek 40 százalé
kos állami támogatással gyors ro- 
tációjú erdőtelepítést hajthatnak 
végre. Szó lehet arról is, hogy a 
nagyüzemi mezőgazdálkodásra 
alkalmatlan területek megvásár
lásával kerül sor faültetvények lé
tesítésére. A magántulajdonú er
dők személyenként 0,6 hektárnál 
nem lehetnének nagyobbak, ami 
azonban családonként összevon
ható, azaz minden családtag sze
rezhet ennyit.

Mindenekelőtt azonban a tele
pítés állami támogatásának sza
bályozását kell körültekintően 
meghatározni, hiszen ez az érde
keltség kulcskérdése. Ma a gaz
dálkodó szervezetek országos át
lagok alapján kapnak támogatást 
az új telepítésekhez, ám a termő
helyi, ökológiai adottságok jelen
tősen módosítják a beruházási 
költségeket. Szükséges egyúttal 
az új földtörvényhez igazodóan az 
erdőtelepítés jogszabályi előfelté
teleinek finomítása.

A hosszú távú erdőtelepítési 
program ígéretes lehetőséget kí
nál a fagazdaság igényeinek jobb 
kielégítésére, a társadalom erdő
höz fűződő viszonyának javítására.

GARANCSY MIHÁLY

A papíripar Pest megye 
szemszögéből nekirugaszkodik

Juhász Mihály, a Papíripari Vállalat ve
zérigazgatója mondta:
- Bár a cellulózgyártásban napjaink

ban már nélkülözhetetlen a gabonaszal
ma, a papíripar első számú alapanyaga 
a fa maradt. Az úgynevezett félcellulóz- 
gyártáshoz évente 500 ezer köbméter 
lombos fát használunk fel. Kétharmadá
ban nemesnyárat, egyharmadában gyer
tyánt és bükköt. Ezekből készül az alap
anyagbázis 65-70 százalékát adó rövid
rostos cellulóz. Sajnos, a jobb minőségű 
papírtermékekhez szükséges fenyöalap- 
anyag kevés. Pedig a fát már igyekszünk 
komplexen hasznosítani. Olyan részeit is 
feldolgozzuk, melyek korábban veszen
dőbe mentek.

- Ezek ismeretében érthető aktív rész
vételünk az erdősítési koncepció kidol
gozásában. Az erdészekkel olyan megál
lapodásra jutottunk, hogy évente 3-4 
százalékkal bővítik nyersanyagbázisun
kat, a papírfaállományon belül pedig nö
velik a fenyő, illetve a nyárfa arányát.
- A hazai szükséglet teljes kielégíté

sét, persze, ez a program sem biztosít
hatja. Az importra, ha csökkenő mérték
ben is, de változatlanul szükség lesz. 
Mint ahogy a szalmacellulóz-gyártásról 
sem mondhatunk le. Mindkét technoló
giát fejlesztenünk kell, hogy az ország 
növekvő papírigényeit kielégíthessük.

Dr. Csonka Tibor, a Pest Megyei 
Tanács elnökhelyettese mondta:

- Eddig évente 500-600 hektárnyi 
erdőt telepítettünk központi célcso
portos beruházásból. Többre nem fu
totta. Pedig, felmérésünk tanúsága 
szerint, több mint 14 ezer hektárt er
dősíthetnénk gazdaságosan. Sőt, a 
gyengébb földminőség miatt akár 
27-28 ezer hektárral is növelhető az 
erdősített terület. Érthető hát, hogy a 
kormány erdősítési programjának 
nagyon örülünk.
- Vannak nagy erdőgazdálkodó 

üzemeink és vannak erdőtársulá
saink is. A program végrehajtásában 
elsősorban rájuk támaszkodunk 
majd, hogy a telepítés koncentrált és 
szakszerű legyen. Szeretnénk elke
rülni, hogy egyesek csak felvegyék a 
pénzt, az állam támogatását.

- A telepítésre alkalmas körzetek 
közül kettőt külön is említek. A Galga 
menti melioráció jelentős területeket 
adhat és a soroksári Duna-ágban is 
ültethetünk 3750 hektárnyi erdőt. Ez 
utóbbi nemcsak kirándulóhelyként kí
nálkozik majd, hanem csökkentheti a 
főváros egyre fokozódó légszomját 
is. Elvégre a budapesti erdők vésze
sen fogyatkoznak...

Ahogyan a 
természetvédő látja

Keszthelyi István, a Környezetvédelmi és Vízgaz
dálkodási Minisztérium főosztályvezetője így véle
kedik:
- A természetes eredetű erdő több ezer bakté

rium-, gomba-, növény- és állatfaj otthona, s mivel 
azok dinamikus önszabályozó rendszert, szoros 
táplálékláncot alkotnak, tartósan elszaporodni 
egyik faj sem képes. Ez a szelekciós fejlődés azon
ban nincs meg a mesterséges ültetvényekben, me
lyek így jó lehetőséget kínálnak a kártevők elszapo
rodásához.

A telepítési program szerinti 150 ezer hektárnyi 
erdő elsősorban a fagazdaságot, valamint a kör
nyezetvédelmet szolgálja, természetvédelmi 
szempontból azonban kevéssé jelentős. Az akáco
sok és a nyárasok legfeljebb néhány védett madár
fajnak kínálnak fészkelő-, illetve táplálkozóhelyet. 
A fenyvesek már a vadászható vadak otthonai is 
lehetnek. Természetvédelmi szempontból a tölgye
sek és egyéb lombos fafajok telepítése a kedvező, 
mert az ezekből keletkező erdők az ültetést követő 
40-50 év múlva a természetes erdőkhöz válnak 
hasonlókká. így jó körülményeket teremtenek a vé
dett növény- és állatfajok, főleg a madárvilág meg
telepedéséhez.

- Vagyis a program összességében javíthatja vé
dett fajaink életfeltételeit. Az viszont gondot jelent
het, ha a telepítés helyén, például egyes legelőkön, 
védett növényfajok élnek. Ilyen esetekben azt a 
megoldást kell megtalálni, amelyik egyaránt szol
gálja az erdőtelepítési programot és a védett fajok 
létfeltételeit is óvja.
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RDOKAHOMOKON

ecskemét környékén 
még valamivel több, mint egy em
beröltővel ezelőtt homokbuckák 
között nyargalt szabadon a szél. 
Az apró kvarcszemcsék tűszúrás- 
hoz hasonló fájdalmat okozva vá
gódtak a pusztát járó ember arcá
ba. Kietlen, kísértetiesen kopár 
volt a táj. Most az egykori kunsági 
„sivatag" helyén különböző korú 
fenyő- és lomberdők dlszlenek. 
A jakabszállási Kisasszony-erdő 
kilátója például 1000 hektáros, 
szép feketefenyves fölé emelke
dik. A szélén árvalányhajas, fe- 
hérnyáras, borókás üde színfoltja 
töri meg a fenyők sötétzöld töme
gét. Hihetetlen, de akár egy déli
báb, itt van ez az erdő a megkötött 
homokon. Talán az 1901-ben kez
dődő erdősítési kormányprogram 
szimbóluma is lehetne, hisz ép
pen itt, a Duna-TIsza közén terve
zik a legnagyobb fatelepítéseket. 
Vajon mi valósul meg ebből? - 
motoszkál bennem a gondolat, 
miközben a Kecskeméten székelő 
Kecskeméti Erdöfelügyelöség felé 
robog velem a gépkocsi,

Az első kérdőjelek
Dr. Qöbölös Antal igazgató fo

gad és rövidesen kiderül, hogy jó 
partner kíváncsiságom kielégíté
sére. Annál is inkább, mert szak
máján kívül a természetvédelem 
és a tájökológia a hobbija.
- Mi, erdészek nagyon örülünk 

ennek a programnak, hisz az éle
tünket tettük föl, hogy erdőket tele
pítsünk. Az erdő kedvezően vál
toztatja meg a Kiskunság száraz 
mikroklímáját, a szervesanyag- 
fölhalmozódás révén javítja a talaj 
szerkezetét, kíméli a környezetet, 
mert ahol erdő van, ott nincs vegy
szerezés. Egyszóval nálunk eze
ken a homokos területeken igen
csak szükség van a fákra. Mégis 
türelmetlenek vagyunk, mert a 
programmal kapcsolatos intézke
dések még nem érzékelhetők.

- Ml ennek az oka?
- Ahhoz, hogy 91-ben el lehes

sen kezdeni a telepítést, tudnunk 
kell, hogy milyen anyagi, techni
kai támogatásra számíthatunk a 
kormány részéről. Csak így lehet 
tervezni, a csemetéket megter
melni. A szaporítóanyagot ugyan
is két-három évvel a kihelyezés 
előtt elő kell nevelni. A szaporító
anyag-termelők viszont csak 
konkrét megrendelések alapján 
kezdik el ezt a munkát. Hozómra 
nem kockáztatnak. Nem tudhatják, 
hogy két év múlva milyen lesz a 

piac, lesz-e pénz? Sajnos pénz
ügyi garanciákkal nem szolgálha
tunk. így lezárul egy ördögi kör. Ml 
anyagi okok miatt nem rendelhe
tünk csemetét, ök pedig ugyan
ezért nem termelhetnek.

- A másik probléma, ami elgon- 
dolkozásra késztet bennünket az 
az, hogy a telepítések nagy része 
kedvezőtlen adottságú téeszek te
rületén hajtható végre, ahol a le
robbant géppark és a hiányos 
szakembergárda miatt sem a tár
gyi, sem a személyi adottságok 
nem kielégltöek. Ha ehhez hozzá
adjuk a mostani nem túl jó érde
keltségi rendszert, amely mind
össze 3-5 százalékos nyereséget 
garantál 15-20 év múlva, akkor 
érthető, hogy miért nem teng túl 
sok gazdaságban a telepítési 
kedv.
- ön eddig a nehézségekről be

szélt, de ha minden kedvezően 
alakul, mivel tudnak hozzájárulni 
a kormányprogramhoz?

- A problémák ellenére nem 
tétlenkedtünk. Még a program 
meghirdetése előtt aprólékosan 
fölmértük, mely területek erdőslt- 
hetök Bács-Kiskun megyében, 
51 ezer hektár jött ki. Jelenlegi 
helyzetünkben évi 2000 hektár er
dőtelepítésre van lehetőségünk, 
1991-től ezt föltornázhatjuk évi 
3000-6000 hektárra, ha megadják 
hozzá az anyagi, tárgyi, személyi 
föltételeket.

Néhány év múlva Itt la erdők 
lesznek

Mellette balra: A Csalánod 
parkerdő jóléti célokat szolgál

(Trautmann Tibor felvételei)

- Milyen jellegűek és fajössze- 
tételűek lesznek ezek az erdők?
- Békés és Csongrád megye 

jobb, mezőgazdaságilag haszon
nal művelhető talajára erdőt nem 
telepítünk. Ide elsősorban talaj vé
dő, mezővédő vízkísérő erdösá- 
vokat fogunk ültetni. Bács-Kiskun 
megyében viszont bőven van még 
lehetőség. Ezen a talajon 45-50 
százalékban Jó ellenállóképessé
gű fekete- és erdei fenyőt, 50 szá
zalékban gyorsan növő lombos fa
fajokat (akácot, nemes nyárat, ha
zai nyárat, füzet, a hullámtereken 
nyárasokat, de Itt már kőrist és 
égert stb. is) ültetünk,

-Ami az erdők jellegét illeti, 
zömében gazdasági, ipari hasz
nosítású erdők lesznek, Bács- 
Kiskun megyében - a támogatás 
függvényében - a kormányprog
ram keretében 1991—2000-ig 10-60 
ezer hektár erdősítést tervezünk, 
így a megye erdősültsége az ez
redfordulóra meghaladná a 20 
százalékot,

Erdészet 
területínségben

Még aznap délután olyan szak
emberrel is kívánok beszélni, aki 
a mindennapok gyakorlati munká
jának, problémáinak sűrűjében 
van. A Kiskunsági Erdő és Fafel
dolgozó Gazdaság Kiskunhalasi 
Erdészetének vezetője Kocsis Vil
mos erdömérnök. Nála hosszú ku
tatás után sem találhattam volna 
alkalmasabbat:
- Az eredmények szépek, de 

most már nincs telepítésre terüle
tünk - panaszkodik az erdészetve
zető -, ahová erdő kerülhetne, 
azok a gyenge minőségű földek 
mind a téeszek birtokában van
nak. Kiskunhalas környéke 15 
ezer hektár erdő telepítésére al
kalmas. A hét itt dolgozó termelő
szövetkezet kellő előkészítéssel 
91-töl évente akár 1000-1200 hek
tárt is beültethetne, ha elhinnék, 
hogy az erdészeti ágazat biztos 
hasznot hoz. Különösen az olyan
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A talaj élete
Az új erdők telepítése nyo

mán a környezeti tényezők 
kedvező alakulásával szá
molhatunk. A felnövekvő er
dők a telepítéstől számított 
két-három éven belül ugyan 
még nem gyakorolnak érez
hető hatást a mikroklímára, 
de már ekkor észlelhető a 
talajélet gazdagodása. Javul 
a talaj vízháztartása, több 
tápanyag, ásványi só oldódik 
fel, válik jobban hozzáférhe
tővé a növények számára.

Az erdei talaj kialakulása el
választhatatlan a benne élő 
mikroszervezetek, férgek és 
ízeltlábúak tevékenységétől. 
Lebontják a talajba kerülő 
elhalt szerves anyagokat és 
Így biztosítják a tápelemek 
körforgalmát. A talajszerke
zet javulásával növekszik a 
számuk, ami a meglévő táp
anyagkészlet jobb haszno
sítását teszi lehetővé. A hu
muszréteg vastagodása a ta
lajfauna gazdagodásának 
következménye. Az ugróvil
lás rovarok és az atkák szá
mának emelkedésével egyre 

nagyobb mennyiségű elhalt 
szerves anyag bomlik le, s 
pusztulásukkal maguk is a 
humusz alkotójává válnak. 
Ezek az állatok az erdötalaj 
avarjában négyzetméteren
ként évente 180 gramm hu
musz előállítására képesek. 
Nagyobb számban jelennek 
meg a földigiliszták is. Míg a 
sovány, homokos területe
ken hektáronként 100 ezer 
él, addig az erdei talajokban 
számuk megközelíti az egy
milliót is. Mivel pedig leg
gyakrabban a talaj legfelső, 
egyméteres zónájában for

dulnak elő, a talajréteg aktív 
mozgatásával javítják a talaj 
■fizikai, kémiai, de biológiai 
állapotát is. A kutatási ered
mények azt is bizonyítják, 
hogy az erdővel borított tala
jokban az ízeltlábúak száma 
is növekszik, s egyéb maga
sabb rendű állatfajok életfel
tételei is javulnak. A talaj 
élővilága és az élettelen kör
nyezet között kialakuló dina
mikus ökológiai rendszer az 
évek során egyre jobb élet- 
feltételeket teremt az új erdő 
számára.

gyepen, amely hektáronként nyá
ron mindössze egy marhát tud jól
lakatni. (
- Miként vélekedik a kormány

programról?
- Jó kezdeményezés, ha meg

van az anyagi háttere. A gyors 
növekedésű fafajok fokozatos 
„beérésével" azonban olyan fatö
meg keletkezik majd, amelyre 
nincs földolgozó kapacitás ná
lunk. Az igazán nagy üzlet az len
ne, ha helyben földolgozott faárut 
tudnánk exportálni. Az Erdőgaz
daságnak tavaly több mint 200 
millió devizaforint volt a bevétele, 
de fejlesztésre, gépbeszerzésre 
keveset kaptunk vissza belőle.

Megvalósulása 
életbevágó

Másnap a nem túl jó adottságú 
kiskunmajsai Jonathán Tsz-be 
megyünk. Földjeinek nagy része 
gyenge termöképességü. A tele
pülés szélén mégis motel, lovar
da, fürdő, kis park, vadonatúj há
zak fogadnak. A „belváros" is ren
dezett, nem kelti „szegény rokon" 
benyomását a környező közsé
gekhez képest. A tsz-irodaház be
járatán több csillag jelzi, hogy ki
váló szövetkezet kapuját lépjük át. 
E sikerhez dr. Darabos István er
dészeti föágazatvezetö is kétség
kívül hozzájárult. Amikor elmon
dom, mi járatban vagyunk, kide
rül, hogy hivatalosan a kormány
programról még nem sokat tud
nak. Hogy mégsem ismeretlen a 
föágazatvezetö előtt, az annak kö
szönhető, hogy a Kiskunsági Ter
melőszövetkezetek Szövetsége 
Erdészeti Szakmaközi Bizottságá
nak elnökeként már hallott róla:
- Életbevágóan fontos, hogy ez 

a kormányprogram megvalósul
jon és az ezzel kapcsolatos beru
házási politika folyamatos legyen. 
A mi gyenge adottságú területein
ken nincs más lehetőség, mint az 
erdőgazdálkodás. A többi téesz 
erdészeivel és az Erdöfelügyelö- 
séggel egyetértésben szorgal
mazzuk az egyre nagyobb telepí
téseket. Még olyan területeken is, 
ahol valamivel jobb termőhelyi 
adottságok vannak. A befektetett 
töke ugyanis a jobb területeken , 
kamatozik igazán. Ez egyelőre a | 
Földvédelem dogmatikus fölfogá- j 
sa, miszerint mezőgazdasági mű- : 
velésre alkalmas területet erdős!- ! 
tésre kiadni nem lehet, akadályoz- | 
za. Azt szeretnénk elérni, hogy 91- 
től az erdőtelepítési munkát ne 
csak hektárokban, hanem az új 
fafajok, az erdőművelési módok, a 
gépesítés elterjesztésének szem
szögéből is értékelnék. A kor
mányprogram megvalósításához 
a terület és a fölismert érdekelt
ség megvan, de mielőbbi biztosí
tékok kellenek, hogy ehhez kor
mány- vagy minisztériumi szinten 
a pénz is rendelkezésre álljon.
- Ön milyen erdőt álmodott 

meg a 90-es évekre?
- Az erdő-, vad- és tájgazdálko

dás egységét kell kialakítani. Sze
retném az erdőket a természetes 
erdőállomány külleméhez közelí
teni, ezért különböző fafajokból, 
cserjékből hármas koronaszintet 
alakítanék majd ki. Ezek tervek. Jó 
lenne, ha az erdő tájszerepét job
ban elismerné a táradalom akár 
eszmei, akár anyagi téren. Ez arra 
ösztökélné a gazdálkodókat, hogy 
ne csak monokultúrás faültetvé
nyeket, hanem tájba jól illeszkedő 
erdőket ültessenek a Kiskunság 
homokjára.

CSERI REZSŐ

- Szobája ajtaján ez áll: 
Keszthelyi Agrártudományi 
Egyetem, állattani tanszék, 
dr. Kölüs Gábor egyetemi ta
nár, s önt mégis az erdősávok 
atyjaként emlegetik...
- Élete folyamán sokféle 

cím ráragad az emberre, felté
ve, ha elég sokáig él. Voltam 
én már pilóta, kubikos, föld
mérő és csődbe jutott vállal
kozó is. Leginkább persze ag
rármérnök vagyok.

- Aki fát ültet.
- Igen, hogy ezzel megvéd

jem a földeket a terménnyel 
együtt. Igaz, ezt jobb lett volna 
többes számban mondani, 
mert az erdő mindig sok em
ber munkájának gyümölcse. 
Bár ahány csemetét saját ke
zűleg ültettem a fasorokban, 
az is sok kilométerre nyúlna. 
De inkább tervezem a zöld sá
vokat, főleg az utak mellé.

- Ezt a munkáját talán nem 
fenyegeti csőd.
- Nem fenyegeti, hanem el 

is érte. Persze nem erről be
széltem, amikor az imént a ti
tulusaimat soroltam. Az süvöl- 
vény mérnök koromban a ma
szek rizstermesztésem gyá- 

í szos végére vonatkozott. Az 
erdősávok dolga az más. Itt 
sokkal nagyobb a baj, és mil
liárdos a kár. A kór neve pedig 

j a rövidlátás. Mielőtt szemész

Ebből áll az élet
nek is hinne, hadd tegyem 
hozzá, hogy ez a betegség 
nem szemüveggel gyógyítha
tó, de remélem nem is Rákosi- 
erőszakkal és bunkóval.
- Szóval a történet az ötve

nes években kezdődött?
- Annak is a legelején. Ak

kor mindenre ukáz jött. A gya
potra is, az erdősávra is. 
Szovjet technológia szerint ül
tessünk ezt, ültessünk azt! Ve
tőmagot, csemetét, pénzt, né
hány gépet, szerszámot, meg 
parancsot adtak. Aztán a gya
pot nem vált be, az erdősáv 
igen. Szépen felkockáztuk a 
területet, az utak, a csatornák 
mellé, meg mindenhová, ahol 
a szél fenyegette a földeket 
(ma eróziónak, deflációnak 
hívjuk a talajpusztulást) meg
terveztük a háromszög
keresztmetszetű sávokat, 
mert az így szakszerű. A csu
pasz fasor nem sokat véd - alá 
kell telepíteni cserjékkel. 
Pusztavacson, Nyírvasvári
ban, Aporligeten kezdtük a 
munkát dr. Gál Jánossal, aki 
most a soproni Erdészeti és 
Faipari Egyetem rektora. Elő
ször azért bíztak meg ezzel a 
munkával, mert nem volt más, 
később pedig, mert értettünk 
hozzá. Akkoriban a Budapesti 
Agrártudományi Egyetemen 
voltam tanársegéd, és ha már
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Háromévei feketefenyő-telepítée Kiskunhalas határában 
(Trautmann Tibor felvétele)

úgyis a faültetéssel bajlódtam, 
hát rám osztották tanszéki tu
dományos munka gyanánt az 
új sávok kialakuló életközös
ségeinek tanulmányozását. Jó 
pár év múltán ebből a témából 
írtam meg kandidátusi disz- 
szertációmat. Szóval (gy kap
csolódik egymáshoz az erdő
sáv és az állattan.
- és az említett bajok?

- Nagyjából 1975-re befeje
ződött a munka. Fák védték a 
földeket, utakat, csatornákat, 
amikor jöttek az új eszmék, a 
szokásos túlkapásokkal. Meg
születtek a termelési rendsze
rek. A nagy tábla az igazi, kell 
a hely a nagyteljesítményű 
traktoroknak, a repülőknek, a 
helikoptereknek. Szigorúan 
kezdték ellenőrizni minden 
földdarab megművelését. Za
vart a sok fa, bokor, csende
res. Csak foglalják a helyet, 
terjesztik a gyommagvakat. 
Meg a vegyszer úgyis kiirtaná 
őket. Vágjuk hát ki! Központi 
utasítás nem volt a fapusztí
tásra, de a művelési kötele
zettséget, az egyre nagyobb 
és nagyobb terméshozamok 
elérését, a földrendezést, a 
meliorációt sokan bizony úgy 
értelmezték: tűnjön el minden 
fölösleges a határból. S a ml 
több évtizedes munkánk fölös
legesnek ítéltetett. Az erdőfel
ügyelőségek is behunyták a 
szemüket,

- Van új fejezete a történet
nek?

- Szerencsére igen. De 
ezek már napjaink történései. 
Nyolc-tlz év után rájöttek a fa- 
pusztltók, kultúrsivatag-csiná- 
lók is, hogy akár egy kicsit 
erősebb szél már felkapja a 
nagy táblájukon a földet az el
vetett maggal, gyomirtószer
rel, műtrágyával együtt, és 
meg sem áll vele a legköze
lebbi meliorációs árokig. Nyá
ron meg, ha két héten át nem 
esik az eső, minden csonttá 
szárad. A jégesőt hozó, raké
táknak fittyet hányó viharok is 
csak úgy jöhetnek létre, hogy 
a felhevülö pusztaságról óriá
si légtömegek emelkednek fel, 
fenyegető felhögomolyokat 
képezve. Felelősök persze 
nincsenek, de legalább meg
születtek az új erdőtelepítési 
tervek.

- Hogyan tovább? Most 
minden kezdődik elölről?

- Olyanformán. Tudja, én a 
gyulavári erdő mellett nevel
kedtem, a Fekete-Körös part
ján. Apám révész volt. Ha jött 
az ár, segítettünk menteni az 

i embereket, a jószágot, a vadat, 
utána pedig rendbe tenni az 
erdőt. Aztán megint jött az ár, 
ismét mentettünk. Ebből áll az 
élet. Most is mentünk. Ahe
lyett, hogy egyszer, s minden
korra jó erős gátakat építe
nénk.

Gyenge László

Szeretnék 
megöregedni

Az idős, fekete ünneplőbe öltözött tanárnő beharapja szájaszélét 
izgalmában. Mögötte, a díszterem hátsó sorában ülő olajbarna lány 
nyakát nyújtogatva, fénylő szemmel lesi, ml történik középütt, a patkó
alakzatban felállított asztaloknál.

Akárha igazi ENSZ-közgyülésen lennék. No, nem azért érzek így, 
mert igazi almákba szurkodták a különböző országok papírzászlóit, 
hanem mert rákényszerítenek a felismerésre: veszélyközeiben lévő 
emberek hallgatják a felkészült, a bajokat és a túlélés esélyeit egyaránt 
kegyetlen őszinteséggel soroló képviselőket: a budapesti Radnóti Mik
lós Gimnázium diákjait.

- Már első Eduárd király betiltotta a széntüzelést, hogy megvédje 
országa lakosságát az egészségre ártalmas gázok belégzésétöll - je
lenti ki az angol színeket képviselő szöszke, pirospozsgás lány. Na 
hiszen, ez legyen a legnagyobb gondunk az évezred végén... - húzom 
el a számat kicsit elhamarakodottan, mert a különböző nemzetek hazai 
szószólói nem érik be a tetszetős-humoros példák sorolásával. Percek 
alatt megtudjuk, hogy a Rajna folyó immár nem tekinthető élővíznek a 
szó biológiai értelmében, továbbá Ausztriában eleve megtiltották az 
atomerőművek építését, és ml, magyarok harminc-negyven milliárd 
forint értékű kárt okozunk magunknak évente a környezetünk pusztítá
sával. Kanada tizenéves szónoka homlokát törölgetve, gerjedő mikro
fonját markolászva ismeri be:

- Kloáka-partnak hívják tengerpartunk nagyobb részét!
Az ősz hajú, ünneplés hölgy büszkén mosolyog. Már nem aggódik 

diákjai sikeréért: A fiatalok érzékenyen, nagy átéléssel sorolják a hát
borzongató bizonyítékokat, majd elnökük csendet kér, és javaslattal áll 
elő:
- Hozzunk törvényt a mosószerek használatáról, továbbá pontosan 

határozzuk meg a folyóvizek szennyezhetőségének felső határát.
- Ne csak évenként, hanem félévenként hívjuk össze az ENSZ-konfe- 

renciát - indítványozza a radikális intézkedéseket követelő elnök. He
lyes, morfondírozok magamban, Így valóban nagyobb eredményekre 
számíthatunk, mint annak emlegetésével, hogy például az NSZK három 
millió tonna kén-dioxidot bocsát ki légterünkbe évente. Kanada képvise
lője dühösnek látsz!:
- Tegyünk róla, hogy valamennyi állampolgár pontosan tudja, mekko

ra veszélyben van az élete! Csakis így érhetjük el, hogy nagyobb töme
gek önként járuljanak hozzá a környezetvédelmi kiadásokhoz!

Még valaki elmondja, hogy szerinte nem a pénz hiánya adja az igazi 
gondokat, hanem az emberi nemtörődömség. Az elnöki zárszó követke
zik, benne a kissé emelkedett, mégis figyelmeztető közhelyekkel:... a 
környezetet romboló mechanizmusok felgyorsultak... nincs idő megvár
ni a felülről jövő kezdeményezéseket... ha ma nem állunk ki, holnap 
már késő lehet...

Néhány gyárigazgató elájulna, ha itt ülne-gondolom. Órámra nézek. 
Negyven perce tart az ENSZ-közgyűlés a Radnótiban, ahol valami egé
szen újat találtak ki. Míg másutt - széles e hazában - eredménynek kell 
tekintenünk azt is, hogy évi öt órát beszélgetnek környezetvédelemről 
az oktatási intézményekben. Avatatlan tanárok, megfelelő tankönyv és 
nevelő stratégia híján, ezek az együttlétek is kimerülnek az erdöpusztl- 
tás és a nitrátos ivóvíz emlegetésével. Ezenközben avatott, felelős szak
emberek vitatkoznak arról, hogy kell-e oktatni a környezetvédelmet az 
óvónőképzőkben és a felsőfokú intézményekben. A radnótisok egyedül
állót produkáltak: diákjaik maguk kutatták fel tiz-egynéhány ország 
tapasztalatait, életóvó kezdeményezéseit. Nem lehet nem-odafigyelni.

Amikor a mit kellene tennünk kérdés következik, a diák-elnök nem 
tagadja meg tizenéves mivoltát. Gondolkodás nélkül kivágja:

- Ne csak a metró tisztaságára ügyeljünk! A tornaöltözöben se sze
meteljünk!

A kijelentés akkora derültséget kelt, hogy senki nem figyel a kővetke
ző mondatra:

- Gondolom, mindenki szeretne egészségesen élni és megöregedni.
Amikor a tömeg a kijárat felé sodort, a máskor talán abnormálisnak 

tűnő óhajom már határozott kívánság: Szeretnék megöregedni!
- SZILAS -
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kapitány öreg, nyugdíj 
előtt álló nyomozóku
tya. Egy kicsit Malgret 
felügyelőre emlékeztet. 

A poros, füstös és zajos nagyvá
ros sivár betonvilágában él, köte
lessége azonban a veszélyben lé
vő Kerek Erdőbe szólítja, A kör
nyék egyetlen megmaradt, védett 
erdejébe, amelyet örök riválisa, 
Zéró, az agyafúrt gengszter- 

macska és bűntársai, Sikló Mimi, 
Varangy Vanda és Szarka Sza- 
nlszló el akarnak adni a fakiterme
lésre szövetkezett hódoknak. 
A kapitány felveszi velük a küzdel
met. Nincs egyedül, segítőtársai Is 
akadnak: egy lelkes egér, Eleméri 
Ede tizedes, egy Elefánt fedőnevű, 
„beépített" titkosrendőr, aki ter
mészetesen bolha, Dini, a dene
vér, akinek szavait csak fejjel lefe
lé lehet érteni, valamint Dorka, a 
kedves és barátságos mackókis
lány, Nincs ember, akarom mon
dani állat, amely le tudna győzni 
egy ilyen csapatot.

Dargay Attila rendező kalandos 
és Izgalmas, ugyanakkor nagyon 
szép gondolatokat hordozó me- 
sekrimit készített. Az elsősorban 
gyerekeknek szóló, humoros ötle
tekben és fordulatokban bővelke
dő történet az állatok társadalmá
ban játszódik. Persze ezek az ál
latok emberi módon viselkednek, 

A rendező, 
aki aggódik a környezetért 
(Trautmann Tibor felvétele)

gondolkodnak és cselekszenek. 
Bár Dargay jellegzetes, a meseil
lusztrációk hagyományos állathő
seire hasonlító figurái egy krimi 
szereplői, a tét mégsem rablók, 
csempészek vagy gyilkosok kéz- 
rekerítése, hanem egy erdő meg
mentése. Ilyen témájú animációs 
filmet eddig még nem láthattunk. 
Az eredetiség mellett az alkotók 
arra is ügyeltek, hogy a „rossz 
oldalon" álló lények se legyenek 
vlsszataszltóak, inkább nevesse
nek rajtuk, mint gyűlöljék, üldöz
zék őket a gyerekek. Dargay egy
szerűen nem tud (nem akar) go
noszt, rútat rajzolni, nem akarja 
elborzasztani nézőit. Az élet árny
oldalaiba is megpróbál derűt, örö
met lopni, és megbocsátást egy
más gyarlóságai Iránt.

A rendezőt már több kritikus Is 
elmarasztalta, hogy mindig 
ugyanazt a konzervatív stílust al
kalmazza filmjeiben. Csakhogy e 
kb. a húszas, harmincas években 
kialakult stílus ma is elevenen hat 
a közönségre. Nevettet és szóra
koztat, felvidítja a gyerekeket, 
akik könnyebben azonosulhatnak 
ezekkel a hagyományos, térben 
jól mozgatható, gömbkonstruk
ciós figurákkal. Ezekért a - Tóm
mal és Jerryvel ellentétben - ha
landó kis állatokért valóban lehet 
aggódni, lehet szurkolni nekik. 
Dargay és alkotótársai ezúttal is a 
Walt Disney vágta úton indultak el, 
gondosan ügyelve a képi tájkom
pozíció szépségére, az ötletesség 
(a trükkök, gégék és képi forté
lyok) fontosságára, valamint a 
cselekmény sebes mese! pörgeté
sére. Az erdő kapitánya tehát 
részben követi, részben tovább-

fejleszti a Dlsney-lskola módsze
reit, de cselekménybonyolltása 
már a krimiken nevelkedett gyere
kek képzeletével számol.

Fergeteges tempóban, a krimik 
szabályai szerint követik egymást 
az események. A bőséggel ada
golt jellem- és helyzetkomikumot 
ellenállhatatlan vizuális humor fű
szerezi. Nem a könnyed történet, 
hanem a látvány lebilincselő. Dar
gay erős kontúrú, kedvesen kari- 
katurisztikus alakjai N. Csató Gi
zella természethű, festői háttérvl- 
lága előtt mozognak. A kelleténél 
talán kissé „bőbeszédűbb” film Iz
galmát és feszültségét mindunta
lan mulatságos Jelenetek oldják 
föl. A cselekmény lendülete azon
ban nem törik meg, nincsenek 
üresjáratok és hullámvölgyek. Az 
erdő kapitányit iskolások társasá
gában láttam, akiket legnagyobb 
meglepetésemre mindvégig lekö
tött, feszülten figyelve ülték végig 
a hetven percet. S ez minden di
cséretnél többet mond.

Dargay Attila egész estés rajz- 

fllmje, a Ludas Matyi az Igazság, 
a Vük az állatok, a Siatfl a haza 
szeretetére nevel. Legújabb alko
tásában a természet tiszteletére, 
szeretetére és védelmére hívja fel 
a gyerekek figyelmét. Arra, hogy 
az erdő gazdagabbá, szebbé, bol
dogabbá teheti életünket. Mindezt 
szájbarágás nélkül, egy kedvesen 
megkapó, egyszerű mese segítsé
gével éri el, kicsit a rendelőtökkel 
és paragrafusokkal agyonzaúfolt, 
túlburjánzó bürokráciát Is bírálva. 
A látottak alapján nyilvánvaló, 
hogy a rendező nagyon aggódik a 
környezetért. Filmje végén a Ka
pitány és kis védence, Dorka a 
barátság, az összefogás fontossá
gáról énekel, hiszen csak közösen 
vehetjük elejét a jóvátehetetlen 
károknak. Éa arról, hogy erdő nél-i 
kül la lehet élni, de minek?

Úgy érzem, e film után a kapi
tány nem megy nyugdíjba, ai 
elöbb-utóbb folytatódnak „ökoló
giai kalandjai". Sajnos bőven 
akad még tennivalója.

H. L.

Az erdő
a tét
DARGAY ATTILA MESEKRIMUE
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Sorsforduló előtt
a Ga rád na- völgy

A Szinva kibetonozott medrében 
száraz faleveleket görget a fennsík fe
lől fújó szél. A nemrég még oly híres 
vízesés dübörgése sem hallatszik, a 
nedves sziklákról csak néhány eső
csepp hullik a mélybe. A patakot táp
láló forrás vizét most Miskolc lakóte
lepei, üzemei nyelik el, jóllehet mást 
ígért a Vízmű Fürdő és Csatornázási 
Vállalat. A természetvédelem egyetér
tését annak idején azzal nyerték el, 
hogy a forrás vizének egy részét nem 
használják fel, hanem visszavezetik a 
patakmederbe. A város tovább ter
jeszkedik, újabb és újabb vízbázisok 
felé „nyújtja ki csápjait", ezért joggal 
lehet attól tartani, hogy a Bükk másik 
festői patakvölgye, a Garadna is a 
Szinva-völgy sorsára jut.

Ilyen előzmények után vetődött föl a múlt 
év őszén a Garadna-forrás foglalásának terve. 
A forrásküszöb süllyesztésével évi 2,2-3 mil
lió köbméter vizet kívántak így elvezetni a 
városi hálózatba. A terv műszakilag kifogásta
lan és a külső szemlélő számára mindenképpen 
indokolt, hisz a városban nyáron gyakran víz
hiány van. A karsztvíz a nyugati városrész 
vízellátását hivatott stabilizálni.

Haladékot kapott a forrás
Csakhogy a Garadna szeszélyes vízjárású 

forrás, amely az évek óta tartó szárazság miatt 
alig juttat vizet a patakmederbe. Varga Ferenc
cel, a nemzeti park munkatársával végigjártuk 
a völgyet, s valóban több helyen akadtunk 
olyan szakaszokra, ahol egyszerűen eltűnik a 
víz a kőgörgetegek alatt.

- Elgondolni is rossz - mondja -, mi lenne 
itt a helyzet, egy újabb forrásfoglalás után. 
Valószínűleg végveszélybe kerülne a patakot 
övező értékes acsalapus, magaskórós hegyvi
déki égeres növénytársulás és a benne élő, 
csak a Bükkből vagy éppen ebből a szurdok
völgyből ismert jó néhány állatfaj, amely élet
módjával, szaporodási ciklusával a Garadna 
szeszélyesen ingadozó vízjárásához idomul. 
Ha ebben változás következik be - márpedig

A forrás törött betoncsövek között bukkan elő
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forrásfoglalás és mesterséges vízutánpótlás 
esetén ez elkerülhetetlen — akkor a beavatko
zás legalább 40-50 rendkívül ritka, többségé
ben a jégkorszakból itt maradt faj pusztulását 
okozná. A forrásfoglalással kapcsolatban ter
vezett mederrendezés pedig a vízirigók élő- és 
táplálkozóhelyét szüntetné meg. De ez csak az 
egyik probléma. A másik az, hogy a vízhozam 
további csökkenésével bizonyosan súlyosabbá 
válna a Garadna-völgyi kommunális és ipari 
szennyeződés hatása.

A patak völgyében megbúvó Ómassa, cso
dálatos fekvésű község. A házak őrzik a népi 
építészet hagyományait. Ez a falu ideális kli
matikus üdülőhely lehetne. Hiába azonban a 
legjobb természeti adottságok, ha a vízellátás 
és csatornázás megoldatlan. A falu lakói 
hosszú ideje várnak valami kedvező változás
ra, mindhiába. Ezért jobb híján maguk vették 
kezükbe a kezdeményezést. Csöveket fektet
tek le, szabálytalanul, de bevezették házaikba, 
az újonnan készült fürdőszobáikba a Garadna- 
forrás vizét. A következmény: a háztartások
ban keletkezett szennyvíz tisztítatlanul csör
gedezik a patakba és tűnik el a karsztjáratok
ban. A forrás környéke sem épületes látvány. 
Töredezett csövek, kihajított hulladék hever 
mindenütt. Ómassától nem messzire állattartó 
telep ócska hodályának repedezett falai alól 
trágyalé szivárog. A szomszédos, csatornázat
lan, összetákolt kalyibákból álló „üdülőtelep" 
szennyezéséről ezután jóformán már nem is 
érdemes szót ejteni.

De vajon igaz-e, hogy olyan égetően szüksé
ge van Miskolcnak a Garadna vizére? íme, a 
tények: Miskolc vizének fele származik a 
karsztból. A lakossági fölhasználás az összes 
ivóvízből 56-58 százalék, feleannyit fogyaszt 
az ipar, és a közületek. A hálózati veszteség 
viszont óriási: 19,8 százalék volt múlt év első 
felében. Ez pedig kereken kétszerese a Garad
na küszöbsüllyesztéssel hasznosítható napi 
4000 köbméteres vízmennyiségének. Ha ehhez 
hozzávesszük, hogy a várost bekapcsolták a 
regionális vízellátó rendszerbe, és már az ed
dig is hasznosított Szinva-, Anna- és Király- 
kút-források hozama növelhető, akkor úgy 
tűnik, hogy a vízművek tartalékai szükségte
lenné teszik a Garadna bekapcsolását a háló
zatba.

Kiss József, a Vízmű és Fürdőigazgatóság 
osztály vezetője szerint sem olyan sürgős a Ga
radna megcsapolása:

— Nem tagadom, vannak tartalékaink. Ám 
a tiszta, kezelést alig igénylő karsztvízről 
hosszú távon nem mondhatunk le, még akkor 
sem, ha a város egyre több vizet kap a Sajóból, 
a Hernádból, valamint Alsózsolca és a jövőben 
megépülő tiszai regionális vízművek kútjai- 
ból. Nem mindegy ugyanis, hogy köbméteren
ként 15 forintért a Tiszáról hozzuk a vizet, 
vagy egy forintos áron a Garadna-forrás vizét 
hasznosítjuk. A jelen azonban más. A magunk 

■ részéről lezártnak tekintjük a forrásfoglalás 
ügyét. Sem a városi tanácsnak, sem nekünk 
nincs most pénzünk rá, hogy a forrásig meg
hosszabbítsuk a városi vezetéket, s egyben 

csatornázzunk. A közeljövőben csak Ómassa 
vízellátását szándékozunk megoldani a Garad- 
na-forrásból. Ez napi 300-400 köbméter víz 
kivételét jelenti, ami olyan kis mennyiség, 
hogy nem veszélyeztetheti a völgy élővilágá
nak vízutánpótlását. Egyetlen gondunk van, 
mi legyen a keletkező szennyvízzel? Két meg
oldás kínálkozik. Vagy 100 köbméteres tartá
lyokban gyűjtjük és szippantó kocsival rend
szeresen elszállítjuk, vagy törpe szennyvíz
tisztító művet építünk a falu mellé, és a tisztí
tott vizet visszaengedjük a patakba.

- S mi a biztosíték arra, hogy a Garadna 
esetében nem ismétlődhet meg a Szinva szo
morú esete?

Az osztályvezető mérgesen legyint:
- Annak idején a vízjogi engedélyt lehetet

len feltételekkel adták ki számunkra. Kötelez
tek bennünket, hogy lássuk el vízzel Lillafüre
det, Alsó- és Felsőhámort, Bükkszentkeresz- 
tet, s még hagyjunk is napi 4800 köbméter 
vizet a patakban. Nevetséges követelmény ez, 
hisz a forrásnak az év legnagyobb részében 
összesen nincs ennyi vízhozama. Ha nem fog

Eliszaposodás fenyegeti a csodálatos u 
környezetben fekvő Hámori-tavat

nak megint lehetetlent kívánni tőlünk, akkor 
lesz víz a Garadnában.

- És ha valaki lehetetlent kíván Önöktől, 
akkor ebben a patakban sem marad víz?

- Akkor bele sem kezdünk az egészbe!

Marad víz a patakmederben
Az Észak-magyarországi Vízügyi Igazgató

ság mindig a tíz éve tartó huzavona sűrűjében 
volt. Dr. Pados Imre igazgató is a forrásfoglalás 
mellett tört lándzsát:

— A regionális vízműrendszerből kaphat 
ugyan vizet a város, de ennek a minősége a 
külföldi és hazai szennyeződések miatt egy 
napon sem említhető a karszt vizével. A baj az, 
hogy a karsztvízfelhasználás módja most még 

nem tökéletes. A tavaszi árvizek idején a for
rásokból kizúduló teljes vízmennyiséget kép
telenek vagyunk a hegy mélyén lévő termé
szetes üregrendszerekben tartani. Ilyenkor 
néhány nap alatt az árhullám fölhasználhatat- 
lanul végigszalad a patakmedreken. Ha a táro
lást sikerült megoldani, akkor szabályozható- 
vá válik a karsztvízfölhasználás, és az élő víz
folyások, így a Szinva vizének pótlására is 
marad elegendő tartalék.

Beszélgetés közben nem állhatom meg, hogy 
a páratlanul szép Szalajka-vízesés sorsát is szó
ba hozzam. Annál is inkább, mert ez olyan 
színfoltja volt Lillafürednek, amelynek tájké
pi, idegenforgalmi értéke szinte föl sem be
csülhető. Dr. Pados Imre arcán látszik, hogy 
számára is fájó témára tereltem a szót.
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A mocsári gólyahir 
sárga szőnyege 
borítja tavasszal 
a patakpartokat

A vízicickány 
a hegyi patakban 
vadászik rovarokra, 
csigákra, békákra, 
kishalakra

Mellette balra: 
Kígyóhoz hasonlít 
a Bükkben is 
előforduló törékeny 
gyík.
Természetesen 
teljesen ártalmatlan

- Magam is miskolci lévén, a városhoz tar
tozónak éreztem a vízesést. Arra járva, gyak
ran kapom magam azon most is, hogy keresem 
a lezúduló víz látványát. Mindannyiunknak 
szívügye, hogy valamilyen módon újból föl
élesszük. Az egyik legreálisabbnak tűnő terv 
az, ha a Hámori-tóból kiszivattyúzott vízzel 
táplálnánk a vízesést, majd ezt a vizet vissza
szivattyúznánk a tóba.

Mi lesz a Hámori-tóval?
Ám a Hámori-tóval is komoly gondok van

nak. A vízszintje az évek óta tartó szárazság 
következtében lecsökkent. Medre és partja 
eliszaposodott. A Fasola család által a hámo
rok egyenletes vízellátására épített mestersé

ges tavacska szemlátomást zsugorodik. Hasz
nálójának, a Lenin Kohászati Műveknek, mint 
tartalék víztározóra már nincs igazán szüksé
ge, így nem is áldoz a karbantartására. És ez 
meg is látszik rajta. Ez késztette a nemrég 
alakult, és számos üzemet, sportegyesületet, 
erdőgazdaságot magában foglaló Hámori-tó 
víztársulatot arra, hogy elkészíttesse a tó re
konstrukciós tervét. Körtvélyi Kálmánnal, az 
ÉVIZIG osztályvezetőjével lapoztuk át a terve
zetet:

- A tóban összegyűlt iszapot úszókotróval 
távolítjuk el, és részben a Garadna lefolyásánál 
építendő keresztgát magasítására használjuk, 
részben elszállítjuk, hogy ne terhelje fölösle
gesen az égeres élővilágát. A keresztgátnak az 
lesz a szerepe, hogy a lezúduló árvizet felfogja, 

s így - a Hámori-tó előtározójaként - a horda
léktól megszabadítsa. A munkálatokat 1989-re 
fejezzük be.

A Hámori-tó tehát visszanyeri régi varázsát 
az üdülők, a horgászok, a csónakázni vágyók 
örömére. A Garadna sorsával kapcsolatban 
azonban nem lehetünk ilyen optimisták. 
A forrás most csak haladékot kapott. Ha a 
városi tanácsnak és a vízműnek lesz pénze, 
akkor a forrásfoglalás szinte biztosan újra na
pirendre kerül... Jó lenne, ha ezt a haladéknyi 
időt az érdekeltek arra fordítanák, hogy elvé
geztetve a környezetvédelmi hatásvizsgálatot, 
végre kidolgozzák a megoldást a Garadna- 
völgy értékes élővilágának megmentésére. Ak
kor talán megakadályozható, hogy itt is száraz 
patakmederben görgessen leveleket a szél.

CSERI REZSŐ
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PAKSTÚL - Püspök
Egy keddi reggelen az öt óra már a Váci úton, 

a KÖJÁL székházában talált fotós kollégámmal 
együtt. Innen indultunk Paksra, hogy tanúi le
gyünk egy különleges szállítmány nem kevésbé 
különleges szállításának. A szállítmány a paksi 
atomerőmű radioaktív hulladéka. A szállítók ra
diológus vegyészmérnökök, egy alaposan kikép
zett gépkocsivezető társaságában. Mindannyian 
fehér ruhában, fehér sapkában, a célnak megfele
lő lábbeliben, szivarzsebükben rúdalakú sugár
dózismérővel. Természetesen a szállítóeszköz is 
különleges, erre a célra épített teherautó. Mindez 
már eleve figyelmeztet: nem éppen veszély nélkü
li utazás részesei leszünk. Igaz, a biztonsági és a 
sugárvédelmi ellenőrzés igen szigorú. De az is 
igaz, hogy a radioaktív hulladék - akárcsak min
den atomerőmű is - potenciális veszély forrás.

Paks felé, a 6-os úton a szinte mindenre kiterje
dő előírások megismerésével ütjük agyon az időt. 
A lehetséges veszélyeket nem ismerő kívülálló
nak akár úgy is tűnhetne, hogy a sok nejnzetközi- 
leg is szigorúan szabályozott óvintézkedés nem 
más, mint merő bürokratizmus. De aki ebben a 
munkában benne él, az jól tudja: bár a legkörülte
kintőbben járnak el a hulladék biztonságos cso
magolásánál és szállításánál, baleset előfordulhat.

A paksi atomerőmű területére sugárkapun át 
jut be a teherautó, azaz egy ötletes szerkezet 
megvizsgálja, hogy maga a gépkocsi nem visz-e be 
szennyeződést. Majd pár száz méter után a hulla
déktárolónál fékezhetünk.

A tárolótérben gondosan zárt fémhordók sora
koznak. Beléjük zárva a veszély. A kis- és közepes 
aktivitású radioaktív anyagok, fajták szerint vá
logatva. A rakodás előtt újabb mérések. Van-e 
felületi sugárszennyezettség? A szállítmány su
gárzása nem nagyobb-e a megengedettnél? Igaz, 
ez utóbbira még nem volt példa. De jobb félni, 
mint megijedni... És aztán már dolgozhat a daru, 
hogy a 16 hordót beemelje.

Újabb ellenőrzések. Utolsóként ismét a sugár
kapu. Eddig minden rendben.

A teherautón villognak a megkülönböztető jel
zések és a karaván útnak indul a püspökszilágyi 
„atomtemetőbe". A Dunán a földvári hídon ju
tunk át, és kerülőkkel, kis forgalmú utakon hala
dunk célunk felé. Mert az is szállítási szabály, 
hogy a lakott településeket lehetőleg el kell kerülni.

A püspökszilágyi „temető" távolról nézve szé
pen gondozott parknak tűnik. A betonsilókat 
csak közelebbről lehet észrevenni. Az egyik, alig 
félig telt mellett megállunk. A hordókat ismét 
daru csippenti föl, majd óvatosan az üregbe ereszti.

A radioaktív hulladék nyugovóra tért. Ez a 16 
hordónyi radioaktivitás, reméljük, már soha töb
bé nem veszélyezteti az emberiséget.

GARANCSY MIHÁLY

1. A paksi 
atomerőműben 
(Eifert János 
felvétele)

2. A különböző 
radioaktív 
hulladékokat 
külön-külön gyűjtik, 
fémhordókba 
zárják, és 
átmenetileg az 
erőmű területén 
tárolják, s szállítás 
előtt gondosan 
megmérik felületi 
szennyezettségüket

3. Munkában 
a távvezérlésű daru
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A hordókat hat méter mélységű, 
70 köbméter térfogatú, speciális 

betonból készült silókba 
süllyesztik. Az üregeket híg 

betonnal öntik ki, majd a sírra 60 
centiméter vastagságú 

betonfedö, és arra félméteres 
agyagréteg kerül. E fölé jön 

a humusz és a gyepszönyeg

szilágyig
4. A sugárkapu elektronikus műszerei 
is mindent rendben találtak.
A szállítmány elhagyhatja az 
atomerőmű területét

5. A gépkocsinak lehetőleg el kell 
kerülnie a lakott településeket, és 
az úgynevezett „védett 
útvonal”-tól csak rendkívüli 
esetben térhet el

6. Ilyen messziről az 
„atomtemető” 
(Trautmann Tibor felvételei)
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■ avannán keresztül érkeztünk első 
■ ■ mexl^ói állomásunkra, a mind- 

össze 8 méterrel a ten^ers/int k
■TI lett fekvő Meridába. Innen még 
* ” . csaknem 1500 kilométert kellett

P megtennünk, hogy a vulkán kö
zelébe jussunk. A csekélyke valutakeret arra 
kényszerített bennünket, hogy dacolva az úti
könyvek intő szavával, a legolcsóbb közleke
dési eszközt, a vonatot válasszuk. Napjában 
csak egyszer indul szerelvény észak felé, így 
mire a vagonba fölszálltunk, már csak a pad
lón volt hely. A tapasztalt mexikóiak már jó 
előre elfoglalták az üléseket, kényelmesen 
megvacsoráztak a kosarakban szállított elemó
zsiából, „megágyaztak" gyermekeiknek, majd 
maguk is elszenderedtek a villany nélküli, 
koromsötét fülkében. A vonat eközben a Yu- 
catan-félsziget őserdején vágta át magát. Haj
nalig nem sokat láttunk belőle. Az éjszakai 
fülledt meleg napfölkelte előtt valamivel 
alábbhagyott, és amikor a derengésben kipil
lantottunk, az elképzelt hatalmas, dús levelű 
fák, liánok őserdeje helyett száraz, alacsony 
bozótost láttunk. Pedig nincs ebben semmi 
meglepő: a Yucatan-félsziget porózus mészkő
síksága az esős évszak záporait hamar elnyeli. 
A növények a csapadéknak csak egy kis részét 
tudják fölhasználni.

Hóviharban a csúcsra
Meglehetősen hosszú - 14 órás - utunk 

során mindössze 500 kilométert haladtunk, 
ezért a továbbiakban kénytelenek voltunk 
buszra ülni. A tenger szintjétől végre a közel 
3000 méter magasan fekvő Texmalaquilába, a
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vulkán déli lejtőjének legutolsó faivá ba érkez
tünk. A hirtelen szintkülönbség-változás nem
csak szervezetünket viselte meg, hanem a tájat 
is gyökeresen meg változtatta. A szubtrópus 
tulipán-jacaranda fáinak, gardéniabokrainak 
és még ezernyi növényének színpompáját fel
váltották előbb a tölgyes-fenyvesek, majd a 
lombos fák lassan elmaradoztak, és 2000 méter 
tájékán megjelentek az agávék. A félsivatagos 
táj szinte mindig homályos volt a szélfútta 
portól, homoktól.

A továbbiakban gyalogszerrel folytattuk 
utunkat. Eleinte kényelmesnek mondható 
emelkedőn 2200 méterig jutottunk föl. Egy 
csekély vizű forrásnál táboroztunk le. Gyö
nyörű teliholdas, csillagos, hideg éjszakánk 
volt. Az út egyre meredekebbé vált; feljebb 
érve a jegenyefenyő erdő megritkult és megje
lent a mexikói hegységekben legmagasabbra 
felkapaszkodó cserje, a mexikói törpeboróka. 
4000 méter környékén elértük a fahatárt, utá
na már csak a csillagfürt és a csenkesz száraz 
kórói kísérték utunkat. Elérve a hegy délkeleti 
gerincét, 4400 méterig kapaszkodtunk. A fá
radtság és a magassági betegség miatt itt éjsza
káztunk. Reggelig a száraz évszak ellenére, 
úgy ötcentis hó hullott. A felkelő Nap melegé
től azonban hamarosan elolvadt. Mindössze 
200 métert kapaszkodtunk feljebb és ismét 
letáboroztunk, hogy éjszaka indulva, a reggeli 
tiszta időben érjük el a csúcsot. E majdnem 
egynapos pihenőn volt időnk a fogyó vízkész
letünk pótlására: a kövek árnyékában megma
radó havat olvasztottuk fel nagy nehézségek 
árán. Délutánra ismét elromlott az idő, felhők 
telepedtek a hegyoldalra, majd esni kezdett a 
hó. Az éjszakai hóvihar végleg meghiúsította 
tervünket.

A csúcshódítás reggele reményteljes, szi- 
porkázóan tiszta volt. A följebb jutás viszont 
mind nehezebbé vált. A légszomjhoz hányin
ger és szédülés társult. Gyakran meg kellett 
állnunk, hogy a fülünkben zakatoló szívdobo
gás kicsit alábbhagyjon. Bár a Nap borzasztó 
melegen sütött, még a kesztyűt sem mertük 
levenni, mert hamarosan megégtünk volna. 
A sugárzás olyannyira erős volt a hófoltos 
hegyoldalon, hogy hószemüvegen keresztül is

1. A világ legvastagabb fája
2. Chicén Itza legnagyobb lépcsős 
piramisát Yucatan dzsungeljében 
építették fel a mayák
3. Ilyen tisztán csak ritkán látszik az 
óriás vulkán
4. Mexikóban a legtöbb helyen 
kaktuszból van a kerités
5. A szemölcskaktusz érdekes 
formájával tűnik ki
6. Az indiánok pálmaleveles, szellös 
kunyhókban élnek a magas hegyek 
lábánál
(A szerző és Cseri Rezső felvételei) 

bántotta szemünket. 5000 méter fölött már a 
legszívósabb moha- és zuzmópárnák is eltűn
tek a kövekről, csak kénvirágok sárgállottak 
a monoton szürkeségben. Még száz méter föl
felé és az örök hó birodalmában folytattuk 
utunkat, ott ahol már elmosódtak a körvona
lak, és minden vakítóan fehér volt. Ismét be- 
felhősödött. A csúcson elhelyezett - az orkán
erejű széltől derékban kettétört - keresztet 
már tomboló viharban értük el. 5747 méter 
magasságban, Közép-Amerika tetején álltunk. 
Magyarok még sohasem jártak itt. A hódítás 
jeléül kibontottuk a nemzeti lobogót és né
hány fényképet készítettünk egymásról, majd 
megemlékeztünk a hegymászás közben sze
rencsétlenül jártakról. A közelben felállított 
keresztek figyelmeztetően magasodtak, jelez
ve: a hegy nem mindenkit enged magához. 
Szorongva fordultunk vissza, féltünk, hogy e 
kis idő alatt is betemetődtek lábnyomaink. Az 
átélt két éjszaka a legkisebb reményünket is 
szertefoszlatta, hogy megpillanthatjuk a krá
tert, így sietve ereszkedtünk lefelé egyre tűnő 
lábnyomainkon. 5000 méter közelébe érve, a 
nyakunkba zúduló hóvihart villámlások, ha
talmas mennydörgések és elektromos kisülé
sek tették még kellemetlenebbé. Sokszor fél 
órát is kénytelenek voltunk a földön lapulni 
a közeledő alkonyaiban, mert felállva tarkón
kat, halántékunkat meg-megcsípte az általunk 
gömbvillámnak becézett tünemény. A hama
rosan beálló sötétség 4500 méteren megállított 
bennünket, és kénytelen-kelletlen az egyre 
növekvő hóban aludtunk, sátor nélkül. Hát 
nem ez volt életünk legjobb éjszakája!

Mexikói vendéglátás
A reggelt már vártuk, mint a messiást. Ha

mar felkerekedtünk és siettünk le a hegyről. 
Kimerültén és szomjasan bár, de sötétedésre 
visszaértünk kiindulási állomásunkra, Texma- 
laquilába. Bekéredzkedtünk az első házba, 
amely utunkba esett. Barátsággal fogadtak.

Miután hátizsákjainktól végre megszaba
dultunk, vendéglátónk a „konyhába" invitált. 
Ez egy különálló tákolmány, közepén tűz 
égett, rajta pedig kődarabokon nagy vaslap. 
Körbeültük a tüzet. Ki hasábfára, ki bádogdo
bozra telepedett, ami jutott. Házigazdánk le
térdelt kis edényes készlete, lábosai közé, 
majd boszorkányos gyorsasággal tortillát tapo
gatott, és a forró vaslapra tette a kukoricaliszt 
lepényt. Síri csendben ültünk, és kopogó 
szemmel néztük a készülő „fenséges" eledelt. 
Már csak azért is csend volt, mert vendéglá
tónk nem sokkal beszélt többet spanyolul, 
mint mi, így zömében mutogatással értettük 
meg egymást.

Tortillasütés közben a leves is megmelege
dett. Bab, kukorica, krumpli és néhány rend
kívül érdekes ízű fűszer úszkált benne. 
A pászka keménységű lepényből kanalat for
máltunk és azzal meregettük ki a tányér tartal
mát. A leves után szárított pulykahúst és sült 
disznóbőrt kínált a gazda, majd a lakoma vé
gén fehér ürömből készült fahéjas teát kap

tunk. Lefekvéskor, mivel két ágyon szűkösen 
fértünk volna el tízen, a ruhásládákból zsáko
kat, lepedőt, szoknyát, függönyt, pokrócot és 
egyéb alkalmatosságokat terítettek nekünk a 
földre, hogy ne fázzunk az éjszaka. Csak ámul
tunk kedvességükön. Mire elcsendesedett a 
ház, a kisebb háziállatok is bekerültek mel
lénk, egy-egy kosárba. Az asszony két gyer
tyát rakott a feszület elé, majd hosszú, mono
ton imával ringatta álomba férjét és magát. 
Reggel nem győztük megköszönni önzetlensé
güket, de tovább kellett indulnunk. A pon- 
csós, szombrérós férfiak még hosszan elkísér
tek minket szamaraikon.

A pipázó hegy
Orizaba — Puebla - Cholula útvonalon ha

ladtunk tovább. Cholula mellett található Tla- 
chihu Altepetl - a kézzel rakott domb amely
nek magassága csak fele (54 méter) az egyipto
mi Kheopsz piramisénak, alapoldalainak mére
te azonban kétszer akkora (475 méter). A Khe
opsz piramisnál közel kétszer nagyobb térfo
gatú „domb" tetejét a spanyolok által épített, 
majolika borítású templom ékesíti.

A műemlékegyüttes megtekintése után fá
radságos és kalandos úton jutottunk fel a Cor- 
tez-hágón át a 4000 méteren fekvő Tlamacas 
menedékházhoz. Az olcsó árak és a mesébe illő 
panoráma százával vonza hétvégére a városia
kat a Popocatepetl tövébe.

Másnap kora reggel indultunk. A legfőbb 
nehézséget a néhol lábszárig is besüppedő vul
káni hamu jelentette. Szinte már unalmasnak 
mondható, meredek, csupasz hegyoldalon ha
ladtunk fölfelé. Mire délután elértük a kráter 
5234 méteres legalacsonyabb pontját, már 
tombolt a hóvihar. Az őrjöngő szél egy pilla
natra sem engedte, hogy hátat fordítsunk a 
fájdalmasan arcunkba vágódó hószemcsék
nek. Mivel az Orizaba vulkánját nem sikerült 
látnunk, e nagy hóvihar miatt letáboroztunk, 
hogy hajnali indulással napfényben érjük el a 
csúcsot. Egyórás küzdelem árán benzinfő- 
zőnkkel sikerült fölmelegítenünk krumplipü- 
rénket. Éjjel alábbhagytak a széllökések, s et
től lett csak igazán kellemetlen a levegő. A re
pedésekből feltörő kéngázok kínzó fejfájást 
okozva, akadálytalanul bejuthattak sátrainkba.

A vulkán utolsó kitörése 1932-ben volt, de 
állandó füstölgése jelzi, hogy még nem aludt 
ki. Ősi nahua neve, a Popocatepetl, pipázó 
hegyet jelent. A kráterből feltörő forró vízgőzt 
és kén-hidrogént tartalmazó savas, maró, mér
gező anyagok megrövidítik a fönt eltölthető 
időt. A reggel most is - mint általában a magas 
hegyeken - kristálytiszta volt, csak a kráter
ben rekedt meg a köd. Elindultunk fölfelé a 
helyenként alig félméteres peremen, a frissen 
hullott hóban. Mikor a csúcsra értünk, a krá
terből is felszállt a köd, és elénk tárultak a 
varázslatos formák. A körpanoráma a Cortez- 
hágóval és a szomszédos 5286 méter magas 
Ixtacchiuhatl vulkán hósipkájával máig is fe
lejthetetlen élményt jelentett.

HERPAI SÁNDOR
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Fegyelmező komputerlista
Világviszonylatban egyedülálló 

a levegő és az élővizek tisztasá
gának megőrzését szolgáló japán 
észlelési rendszer. Egyetlen más 
országban sem mérik olyan sok 
ponton és olyan folyamatosan a 
levegő és a vizek minőségét, mint 
itt. 1700 automatikus mérőállo
másból áll az egész országra ki
terjedő hálózat, emellett 1970 óta 
minden szennyező üzem, és hő
erőmű közelében, vagyis az 
emisszió forrásainál is működnek 
automatikus szennyezésmérök. 
A készülékek felszerelésének 
költségeit maguk a vállalatok áll
ják. A műszerek a tüzelöanyagfo- 
gyasztást, a tüzelőanyag kéntar
talmát, a füstgáz kén-dioxid- és 
nitrogén-dioxid-tartalmát mérik és 
juttatják el hirközlö kábelen az il
letékes környezetvédelmi szer
vekhez.

A városgazdálkodási hivatalok 
a szigetországban rendszeresen 
nyilvánosságra hozzák a kompu
terek által jelzett környezetszeny-

Levegőt!
Az Amerikai Környezetvédelmi 

Hivatal az (EPA) legfrissebb becs
lései szerint körülbelül 70 város 
nem tudta teljesíteni az év elejére 
kitűzött határidőt, amelyet még 
1970-ben határoztak meg a levegő 
tisztaságának megőrzésére ho
zott törvényben. A helyzet Los An
gelesben a legrosszabb, az ózon
szennyezés például minden har
madik napon háromszorosa volt a 
megengedettnek.

Cleveland kivételével az összes 
nagyváros tervet dolgozott ki a le
vegő önerőből történő megtisztí
tására. A benzin összetételének 
módosítását, a gépjármüvek gáz
kibocsátásának mérséklését irá
nyozták elő, sőt Kaliforniában 
száműzni akarják a faszéntüzelé
sű kerti grillsütőket, s a vízmelegí
tők bizonyos típusait is. New York
ban Koch polgármester üdvözölte 
a tervet, hogy elrettentésképpen 
napi tiz dollár illetéket szabjanak 
ki az összes járműre, amely be
hajt Manhattan déli részébe. 
Csakhogy az érintett városok fel
tehetően még ilyen erőfeszítések 
árán sem tudják megtartani az 

nyezők listáját. A vállalatok arra 
törekszenek, hogy a közvélemény 
szemében kedvező kép alakuljon 
ki róluk, elkerüljék a vásárlók boj
kottját, s talán időközben maguk is 
meggyőződtek a környezetvédel
mi intézkedések hasznosságáról. 
A környezetre vonatkozó informá
ciók nyilvánosságra hozatalának 
japán gyakorlata azt is elősegítet
te, hogy az iparvállalatokat nem 
árasztják el teljesíthetetlen köve
telésekkel, ugyanakkor nem csök
kentek a környezetvédelem ügyé
ben illetékes irányító szervek le
hetőségei sem. A rendszer haté
konyságát jellemzi, hogy a három
millió lakost számláló Yokohamá
ban például az 1968. évi 104 ezer 
tonnáról 5250 tonnára sikerült 
visszaszorítani a kén-dioxid-kibo- 
csátást, a nitrogén-dioxid-szeny- 
nyezés pedig 54 ezer tonnáról 22 
ezerre mérséklődött.

Handelsblatt

előírásokat. Optimista becslések 
szerint is csak a jövő évszázad
ban sikerül teljesíteni az ózontar
talomra vonatkozó értéket Kalifor
nia déli részén.

A Környezetvédelmi Hivatal hol 
fenyegetőzik, hol könyörög. Noha 
megteheti, hogy leállít bizonyos 
beruházásokat, és csökkenti a 
közutakra adott támogatásokat, 
de aligha tesz ilyet. Csak az elő
írásoknak makacsul ellenszegülő 
Clevelandtöl vonták meg egyszer 
a közúthálózat fejlesztését célzó 
pénzt. Az EPA végül is elfogadta 
a Kongresszus törvénytervezetét: 
amelyik városban a levegő ózon
tartalma több mint 125 százalék
kal haladja meg az előírt szintet, 
az újabb 15 év haladékot kap.

Az autóipar máris támadja az 
EPA-t a szűrőberendezések fel
szerelési kötelezettsége miatt, 
mert ezzel a gépjárművek ára állí
tólag 40 dollárral emelkedne. 
Egyébként országosan mintegy 10 
százalékkal lehetne csökkenteni a 
szénhidrogén-kibocsátás mérté
két, ha a vétkes 70 város fele meg
felelne az előírásoknak. Persze 

csak ha az EPA a sarkára tudna 
állni...

Látványos előrelépés egyéb
ként csak az ólomszennyezödés 
szintjében történt: 1985-ben pél
dául 48 százalékos volt a javulás. 
Csakhogy az ózon- és a szén- 
monoxid-kibocsátás szintjét éven
te mindössze néhány százalékkal 
sikerült mérsékelni. A határidő

Csak lassú javulás
Sokat vagy keveset tartalmaz-e 

az a terv, amely szerint Szlovákiá
ban az ezredfordulóig az 1985. évi 
szinten kell tartani a környezet 
alapvető elemeinek a minőségét, 
tisztaságát. A válasz nézőpont 
kérdése. A feladat nem csekély, 
ha figyelembe vesszük, hogy a fo
lyamatos gazdaságfejlesztés nem 
kívánatos következményekkel is 
jár. Ugyanakkor a kiinduló év 
szennyezettségi szintje meglehe
tősen magas, és az átlagosnál 
jobban sújtott régiókban a helyzet 
próbára teszi a lakosság tűrőké
pességét. A jelek szerint azonban 
többre nem telik.

Szlovákiában a lakosság 70,7 
százaléka kap vezetékes ivóvizet. 
A csatornázás még nem éri el az 
50 százalékot, s a szennyvizeknek 
mindössze 57 százalékát tisztít
ják. Nem csoda, hogy jelenleg a 
nagyobb folyók kétharmada jelen
tősen szennyezett. Gyakori a fel
színi és a felszín alatti vízkészle
tek mulasztásokkal, felelőtlenség
gel magyarázható hirtelen szeny- 
nyezése.

A földeket ipari, energetikai 
szennyezés éri, sőt a műtrágya és 
a növényvédő szerek alkalmazá

Ki az „élszennyező”?
Nem Párizs Franciaország leg

szennyezettebb városa. Leg
alábbis ezt állítja az Airparif társu
lás, amely a főváros szennyezés- 
mérő hálózatát irányítja. A város 
különböző pontjain 82 mérőállo
mást működtető, a környezetügyi 
minisztérium által finanszírozott 
szervezet szerint a legszennye
zettebb város kétes értékű címét 
jelenleg Strasbourg viseli. Az 

betartásán munkálkodó városok 
segítséget várnának, de mint 
mondják, egyáltalán nincsenek 
meggyőződve arról, hogy a kor
mány valóban szivén viseli ezt az 
ügyet.

sa, tárolása sem felel meg a köve
telményeknek. A savas eső hatá
sát pedig a szlovákiai erdők mint
egy tizenöt százaléka sínylette 
meg komolyan. Az üzemek évente 
1,73 millió tonna pernyét bocsáta
nak ki. Növekszik a szilárd kom
munális hulladék és a felhaszná
latlan másodlagos nyersanyagok 
tömege. Évek óta megoldatlan 
gond a hulladék kifogástalan táro
lása, feldolgozása vagy megsem
misítése. Riasztó tény, hogy Ke- 
let-Szlovákiában a 650 szemétte
lep közül csak 13 felel meg a köve
telményeknek.

A tervezett ötven nagyobb kör
nyezetvédelmi beruházás megva
lósítása révén számottevően ja
vulhat a helyzet - csakhogy eddig 
mindössze hat program kezdődött 
meg, és a rendelkezésre álló ösz- 
szegnek is csak háromnegyedét 
merítették ki. így aztán nem cso
da, hogy Szlovákia környezetvé
delmi helyzete rendkívül feszült, 
javulás csak fokozatosan, hosz- 
szabb távon várható.

#ÚJ szó

1983-ig „élenjáró" Párizs most a 
hatodik a sorban. A szomorú má
sodik helyezést Grenoble érte el, 
amelynek polgármestere nem 
más, mint a jelenlegi környezet
ügyi miniszter...

Nagy izgalmat keltettek ezek a 
megállapítások, bár mindössze 
egyetlen tényezőt, a kén-dioxid- 
szennyezést veszi figyelembe a 
felmérés. Tény viszont, hogy az 
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ipari és háztartási szennyeződés 
a felénél kevesebbre őzökként a 
főváréiban,

Csakhogy a párizsi levegőben 
szén-monoxld, nltrogén-oxld, 
szénhidrogének és egyebek Is 
lengedeznek, főleg a naponta köz
lekedő 1,6 millió gépkocsi „jóvol
tából". Az Alrparlf felállított be
rendezéseivel Igen nehéz a forga
lom okozta mozgó szennyezések 
mérése. Másfél millió frankot Igé
nyelne a város különböző pontjain

Segítő gombák
A náddal benőtt mocsarak és 

lápok nyugalmát ágyúdörgésre 
emlékeztető robaj töri meg, 
amelynek hallatán Ijedten rebben
nek föl a vlzimadarak. A robaj újra 
és újra felhangzik, jelezve, hogy a 
kaliforniai Kesterson vadrezervá
tumában a nádas békés felszíne 
alatt mérgező anyagok vannak és 
a madarak elriasztása az egyetlen 
kiút. A növényzet és a talaj annyi
ra szennyezett szelénnel, hogy 
csak egyet lehet tenni; letarolni a 
fölső talajréteget és hulladéklera- 
kóholyre zúdítani a földet.

Vagy mégse? Két kaliforniai ku
tató igyekezik bebizonyítani, hogy

Teknős-hadművelet
A Ganga Ma, a Gangesz-anya 

minden hindu folyó legszentebbl- 
ko. A hívők megmártóznak benne, 
hogy megszabaduljanak bűneik
től, s több millióan csak a Gan- 
gosz vizét Isszák. Varanasl szent 
városa úgy hódol a folyó előtt, 
hogy partjait meredek lépcsőkkel 
övezi. A Marlkarnlka lépcsőről ha- 
lottégotő máglya füstje száll a ma
gasba: minden vallásos hindunak 
ugyanié az a kívánsága, hogy a 

” Gangesz partján égessék el és 
hamvait szórják a szent folyó vizé
be, Csakhogy mindez nagyon is 
földi problémákhoz vezet, mert 
sok halottat nem égetnek el egé
szen - a fa túl drága a szegényebb 
hinduknak. A folyó emiatt rendkí
vül veszélyes fertőzések forrása.

A szent folyó megtisztítására

mérést végző jármüvek beszerzé
se, ám a szervezet egész évi költ
ségvetése 3,5 millió frank, A város 
vezetősége egyelőre elzárkózik a 
társulás finanszírozásától. Hiába, 
a szennyeződés még nem emel
kedett a választási érvek rang- 
járal

The 
Economist

egy parányi lény jobb munkát tud
na végezni a buldózereknél. 
Olyan gombára bukkantak ugyan
is, amely képes a szelént gázzá 
alakítani. Ha kutatásaik sikerrel 
járnak, új fejezetet nyithatnak a 
mérgező anyagok biológiai úton 
történő hatástalanításában.

Megkísérelik felgyorsítani a 
méregtelenltési folyamatot; a talaj 
levegőztetésével, öntözésével 
kellemessé teszik a környezetet a 
gombák számára.

u&News
& WORLD ROPOK!

Uttar Pradesh állam kormánya 
húsevő teknősöket kíván „bevet
ni". Százszámra tenyésztik őket 
két telephelyen, s amint kifejlőd
tek, beeresztlk őket Varanasi kör
nyékén a Gangesz egyik holt
ágába.

A teknösterv viszonylag olcsó, 
mindössze 57 ezer dollárt emészt 
föl a következő négy évben abból 
a 250 milliós költségvetésből, 
amelyet a Gangesz megtisztítását 
célzó központi akciótervre szán
nak. Az akció sikerét csak az orv
vadászat fenyegeti: a teknős 

• ugyanis ínyencfalatnak számit In
dia keleti részén...

TIME

Hadüzenet a műanyag 
palackoknak

Klaus Töpter, nyugatnémet kör
nyezeti, természetvédelmi és 
reaktorblztonságl miniszter azzal 
a bejelentéssel lepte meg az üdí
tőital Ipart és kereskedelmet, 
hogy a jövőben 50 pfennlnges 
visszatérítendő betéti dijat kell fel
számolniuk a műanyag palackok
ra. A rendelkezés célja, hogy az 
újonnan létesülő műanyag újrafel
dolgozó ágazatot feldolgozható 
nyersanyaggal lássák el, a ezáltal 
80 százalékkal csökkentsék a mű
anyaghulladék mennyiségét,

A begyűjtést az Is sürgeti, hogy 
a Coca-Cola cég megkezdte a po- 
lietllén-tereftalat (PÉT) alapanya
gú eldobható palackok forgalma
zását, s egyre több palackozó tér 
át erre a módszerre. A betéti díj

Környezetvédelmi 
bérlet

A svájci környezetpolitikára a 
parancsok és a tilalmak jellem
zők. A kényszerjelleg és az ezt 
kísérő kivételek miatt a célokat 
nehezen sikerül elérni, A környe
zetvédelem piacgazdasági jellegű 
eszközei viszont adminisztratív 
előírások nélkül Is helyes maga
tartásra késztetik a beruházókat 
és a fogyasztókat,

A felismerés lényege, hogy a 
környezetvédelemnek az egyén 
számára is kifizetődőnek kell len
nie, A kényszert az ösztönzésnek 
kell felváltania, Effajta Intézkedéa, 
hogy a genfi és a zürichi repülőté
ren Immár hat éve vetnek ki illeté
ket a repülőgépekre a kibocsátott 
zaj arányában, Igyekeznek ér
vényre juttatni a különböző üzem
anyag pótvámok, a járműadó és a 
parkolási díj piaci hatását, Az 
ólommentes benzinre 8 rappennel 
kevesebb pótvámot vetnek ki, és 
tucatnyi kantonban elengedik a 
környezetkímélő járművek adóját, 
(Igaz, a katalizátorral felszerelt 
jármüvek hányada egyelőre csu
pán 10 százalék.)

A nagyobb városokban napsza
kok szerint differenciálják a par

visszafizetése az Ilyen palackozá- 
sú szeszesitalok „göngyölegére" 
Is vonatkozik, Sőt tervezik, hogy 
az NSZK-ban Igen népszerű fran
cia import kristályvíz műanyag pa
lackjait Is visszaváltják,

Az érintettek nem zárkóznak el 
a tervtől, sőt hozzáláttak egyéni, 
újrafeldolgozásl módszerek kiala
kításához. A Coca-Cola cég közöl
te, hogy a PET-palackok termé
szetbarát alapanyagot tartalmaz
nak, s az üres palack granulátum
má őrölhető, amely azután új pa
lackok alapanyagaként használ
ható fel.

Jranffurter^llflemeine

kolási dijakat, ami a parkolóterü
let jobb kihasználását szolgálja és 
hozzájárul a kipufogógáz mérsék
léséhez Is, A közlekedési vállala
tok úgynevezett környezetvédelmi 
bérleteket bocsátottak ki (olcsó 
utazási bérlet): ennek hatására 
Baselban sokan választják Inkább 
a tömegközlekedést,

1887 óta 30 svájci község és vá
ros vezette be a azemeteszsák- 
11 letéket és 20 tervezi ezt a lépést. 
A különleges jelzést viselő zsákok 
ára 2,7 frank, vagyis meglehető
sen drága Az Illetékesek a ház
tartási szemét mennyiségének 
csökkenését és az újrafelhasznál
ható anyagok (az üveg, az alumí
nium, a papír, a komposzt) elkülö
nített összegyűjtését szeretnék 
előmozdítani a szemétszállítás 
megdrágításával, Az eredmény; 
az említett községekben a hul
ladék 26-30 százalékkal lett ke
vesebb, Napirenden van a fűtési 
költségek fogyasztástól függő, 
nem átalánydíjas elszámolá
sa Is-

Wnc 4iirdirr Jcimng
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Az első
nekirugaszkodás

- Könnyű ilyen szépeket mondani 
most, amikor ünnepelt sztárt - kötöz- 
ködöm,

valók, hogy megjegyezzük őket! Ha 
természetesnek tartjuk, hogy mindig 
magasabbra rakják a lécet, magától

” Csakhogy a mi hivatásunk ünne
pei pillanatokig tartanak és akkor is 
a következő pillanatért dolgozunk.

- Aki a kitartást életbevágóan fon
tosnak tartja, au a kudarcok sem ke
rülhették el-.

- Konok vagyok nyújtja ki lábát 
a filigrán lány, szobájának lábasincs, 
alacsony matracán, amelynek sarkai
ra telepedünk Marci cicával együtt. 
- Eszembe sem jutott, hogy nem sike
rül és ez volt a szerencsém. Az együt
tessel közös eredményeink elérhetet
lennek tűntek még néhány hónappal 
ezelőtt is. Mégsem a sikert tartom 
közelmúltam legnagyobb élményé
nek, hanem azt, hogy a kitartás nevű 
tulajdonság Jelentősége megnőtt a 
szememben.

- Pedig sokan azt hiszik, hogy 
„jöttem, láttam, győztem" és a siker 
az ölembe hullott, anélkül, hogy tet
tem volna érte valamit. Kevesen tud
ják, hogy énekszakos tanárnő voh

9 99b veréb bennrekedt a lép
csőházban a negyedik emeleten, és 
most rémülten keresi a kivezető utat. 
Fejjel rohamozza az ablaküveget, Na
gyokat koppan, Amikor kitárom a 
függőfolyosóra - a szabadba - nyíló 
ajtót és félreállok, nem menekül 
azonnal, Ül a lépcsőház korlátján és 
klies a levegőégbe félrebillentett fej
jel, mint aki azon tűnődik, hogy ér
demes-e nekivágni? Végül mégiscsak 
elszánja magát es elillan egy pillanat 
alatt, Kilépek az ajtón, hogy lássam, 
merre repült, de a nap elvakít. Ami
kor pedig lenézek a belső udvar mé
lyére, megszédülök. Gyorsan megke
resem hát annak a lakásnak a bejára
tát, ahol Vincze Lilla, a Napóleon Bou- 
levard zenekar énekesnője már vár

tam, iskolában tanítottam gitárral a 
nyakamban, és ugyanígy jártam az 
ország pódiumait is. Később az Ope
raház egyik karmestere úgy ítélte 
meg, hogy jó mezzo lehetne belőlem, 
Még később Dévai Nagy Kamilla elin
dított a hivatásos előadóművészi pá
lyán, Neki köszönhetem, hogy a Rö
pülj páva versenyen eljutottam a kö
zépdöntőig.

- A virágénekeknek nem sok közük 
van a popzenéhez,

Marci cica felkapja fejét és elhúzó
dik mellőlem, Lilla szótagolva is
métli:

Marci felpattan és elugrik mellő
lünk. Meg sem áll a szoba távolabbi 
sarkáig.

- Inkább énektanárt fogad, 
dzsessztánc órákat vesz és ügyel arra, 
nehogy megfosszák az önbecsülésé
től... Nézze, a kudarcok nem arra

- Kamilla a pá-lyán in-dí-tott el! 
Az ő korrekt, önzetlen támogatása, 
bátorítása és Jótanácsai nélkül nem 
sikerülhetett volna a beavatásom. Ha 
úgy tetszik, tőle kaptam az első neki
rugaszkodás helyzeti energiáját. Eb
ből a szempontból érdektelen, hogy 
milyen műfajról van szó. Annál fon
tosabb az a lelkiállapot, amelynek 
köszönhetem, hogy nem inogtam 
meg, nem vesztettem el a lendülete
met, amikor példának okáért kirúg
tak a rockszínházból az első próba
táncolás után.

- Mit csinál az ember, amikor elta
nácsolják valahonnan? Amikor elveszt 
egy csatát, amiről még nem tudja, hogy 
végzetes-e? Csak abban bizonyos, hogy 
feltétlenül be kell lépnie azon a kapun, 
amelyet becsaptak az orra előtt. Ordít 
fájdalmában? Esetleg nem eszik né
hány napig? Netán másokon áll bosz- 
szút?
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értetődők a sikertelen próbálkozások 
is - válaszolja eltűnődve, majd előre
hajol és úgy kérdi, mint aki titkot 
akar hallani: i

- Na, sima volt az utam?
Valami puhán végigsimítja a par

kettára lógó kezemet. Marci dorom
bolva kúszik be a tenyerem alá.

A zene mindenek felett?

Amikor másodjára csöngetünk ná
la fotós kollégámmal, hajcsavarók 
függnek Lilla homlokán, húslevest 
főz nagy fazékban, miközben angolul 
tanul a konyha falára függesztett is
kolai tábláról, és nem engedi, hogy 
ezen teendői közben lefényképez
zük.

- Ennyire fontos, hogy mindig a leg
előnyösebb színben és mádon lássa a 
nagyközönség?

- Ugyan - legyint. - Hiszen tu
dom, hogy nem vagyok szép! De úgy 
gondolom, az őszinteség bizonyításá
nak nem az az egyetlen módja, hogy 

: ezt a tényt még reklámozzuk Is,
A matrac most is kényelmes. Marci 

most is közvetlen.
- Nem is olyan régen még egy vidéki 

lány volt a sok közül, majd tanító néni 
lett. Ma pedig országos hírű popsztár, 
aki Franciaországban, a MIDEM- 
fesztiválon el merte énekelni a vendég
látók halhatatlan üdvöskéjének,' Edith 
Piafnak egy dalát. Méghozzá sikerrel. 

Elvesztett-e valamit, miközben ennyi 
mindent nyert? Megmaradt-e valaki 
például a régi barátai közül, azután, 
hogy alaposan megváltozott az élete?

- Nem emlékszem arra, hogy ma
gamba roskadva ültem valaha is. Am
biciózus, jókedvű, izgő-mozgó kis
lány voltam. Nem vártam csendben, 
hogy történjen valami, hanem elébe 
mentem a dolgoknak, kísérleteztem, 
kerestem az elfoglaltságot. így az
után, soha nem volt túlságosan sok 
időm baráti együttlétekre. Már évek
kel ezelőtt el kellett döntenem, hogy 
kik azok, akik nélkül elképzelhetet
len az életem. Velük ma is jó a kap
csolatom. De ugye nem hiszi, hogy 
kizárólag ez a műfaj és a zenekar tölti 
ki az életemet?

Lilla megmarkolja Marci hátán a 
bundát, úgy bizonygatja, nekihe- 
vülve;

- Tudom, hogy mindenfélét gon
dolnak rólunk, akik szüntelenül 
szem előtt vagyunk! Pedig higgye el, 
nekem is vannak hétköznapi teen
dőim és el is bújok olykor néhány 
órára. Nem lehet bírni másként ezt a 
zajos, mozgalmas életet. Hiszen jósze
rével nincs olyan napom, amikor sen
ki nem keres és nekem sem kell sen
kit megtalálnom. Ilyenkor felfordí
tom és újra berendezem a lakást, fő
zök, olvasok vagy éppen halk zenét 
hallgatok.

- Egy előadóművész legalább annyi
ra óhajtja a csendet, mint amennyire 
fél tőle, gonoszkodom,

- Ha sok jutna belőle, biztos pa
naszkodnék. így viszont igyekszem 
kihasználni, hiszen a feltöltődést je
lenti számomra.

A hangszál nem 
hangszer!

- Úgy érzi, mindent elérhet a zene 
segítségével? Vagy netán olyan óhaj is 
megbújik a lelke mélyén, amelyről sejti, 
hogy elérhetetlen?

- Látja, most eszembe jutott, hogy 
nemcsak nyertem, hanem vesztettem 
is. miközben kétségtelenül előre és 
felfelé haladtam. Nagyon hiányzik az 
a fajta játék, amit korábban művel
tem, amikor egy szál gitárral jártam 
az országot. Egyszer még újra meg
próbálkozom azzal a műfajjal.

- Nagyon bízik a hangjában?
- Inkább féltem. Sajnos, sok baj 

van a hangszálaimmal a turnék, a sok 
próba után. Ez érthető, hiszen a 
hangszál nem hangszer, amit lehet 
nyüstölni órákon át. Énekesek a meg
mondhatói, milyen nehéz és megeről
tető pontosan énekelni a felerősített 
hangú gitárok, dobok ellenében, ami
kor önmagát is alig hallja az ember. 
Ezért is szeretek gitározni és dalolni 
otthon, elbújva, a magam szórakozta
tására-

- De hiszen az előadó éhkoppon ma
rad közönség hiányában!

- Ezzel szemben az is igaz, hogy az 
énekes legnagyobb kincse a hangja, 
amit úgy szeret használni és fejleszte
ni, mint mások a hangszereiket; leg
inkább tisztán, magára utáltán, a 
romlás veszélye nélkül.

- Egyre kíváncsibbá tesz: mit jelent 
önnek a siker, a zajos halleluja?

- Lehetőséget arra, hogy még job
ban kitelj esítsem az életemet, hogy 
még többet érjek el. Lendületet ad. 
Most például két nyelvet tanulok 
egyszerre és annyit dolgozom, mint 
soha korábban.

- Nem zavarja a rajongók okvetet- 
lenkedése?

- Megtanultam úgy intézni a dol
gaimat, hogy mindenre jusson idő. 
Megvetem azokat az előadókat, akik 
elfelejtik, hogy éppen azoknak kö
szönhetik sikereiket, akikkel utóbb 
nem akaródzik szóba állniuk.

Felállók az alacsony matracról, 
hogy kinyújtóztassam végtagjaimat 
és körülnézek a szobában.

- Nagyon kevés bútora van, virágja 
annál több - jegyzem meg.

- Kedvencem a kaktusz! Különle
ges növénynek tartom, mert igényte
len és mindent kibír.

- lehet, hogy ez a lakás is biztosítja 
a nyugalmat, de itt bármikor megcsör- 
renhet a telefon, rajongók kopogtathat
nak. mint tették ezt legutóbb is. amikor 
itt jártam- Van-e búvóhelye másutt is. 
ahová visszavonulhat?

- Van ám! Az erdőt, a kiránduláso
kat gyermekkoromban is kedveltem, 
amikor negyven kilométeres gyalog
túrákat szerveztünk, Most egy vidé
ki kis ház kárpótol, Ha ritkán is, de 
időt szakítunk a barátommal és oda
utazunk, hogy kertészkedhessek, 
kedvemre „áskálódhassak" az ágyá- 
sok között,

SKILAS ZOLTÁN
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z ember csak megy 
a Petneházi utcán - ’ 
ha éppen arra megy - 
s észre sem veszi, mit 
hagy ki a szeme. Nin

csenek kirakatok, amelyek előtt 
bámészkodni lehetne. Nincs sem
mi, mondta itt lakó ismerősöm, 
csak a lakótelep. Az egyik olda
lon. A másikon meg néhány vál
lalati telephely bekerítve, bezár
va, De a sarkon, az ötvenkettes 
számtól visszafelé, lapul egymás
hoz három „telek", Nem is igazán 
lapul, csak úgy hever mind
egyik. Ahogy rajtuk is csak úgy 
hever minden. Be vannak kerít
ve, zárt tér mindhárom, úgyhogy 
a dolog szabályos, magyarázza 
ismerősöm, A sarki föld valami 
nagy cégé lehet: korábban tele
fonfülkék, mindenféle postás 
vasszerkezetek sorakoztak rajta, 
most csaknem üres. Hacsak a kö
vér gyomszőnyeget nem számí
tom a komoly kerítéssel őrzött 
vagyonba, Ez a telek megvan koztak egy kocsit.,, De most sen- 
úgy két-háromszáz négyszögöl, ki, Csak a nyomok; rengeteg üres 
Ha az ember behunyja a szemét, flakon, mindenféle vasak, dró-
szép kétszintes, alpesi tetős ker
tes házat, vagy hatlakásos társas
házat is képzelhet a kerítés mögé. 
De az ember nem hunyja be a 
szemét. Csak néz, néz, és nem 
hiszi, amit lát.

Szemet hunyunk az egészre. 
Gondolom mások is így tesz
nek. ., Megyünk tovább, az ötve
nes számhoz. A palánkkerítés 
vaskapuját csapdossa a szél, a 
kapu párján fekete festékkel fel
mázolt 50-es szám az egyedül 
megfejthető látvány, A „portán" 

síri csend. Igaz, nem sokkal érke
zésünk előtt gurult ki innen egy 
sötét színű Polski Fiat - rend
szám nélkül. Ismerősöm bekiabál 
az „udvarra", jónapotkívánokl 
ismétli egyre hangosabban, aztán 
hátrafordul és legyint. Nincs itt 
az öreg, mondja. Nincs szeren
csénk. Pedig ősszel még melóz
tak: autókat szereltek szét, meg 
össze. Valami műhely működött 
itt, mondja, hozták-vitték a ko
csikat. Egyszer még bulit is lá
tott: az öreg kétméteres segédje 
kihajított az utcára egy kuncsaf
tot, Ám azok négyen voltak: a 
pasas sötét testőrei megindultak 
befelé, az udvarra. Erre a kétmé
teres visszafordult, és egyenként 
mlpd a hármat a főnökük után 
hajította. Nem túlzás, emlékszik 
nevetve, tényleg hajította őket, 
mint a labdákat. S mikor az öreg 
megkérdezte tőle, mit csinált, azt 
felelte: nagytakarítást. Aztán 
dolgozott tovább, éppen duk- 

tok, hengerfejpakolás és kor
mánykerék, gégecsövek és lám
pafejek. Fantázia nélküli tucat- 
krimik roggyant műteremhely
színére emlékeztető csend és 
macskapisi szag. Patkányt nem 
látni, pedig ez a hely micsoda 
idilli környezet lehetne patká- 
nyéknakl Majdcsak felfedezik, 
mondom ismerősömnek biztató- 
lag, aztán továbbmegyünk.

A negyvennyolcas szám - iga
zi szeméttelep, Utcafrontján csi
nos vaskerítés, kovácsoltvas ka-
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a javítás is sokba fog kerülni. Mert 
már javítják. Azért nem éget ele
get. Befordulunk az Ifjú Gárda út
ra, s leparkolunk az égetőmű iro
daépülete előtt. Szemben az épü
lettel sajátos szimbolikájú szobor
csoport egy hatalmas fém váz me- 
revítményein: tíz darab vadliba. 
Repülnek. Nem akármilyen libák 
ám: valaki azt mondta nekem, da
rabjuk olyan negyvenezer forint 
körül került, felállításkor, akarom 
mondani „felreptetéskor.” Aki a 
szemétégető parkolójában meg
áll, láthatja. Más nem...

Bánhidy János főmérnököt ke
ressük a modern vezérkari traktu
son. Jön is mindjárt a főmérnök, 
várt bennünket. Mondom, vágjunk 
a közepébe, s felsorolom az ösz- 
szes hallott és olvasott pletykát az 
égetőről. A főmérnök mosolyog, 
azt mondja semmi sem stimmel. 
1975. február 21-én kötötték a 

korrodálódni, kilyukadni. Még ga
ranciális volt a mű: a csehek el
kezdtek javítgatni, csöveket cse
rélgetni. De a javítás nem hozott 
eredményt. Megbíztunk egy kölni 
minőségellenőrző szakintézetet, 
a TÜV Rheinland-ot, s a párizsi 
Électricité de France-t, amelyik a 
párizsi szemétégető müveket üze
melteti, hogy vizsgálják felül a 
problémát. A Budapesti Műszaki 
Egyetem és a Villamosenergia
ipari Kutatóintézet szintén készí
tett vizsgálatot. Az derült ki, hogy 
a kazánoknak konstrukciós hibái 
vannak. Hangsúlyozni szeretném: 
nem a szemétégetömű blokk 
rossz, hanem csak a kazánok!
- Na, de az egésznek a szive a 

kazán, nem?
- így van, sajnos. 1982-ben, a 

szakvélemények birtokában kér
tük a cseheket, hogy ingyen javít
sák ki a hibát. Erre ők kategoriku- 

alatt, pénzért hajlandók megcsi
nálni... Ezek után kerestük meg a 
licencadó NSZK-céget. ök ponto
san tudták, hol a hiba. Ki is nyilat
kozták, hogy kötelességüknek ér
zik a hiba kijavítását, mivel az ügy 
jó hírnevüknek is árthat.

Ami messzire látszik: az 
égetőmű kéménye

A budapesti szemétégetömű 
működésének folyamatábrája
I. BUNKER: 1. szemétszállító 
célgép; 2. polipmarkolós daru 
II. KAZÁNHÁZ: 3. hengergörgős 
rostély; 4. kazán; 5. salakkihordó 
szalag
III. SALAK ÉS PERNYE 
ELSZÁLLÍTÁSA: 6. elektrofilterek; 
7. salakdaru; 8. füstgázkémény

szerződést az égetőműre. Két 
ajánlat közül választhattak: egy 
osztrák és egy cseh cég jelentke
zett. Az utóbbi kapta meg az üzle
tet, a PETROLBER nevű magyar 
szakvállalat elemzésére és javas
lata alapján. Alapvetően két ko
moly érv állt a csehek mellett: 
hogy rubellel lehet fizetni nekik, s 
hogy testvéri szocialista országról 
van szó. De a legnagyobb garan
ciának az látszott, hogy szomszé
daink egy nyugatnémet cégtől vá
sárolták meg annak idején a tüze
lőberendezés licencét. Úgy tet
szett, hogy rubelért sikerül venni 
egy olyan müvet, ami nyugati 
színvonalú. Ennek szellemében el 
is kezdődött az építkezés 1977- 
ben, tele optimizmussal. 1981 de
cemberében üzembe is helyezték 
első égetömüvünket...

- Mindenestől kerek kétmilliárd 
forintba került az égető. Az első 
üzemév végén jöttek elő a problé
mák, mégpedig a kazánokkal. 
A gőzt vezető csövek elkezdtek

san nemet mondtak. A tárgyalá
sok nem csak a mi szintünkön 
folytak, de nem jártak sikerrel. 
Kénytelenek voltunk beperelni a 
Skoda Export Külkereskedelmi 
Vállalatot a Prágai Választott Bí
róságon. Ez KGST-elöírás, hogy 
mindig a szállító ország székhe
lyén lehet perelni. '83-ban meg
kezdődött a per, néhányszor meg
szakadt: magas szinten egyeztető 
tárgyalások is folytak közben. Vé
gül is három év alatt sikerült a pert 
lezárni: erkölcsi győzelmet köny
velhettünk el 1986 decemberében. 
A bíróság megállapította a kazá
nok konstrukciós hibáit, s kb. tíz
millió forint visszatérítésére köte
lezték a szállítót. Itt álltunk ezek
kel a rossz kazánokkal, amelyek 
egyre kisebb teljesítményt produ
káltak, egyre nagyobb karbantar
tási költségek mellett. Nem volt 
más választás: át kell építeni a 
kazánokat, különben a mü szép 
csendesen „leül". Az átépítésre a 
csehek is adtak ajánlatot: nyolc év

A települési szilárdhulladék mennyisége Budapesten
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- Mekkora árat szabtak a lelki
ismeretüknek?
- 24 millió márkából, ez az ár, 

csak 12 millió megy ki az ország
ból, mert a másik feléért magyar 
alvállalkozókkal dolgoztatnak. Le
fordítva, a rekonstrukció kb. egy- 
milliárd százötvenmillió forintba 
fog kerülni, de ez már nemcsak 
kazánjavítás, benne van a vaski
választó rendbetétele is, meg hoz
zájön az összeghez a vám, a bel
földi szerelés, a külker vállalat le
bonyolító díja, banki költség. Eb
ből a pénzből 640 millió forint az, 
amit az állam ad. Költségvetési 
támogatást. A többit mi, a vállala
tunk adja. Döntően hitelfelvétellel. 
Kétségtelen, hogy ez az összeg 
nem kicsi, s hogy részben a máso
dik égetőmű pénzéből szakították 
le. De egy új égetőmű, mai áron 
kb. 5-6 milliárd forintba kerülne. 
Tehát az nem igaz, hogy mi most 
„elvisszük” az arra szánt pénzt. 
Ráadásul a majdan épülő új mű
nél már kötelező lesz a füstgáz
mosó, amit csak nyugati reláció
ból lehet beszerezni, egymilliárd 
forintért. Ebben a gazdasági hely
zetben én kilátástalanul nagynak 
tartom ezeket az összegeket.

- Mire jó ma ez a szemétégető- 
mű, így ahogy van?

- Még ilyen állapotban is, 
1982-87 között, majdnem másfél
millió tonna szemetet elégettünk.
- Mennyit lehetett volna eléget

ni, ha a mű százszázalékosan 
üzemelt volna?
- Ennél ötven százalékkal töb

bet. S az sem közömbös, hogy a 
meglévő lerakók élettartama 
hosszabb lehetett volna. Nem 
gyűlt volna olyan gyorsan a sze
mét a lerakókon. Persze, az öt év 
alatt 338 millió kilowattóra villa
mosenergiát, s csak 1987-ben 226 
ezer gigajoule hőenergiát is ter
meltünk. Ez azt jelenti, hogy egy 
Oroszlány nagyságú város éves 
áramszükségletét és a káposztás
megyeri lakótelep fűtésének je
lentős részét biztosítjuk. Sajnos 
azt, hogy ez a mű ilyen hibákkal 
küszködik, sokan úgy reagálják le, 
mintha a szemétégetés egészé
ben rossz megoldás lenne. Pedig 
egy nagyvárosban ez az egyetlen 
és kizárólagos megoldás, amivel 
a hulladékot el lehet tüntetni. Ez a 
mű a javítások után évente 310 
ezer tonna szemetet kell, hogy el
tüntessen.

- Most mekkora nyomás nehe
zedik önökre, lévén egyetlen ége
tőművünk? Mindig több és több az 
égetnivaló, igaz?

- Nehéz a helyzetünk. Telnek a 
telepek, egyre kevesebb lerakási 
lehetőségünk van. A rekonstruk
ció most indult, s 1990. december 
31-én fejeződik be. Átmenetileg ez 
alatt a három év alatt, a tavalyihoz 
képest 40 százalékkal csökken az 
égetőmű teljesítménye. Mi annyit 
elégetünk a szemétből, amennyit 
csak tudunk. A kollégáim pedig 
hajtják a lehetőségeket: hol lehet 
Pest környékén szemétlerakóhe
lyeket találni. De a lerakás nem 
megy időtlen időig. Maga a hely
zet fogja kikényszeríteni a máso
dik égetőmű felépítését. Tavaly mi 
az összes fővárosi kommunális 
hulladéknak csak a 35 százalékát 
tudtuk elégetni, a 65 százalék 
ment a lerakókra. Egyébként a 
hulladék mennyisége mainapság 
csak lassabban nő. Ez összefügg 
az életszínvonal változásaival. 
A hulladék fűtöértéke is alacso
nyabb volt 1987-ben, mint 
1985-86-ban: az emberek takaré
kosabbak. Ennek ellenére a kom
munális hulladék fűtőértéke pél
dául magasabb, mint a Gagarin 
Hőerőműben elégetett lignité. 
A szemét tehát - energiahaszno
sítás szempontjából - értékes fű
tőanyag is. Egész Európában kb. 
százötven szemétégetőmű üze
mel, ebből az NSZK-ban több mint 
negyven, nálunk egy van...

Bánhidy János egyébiránt 
egyénileg tagja egy NSZK-beli tu
dományos mérnökegyesületnek, 
ahol a többi között a hulladékok 
hasznosításával foglalkozó szak
emberek törik a fejüket új megol
dásokon. De ezt már a lépcsőn 
lefelé menet árulja el, mikoris 
készségesen rááll arra, hogy 
megmutassa az égetőt. Az egyik 
kazán éppen kibelezve tátong, a 
mellette lévőből folyik valami.

„Hát ez az", mondja a főmér
nök, éppen „jókor nézelődünk..." 
Mindenféle vaslépcsökön me
gyünk erre-arra, ha hirtelen ott
hagyna bennünket, nemigen talál
nánk ki a labirintusból. Érkeznek 
a kukáskocsik a rámpára, bezúdít
ják a szemetet a bunkerba, fentröl 
egy hatalmas vaskarom belemar
kol a hegynyi hordalékba - eteti a 
kazánokat. „Készen van a nagy 
mű, igen..." - mondaná Madách 
Imre. Hát igen... Mondom ma
gamban.

Tele telepek
A Fővárosi Közterület-fenntartó 

Vállalat nyolc szemétlerakótele
pet kezel. A X. kerületben kettőt is. 
Egyiket az Akna utcában, a mási
kat a Száraz utca 35. szám alatt. 
Mészáros úr, az Akna utcai telep 
bányamestere érkezésünkre kijön 
az „irodából”, s útbaigazít. Azt 

mondja, lehet nézelődni, még 
fényképezni is, de ö nem nyilat
kozhat, neki szóltak. Ö „le van tilt
va." Mondom nem baj, majd be
szél a szemét helyette is.

A valamikori homokbánya óriá
si kráterében járkálunk. Azazhogy 
benne is, meg felette is, mivel egy 
részben még termelnek homokot. 
Látnivaló, hogy a szemét mint ha
lad egyre beljebb, hogyan foglalja 
el, tölti be az üregeket. Az ürítő, 
forduló gépkocsik pilótái gyana
kodva méregetnek, némelyik 
megnézi autónk rendszámát, s to
vábbhajt. Néhány szorgos gube
ráló pillog fel rosszallóan a fotós
ra. Egyikük odalép hozzám, meg
kérdezi, a rendőrségnek dolgo- 
zunk-e? Ja, az más, mondja vála
szom után és előhúz ezer forintot 
a kabátzsebéből. Látja uram, ráz
za orrom előtt a százasokat, ezt az 
ezrest egy tekercs nejlonnal sze
reztem. A nejlont innen kapartam 
ki, mutat billegve egy halomra. 
Aztán hoz egy zsákot, belenyúl és 
kiemel valami gumicsövet:

-Tudja mennyit ér ez?! Leg
alább hat kilót kapok érte a Bos- 
nyákon! A nejlont is ott dobtam 
placcra. Tudja mi ez itt, uram? 
Aranybánya! Aranyat éppen nem 
talál, de mindent, ami aranyat ér. 
Annyi építőanyag van itt, hogy egy 
lakótelepet felépíthetne, ha akar
na. Nem akar, mi? Más se! Vagy 
nem akar egy hűtőt? Frankó, sze
rintem semmi baja, ki is próbál
hatná. Nem? Akkor mit akar? 
Mondja meg, mi kell, hova vi
gyem! Jobban járnak, ha körbe
néznek, aztán megrakják a cso
magtartót. Nem hiszi el, mi min
den kellhet innen magának!

Visszafelé menet látjuk, hogy az 
imént még szemét számba menő 
sárgarépahalom körül szorgos 
kezek iparkodnak. Épp a bánya
mesteri iroda mellett. Eszembe jut 
a Bosnyák... Hajtunk az Ecseri út
ra, ugyanis megbeszéltem - igaz, 
csak telefonon - Hefkó János osz
tályvezetővel egy találkozót. Meg
érkezésünkkor azonban közli, 
hogy „letiltották”. Vagyis nem lesz 
beszélgetés. Diszpécsere meg
erősíti: ennél a vállalatnál nem 
nyilatkozhat „akárki”. Vagyis ők 
nem nyilatkozhatnak. Keressem 
meg a központot, ott is a közön
ségszolgálat vezetőjét. Mondom, 
nem keresem. Inkább elmegyünk 
megnézni a másik kőbányai lera
kótelepet. A barátságos diszpé
cser azt tanácsolja nekünk: ne 
nézzük meg a Száraz utcát. Mert 
nem érdemes. Semmi érdekes, 
terhelése abszolút nincs, alig van 
szemét, keveset visznek oda. 
Mondom az kitűnő, legalább ösz- 
szehasonlíthatjuk a már látottak
kal.

Készségesen útbaigazítanak, 
kölcsönösen sajnáljuk, hogy nem
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beszélhetnek. Már csak a szemét
ben bízunk: nem hiába. A Száraz 
utcai lerakó ugyan tényleg más, 
mint a többi: lakótelepekkel van 
körös-körülvéve. A homokbánya 
úgy tűnik, itt is üzemel még. Vele 
átellenben azonban hatalmas üre
gek, gazzal, fűvel borított katla
nok. De jön a szemét, nyomakszik 
egyre előrébb. Nyomában lépdel 
a lakótelep, meg néhány most is 
épülő kertes társasház. Te jóisten, 
hát építünk a szemétre is, kérdem 
magamtól. Ám még mielőtt ocsúd
nék, hatalmas termetű gumicsiz
más ember lép mellém. Hogy nem 
barátkozni jött, azt a szeméből ol
vasom ki: kollégám fényképező
gépét meredten mustrálva azt 
kérdi, mit keresünk itt? Meg hogy 
van-e engedélyünk? Látva, hogy 
bizony ennek a fele se tréfa, meg
mondom. Úgy ahogy van, beisme
rek mindent. Ja, maguk azok, fele
li a nagyember, megengedőleg. 
Hozzáteszi, hogy neki mindegy, 
csak tudni akarta, hogy mi va
gyunk-e mi, mert neki szóltak 
bentröl. Azzal ahogy jött, elballa
gott. Mi is...

„Amit takargatni 
kell - az a szemét.”

Másnap a Fővárosi Tanács el
nökhelyettesével, Stadinger Ist
vánnal volt találkozásunk. Eldön
töttem, hogy a szemétügy tapasz
talt titkosítására mindenképpen 
rákérdezek. Mármint, hogy meny
nyiben politikai kérdés a fővárosi 
hulladékkezelés? Stadinger István 
azt válaszolta, hogy annyiban lehet 
politikai kérdésnek tekinteni, 
amennyiben bizony komoly hatás
sal lehet a dolog a lakosság közér
zetére. De mindenekelőtt köztisz
tasági ügy, egészségügyi kérdés.

Arra a kérdésre, hogy ez titkos 
ügy-e, s mit kell titkolni a lakosság 
elöl, azt felelte, hogy ennek titkos 
vonása nincs. Kellemetlen eset
leg van. Mert a köztisztaság bi
zony egyre drágább. S a mai szű
kös világban egyre nehezebb elő
teremteni rá a pénzt. De olyasmi, 
amit takargatni kellene, csak egy 
van: a szemét.

- Tegnapi „helyszínelös" na
punk rossz tapasztalatokkal szol
gált a nyilvánosságot illetően. 
Ezért kérdeztem ilyen „furcsasá
gokat".

- Nézze, én nem szeretem, ha 
bármelyik vállalatnál felesleges 
titkolózás van. Erre semmi szük
ség nincs. Elismerem az üzleti ti
tok fogalmát, de egy lakossági 
szolgáltató tevékenységet végző 
vállalatnál nem tartom sem indo
koltnak, sem szükségesnek, hogy 
titkolózzanak.
- Azt hiszem, az ilyen magatar-
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tás alapozza meg az esetleges la
kossági gyanakvást, találgatáso
kat, nem?
- Manapság okkal, vagy ok nél

kül is létezik gyanakvás. Ezt kivé
deni legjobban és legegyszerűb
ben őszinteséggel lehet. Ez per
sze nem azt jelenti, hogy én meg
alapozottnak tartom a gyanakvá
sokat. Sajnálom, hogy a gyanak
vás, mint szellem, terjed.

- Ön hogy látja: kritikus-e a fő
városi szeméthelyzet?
- Vannak olyan vonásai, ame

lyek elég kritikusak. A veszélyes 
hulladék talán nagyobb téma, 
mint a háztartási hulladékok, de 
engedelmével én most az utóbbi
ról beszélek. A háztartási hulla
dék mennyisége növekszik, amel
lett a szerkezete is változik. Ezek 
maguktól nem enyésznek el, meg
semmisítésük problematikus. 
Összegyűjtésük óriási munka. Míg 
korábban lovaskocsikkal, ma már 
komoly és speciális autókkal vég
zik ezt a munkát. Nem elég a most 
meglévő nyolc hulladék-lerakóte
lep sem. Újakat kell szereznünk. 
És bár nem a szervezett lerakás a 
hulladékmegsemmisítés legmo
dernebb módja, ez nem vitás, 
mégis hosszú ideig ez lehet az 
egyik, amivel élhetünk. Sok szem
pontra kell figyelemmel lennünk, 
de kettőt ki szeretnék emelni: a 
lakosság semmilyen hulladéklete- 
lepitést nem fogad szívesen.
- Ez érthető, ugye?
- Érthetőnek érthető, csak az a 

baj, hogy valahova tenni kell. 
Ilyenkor a helyi embereknek és a 
mi embereinknek meg kell terem
teni a megegyezést, s nemcsak a 
tanáccsal, hanem a lakossággal 
is. Ez van, mikor sikerül, s olyan 
is, hogy nem. Nos, az a terület 
marad nekünk, amikor a meg
egyezés sikerül. Szempont az is, 
hogy a lerakóhely túl messze nem 
lehet a várostól, mert akkor a szál
lítás sok pénzt elvinne.
- Mint e terület gazdája, sze

mély szerint ön milyen intézkedé
seket tett eddig, s miket tervez a 
jövőben hulladékügyben?

- A dolgok megoldása a Fővá
rosi Közterület-fenntartó Vállalat 
feladata. Nekünk az általános irá
nyítás, bizonyos finanszirozás és 
a nagyobb léptékű beruházások 
segítése a dolgunk. Ebben a kör
ben mondok néhány dolgot, de ké
rem, vegye figyelembe, hogy én a 
második lépcsőben vagyok ben
ne. Azaz, rá kell szokni arra, hogy 
egy vállalat az alapító levelében 
megfogalmazott feladatoknak ma
ga tegyen eleget. Az FKFV-nak rá
termett vezetői vannak, akik meg
oldják a saját dolgaikat. De hogy 
válaszoljak: a fóti lerakóhely meg
szerzésében személyesen segí
tettem, de ez apróság. A komo
lyabb az volt, mikor a szemétége-

A Száraz utca

tómű létesítése ügyében eljár
tunk. Ez óriási állami nagyberuhá
zásként létesült, most pedig elő
készítjük, tervezzük egy új, kb. évi 
2 millió köbméter hulladékot fel
használó mű építését. A hulladék
kal valamit mindenképpen kell 
csinálni, ha megéri, ha nem. Ko
rábban elindítottunk a főváros né
hány helyén szelektív hulladék 
összegyűjtést: külön a papírt, az 
üvegeket szín szerint is. Nyíltan 
meg kell mondani: nem volt sike
res. Ez olyan állampolgári maga
tartást feltételez, amit ma még 
nem lehet elértnek tekinteni.
- Kap-e ön panaszos leveleket 

szemét-ügyben?
- Rengeteg levelet kapok ilyen 

ügyekben is. Hogy nem elég gya
kori a szállítás, hogy kifolyik a ku
kából a szemét stb. Persze, ez 
utóbbi sokszor abból adódik, - s 
ha már írnak erről, akkor ezt is 
írják meg -, hogy némelyek nem 
bele, hanem mellé öntik a szeme
tüket. Tizedik éve ülök itt a tanács
ban, képviselő is vagyok: sokan 
tudják, hogy ha tudok, segítek.

- Kudarcnak tartja-e a jelenlegi 
égetőmű körül kialakult helyzetet?
- Elég nagy baj, hogy ez így 

van. Mi egy baráti ország mellett 
voksoltunk 15 évvel ezelőtt. Talán 
jobb lett volna, ha egy drágább 
berendezést választunk, még ak
kor is, ha az tőkés devizát igényelt 
volna. Félig-meddig ez kudarc, 
akárhogy nézzük. Bízom abban, 
hogy a Vili, ötéves terv vége felé 
a második hulladékhasznosító mü 
is üzembe lép. Mert egy-egy pol
gár nem csinálhat magának egy 
mini-égetömüvet. Ezt a városnak 
kell megoldani, sőt én azt is el 
tudnám képzelni, hogy a hulladék
megsemmisítés országos rend
szere alakuljon ki.

- Igaz az, hogy Dunakeszin lesz 
a következő lerakótelepe a fővá
rosnak?

- Hát hogy lesz-e, azt az idő vá
laszolja meg. Ezt most még nem 
tudom magának megmondani.

Gödörbérlet
- negyvenmillióért

A Dunakeszi Városi Tanácson 
Metykó Gyuláné tanácselnöktől 
vártam választ az előbbi kérdés
re. Nem is hiába: Dunakeszin je
lenleg is van egy lerakótelep, oda 
a fővárosi vállalat jelenleg is szál
lít kommunális hulladékot. Ezen 
túl is folyamatban van azonban 
egy új szemétlerakóhely kialakítá
sa, ahol úgyszintén raknak majd 
le Budapest szemetéből.
- Hol létesítik az új lerakótele

pet?
- A Buda Vidéki Állami Erdő és 

Vadgazdaság művelés alól kivont 
bányájában. Ez a hely kb. egy kilo
méterre fekszik a várostól. A csó
rnád! telep messzebb van. Éppen 
ezért a város kereste a lehetősé
get, hogy egy közelebbit találjunk. 
Egyeztető tárgyalásokat folytat
tunk az erdőgazdaság vezetőivel: 
eredménytelenül. Ugyanis a bá
nyagödörért akkora összeget kér
tek, amit mi nem tudunk megadni. 
Negyvenmillió forintról van szó.
- Egy hasznosításból kivont bá

nyagödörért??
- Igen. Ugyanis ezt a bányát a 

feltöltés után majd hasznosítani 
fogják. A kezelt szeméttel betöltik 
az üreget, rekultiválják, s talán er
dőt telepítenek majd a töltésre. 
Kértük a megyei tanács segítsé
gét. Nos, ha a csomádi bánya sze
méttel betelik, majd akkor mi is 
vihetjük ebbe az új bányába Duna
keszi hulladékát. Természetesen 
az FKFV, mivel meg tudta fizetni a 
tarifát, hozni fogja a szemetet ide.

S mivel ez a bánya közös hasz
nosítású lesz, nekünk a későb
biekben keresnünk kell majd egy 
újabb alkalmas helyet, ahová el 



tudjuk vinni a város szemetét. Az 
erdőgazdaság és a tanácsok kö
zött 1880-ban létrejött a megálla
podás erre a bányára, amely 1 
millió köbméter szemetet bír majd 
befogadni. A közvetlen mellette 
lévő, még művelés alatt álló má
sik bánya pedig, ha sor kerül rá, 
további 600 ezer köbméter elhe
lyezésére válhat alkalmassá.
- Ha csak Dunakeszi szállítha

tott volna szemetet ebbe a drága 
gödörbe, meddig lett volna elég a 
városnak? - kérdezem dr. Gerőné 
Ladányi Annától, a műszaki osz
tály vezetőjétől,

- Miután nem tudom, hogy a fő
városból mennyi szemetet fognak 
Idehozni, nem tudok válaszolni. 
Emlékezetem szerint, mikor meg
becsültük az Itt keletkező szemét 
mennyiségét, az derült ki, hogy 
15-20 évre megoldotta volna az 
elhelyezést ez a bánya, Dunake
szinek. Hogy így meddig elég, 
nem tudom. Annyi „hasznunk” 
lesz az egészből, hogy a kialakí
tás és üzemeltetés költségeit 
megspóroljuk és Ingyen vihetjük 
oda a szemetet.

Az sem kevés, mondom a mű
szaki osztály vezetőjének, miköz
ben a homokbánya felé autózunk. 
A földút két oldalán katonás rend
ben slttkupacok sorakoznak: „al
kalmi lerakók." Aztán kiérve meg
tudjuk: a homokbányát az Erdei 
Termék Vállalat bérli az erdőgaz
daságtól. Ez Igen, kétszeresen Is 
ügyesek ezek az erdészek. A ho
mokbánya szakadék-partján tábla 
figyelmeztet: „Vigyázz! Mögötte 
mélység!” Hát vigyázunk...

„FKFV a lakosság 
szolgálatában”

Ez egy jelmondat. A Fővárosi 
Közterület-fenntartó Vállalat hir
detményein és prospektusain ol
vasható leginkább. Nem hiszek a 
jelmondatokban, kivált ha „titko
sítják” a mögötte lévőségeket. Am 
ennek az egynek az Igazáról, al
kalmam nyílt meggyőződni. Még
pedig úgy, hogy a vállalat vezér
igazgatója, dr. Hajdú György szol
gáltatta az alkalmat.

Szeretné tisztázni, mondta, kik 
és miért vezettek félre bennünket 
azzal, hogy „nem nyilatkozhat
nak”. Mert náluk Ilyesmi nincs. De 
azt még Jobban szeretné, ha kér
déseket tennék fel neki és szak
embereinek, s látnám, és elhln- 
ném, hogy ők tényleg a lakosság 
szolgálatában állnak. Éjjel
nappal,..

A vezérigazgató minden kétsé
get kizáróan bizonyította állítá
sait. Lefegyverző szerénységgel 
mutatta be vállalatukat, s Impo
nálóan őszintén beszélt minden 

gondjukról. Annál Is inkább, mivel 
az ötezer embert foglalkoztató 
vállalat gondjai - nem elsősorban 
vállalati eredetűek. Ezt látszottak 
alátámasztani a Merényi Iván 
kommunális igazgató által elmon
dottak Is, aki sok más mellett hul
ladék-ügyben Is a cég egyik Illeté
kes szakembere. Slklósy Mihály 
hulladékelhelyezési és szállítási 
főosztályvezetővel „szóöltve” e 
két illetékestől minden „titokról" 
hallhattam.
- Ml a véleménye a Száraz ut

cában lévő szemétlerakóról? - 
kérdeztem Merényi Ivántól.
- Szükségünk van rá. Több mint 

húsz évvel ezelőtt vettük haszná
latba azt a helyet, mint lerakót. 
Oda lakossági szemetet szállítot
tunk, s ma gyakorlatilag csak sittet 
visznek ki a kocsik. Az Akna utcá
ban dolgozik a téglagyár, ott az 
Ipari víztároló Is, úgy néz ki, hogy 
félév táján ott meg kell állnunk a 
szeméttel. A Száraz utcán van 
még hely. De semmiképpen nem 
a lakótelepek felől fogjuk hordatnl 
a szemetet.

- Nincs módja a vállalatnak ar
ra, hogy a lakótelepekkel körbe
épült szeméttelepeket azonnal 
megszüntesse?

- Erre sajnos nincs lehetősé
günk. Evek óta keresünk új helye
ket. Évenként 320 millió forintjába 
kerül a fővárosnak a szemét el
szállítása. Ez a szolgáltatás a la
kosságnak Ingyenes. Nekünk az a 
célunk, hogy a szállítási távolság 
ne legyen nagy. A helyzet most 
az, hogy mindenféleképpen nőni 
fog a távolság, akác tetszik ne
künk, akár nem. A jelenlegi helyek 
hamarosan betelnek, szorulunk 
kifelé. Abszolút szükséges egy 
második égetőmű megépítése. Én 
legcélszerűbbnek a Kelenföldi 
Hőerőmű melletti területet tarta

nám erre a célra. Ha azt akar
nánk, hogy ne legyen lakókörzet 
közelében telepünk, mondjuk hol
naptól, akkor három lerakóhelyet 
azonnal be kellene zárni. A hulla
dékelhelyezés egyébként egyér
telműen veszteséges szolgálta
tás. Vállalatunk az Idén jóformán 
csak a szemételhelyezésre végez 
beruházásokat. Azért, hogy szin
ten tudjuk tartani ezt a szolgálta
tást, ami egyébként a vállalat leg
fontosabb tevékenysége is. Van 
ahonnan hetente ötször, máshon
nan háromszor, vagy kétszer visz- 
szük el a szemetet. Ehhez renge
teg gépkocsit kell üzemeltetnünk.

- Én mint budapesti lakos, úgy 
gondolom - szól közbe Siklósy Mi
hály-, hogy a budapesti lakosnak 
akkor nincs ellenszenve a sze
métszállítást illetően, ha az kielé
gíti az ö Igényét. Márpedig ez az 
Igény kielégítést nyer, sokkal job
ban, mint egyes vidéki helységek
ben. Ráadásul díjtalanul! A lomta
lanítási akciókat Is díjtalanul vé
gezzük. Ha hívnak, elmegyünk tör
meléket szállítani. Ez térítéses 
munka, van egy legális, környeze
tet óvó mód arra, hogy az ilyen 
szemetet ne sutylban lopják ki a 
városból, s ne rakják a legképtele
nebb helyekre. Múlt évben, lomta
lanításkor, 200 ezer köbméter hul
ladékot vittünk el. Ez jelentős 
mennyiség, nem?
- Hallottam olyasmit, hogy aki 

szeméttel foglalkozik, meg tudja, 
mondani, az adott helyen milyen 
az élet minősége?
- Nagyon sok igazság van eb

ben. Egy kertes házban lakó em
ber hulladéka más, mint a lakóte
lepen élőké. A lakótelepi ember a 
központi fűtésben nem tud semmit

A dunakeszi homokbánya - még 
szemét nélkül...
Fotó: Trautmann Tibor 

helyben elégetni. Innen minden 
azonnal a szemétbe kerül. De 
hadd térjek vissza a lakótelepek 
közelében lévő lerakóhelyekre! 
Ha azokat nem ml töltjük meg ke
zelt, ellenőrzött csak háztartási 
hulladékkal, akkor elöbb-utóbb el
kezdik majd tölteni maguk az ott 
lakók. Ellenőrizetlenül, mindenfé
lével. Ezek a területek feltöltve új
rahasznosulnak. Hát a Magyar-; 
Szovjet Barátság Park, a X. kerü
letben erre tipikus példa. Vagy a 
Bécsi út vlsszatájositása. Oda 
annyi földet nem tudtak volna ki
hordani. Sokan hiszik azt, hogy mi 
kárt okozunk a környezetnek ez
zel. Bizonyítható, hogy mi éppen 
az eddig hasznosltatlan területe
ket tesszük alkalmassá a haszná
latra. A nagy szervesanyag tartal
mú kommunális hulladékkal, fel
töltéssel mi egyértelműen hasz
nálunk, még ha a munka rövid 
ideig, bizonyos mértékű környe
zetzavaró hatással is jár.

- Biztonsággal meri ön állítani, 
hogy ezek a lerakók tíz, húsz, 
vagy harminc év múlva sem okoz
nak kárt, veszélyt?

- Abszolút igen! Túl az előbbie
ken, a lerakók telepítése előtt min
den esetben, nagyon komoly föld
tani, vízügyi vizsgálatokat végez
tetünk el, szakintézményekkel. Ki
mért, biztos eredményeink van
nak arra, hogy az a bomlási folya
mat, ami ezen hulladéknál megin
dul, az igenis arra hat, hogy a 
szerves hulladék humuszszerü, 
talajszerü anyaggá alakuljon át. 
Úgy gondolom, hogy ezzel a tevé
kenységgel valahol, ml az ökoló
giai körforgást segítjük.
- Ha ez Igaz, akkor miért mégis 

az égetés a mai ideálisnak mon
dott megoldás?

- Azért, mert nincs elég gödör. 
Nincs elég hely. De a szemételhe
lyezés, a világon mindenütt, gö
dörben a legolcsóbb. Húsz évvel 
ezelőtt nekünk fizettek, ha betöl
töttünk egy gödröt. Most tőlünk 
kérnek pénzt a gödrökért. A piac 
törvényei érvényesülnek: mi üre
geket keresünk, nagy Igény van, 
náluk a lehetőség, hát árat szab
nak érte.

A vezérigazgató szobája felé kí
sértetvén azon morfondíroztam, 
vajon annyi más helyett, miért 
nem ennek a gödörpiacnak a „tör
vényeit” iparkodnak a realitások 
felé terelgetni az érdekelt illetéke
sek? Búcsúzáskor dr. Hajdú 
György feltett egy „találós kér
dést”: ha van nekem egy hordóm, 
amiben bort tartok, a hordó nyolc 
helyen lukas, de csak öt dugót tud
tam szerezni - melyik Öt lukat du
gom be és mi lesz a borral? Hát 
így néz ki a szemétügy mlnálunk. 
Tömnénk a lukat gödörrel, ha vol
na. De „dugó” sincs...

VARHELYI ANDRÁS

39



A
 faluban semmiféle 

táblát nem láttam, 
hogy jelezte volna: er
re, aztán arra tessék 
fordulni, majd egye
nesen a tóhoz tetszik 

„kilyukadni". Minek Is tábla: az 
Idevalósiak és környékbeliek jól 
Ismerik az utat a tóhoz. Naponta 
alighanem többen mennek a tavi 
úton anélkül, hogy a tóhoz tarta
nának. Szőlő, szántó és néhány 
kegyelemből meghagyott rekety- 
tyés kíséri két oldalon az Ilyen he
lyen igencsak irigylésre méltó, 
aszfaltozott bejárót. Mert hogy 
nem a tóhoz készült direkt, azt 
sejteni lehet. Ámbátor meleg nyá
ri hétvégeken - sőt ilyenkor még 
hétköznap is - több személyautó
val találkozni, mint vontatóval, 
vagy más szántóföldi munkagép
pel. Szóval, eljutni a Verpeléti-tó 
partjára nem nagy kockázatos
ság. Csak meg kell találni. Az Ide
gen, aki „csak úgy" útra kel Ide,

,./•«/ út, Jut az út 
gömböc dombon lova Jut 
ha elfutott hova jut;* 
Lefut a tópartra 
nyög a part alatta 
ha tovább szaladna 
vizesen maradna 
sok tavi halacska 
motorozna rajta...''

Tárná szent
marja

1 km

Verpeléti-tó

Egerszólát

Sróláti-' 
vfzt

Verpelét

Kápolna
-

Főbb út 
Vasút
———

REJTŐZKÖDŐ TAVAK II. (a Verpeléti-tó)
persze talán bosszankodik, hogy 
„nem rágják a szájába" táblákkal 
a helyes irányt. Én azt mondom: 
ez nem baj. S nem a bosszantás 
öröméért. Nem is Irigységből. Ha
nem mert - ahogy egy helybeli 
vigyázótói hallottam-éppen „ele
ge van ennek a tónak". A vigyázó 
ember éppen száraz rőzsét rakott 
a valamikor tán gyereksfrást Is ci
pelő, kiszolgált babakocsijára, mi
kor szóba elegyedtünk. Azt mond
ta, nagyon szép kis tó volt ez. Neki 
már csak volt, mert ö itt született 
a faluban. Persze, aki most épít a 
parton pihenőházat, annak most 
Is szép. Szép Is, mondom neki, 
nekem nagyon tetszik. Jó magá
nak, feleli és megnyomkodja a rő- 
zsehalmot. Ropog a rakomány, 
kétségbeesve nylfog, rugódozlk a 
foltokban még fehér színű baba
kocsi. Aztán az egész szállít
mányt, babakocsistól, mindenes
től átköti valami világoskék sza
laggal. A szőlőben használom, 
mutatja a maradék szalagköteget. 
Igen jól szolgál, nem eszi meg az 
Idő. Nekifészkeli hátát a szerze
ménynek és cigarettára gyújt.

Szóval, a tó. Hogy az érdekel 
engem. Aztán körbementem-e 
már, kérdi. Láttam-e sok szép 
üdülőt? Hogy azok nem azok?! 
Mindegy az, minek hívják az ilyet 
a hivatalban, Ide üdülni járnak, 
akik járnak. Meg horgásznak. 
Mindenki. Még fognak Is. Azt már 
persze nem mindenki. Csak hát 
- pöccinti le cigarettája végéről a 
hamut-ahol sok az ember, ott sok 
a piszok, és errefelé nem jár ku- 
káskocsl. Olyat még csak egyszer

Csónakban nő a nád
látott, tavaly nyáron, hogy az 
egyik család elvitte a szemetet. 
Emlékszik rá, mondja, mert éppen 
gyűjteni járt kint, mikor a veszeke
dést hallotta. Az történt, hogy a 
nagyobb gyerek elhajította a kon- 
zerves dobozt. Bele a vízbe, ö 
már csak azt látta, hogy az apuká
ja felkelt, mutatott a vízre, meg 
adott egy taslit a fiúnak. Be kellett 
menni szegény gyereknek, úgy, 
ahogy volt, nadrágosan a vízbe. 
Azután meg a négy gyerek - mert 
éppen négy gyerekkel voltak - 
szedte Össze a szemetet, az apjuk 
meg magyarázott, tartotta a nej
lonzsákot, abba kellett szedni a 
gyerekeknek a hulladékot. De 
nemcsak a magukét: mindet! ö 
még ilyet addig se, de azóta se 
látott. A papa Igen mérgesen ma
gyarázott, de hogy mit, azt nem 
tudja: németül beszólta gyerekek
nek... Minekünk meg mindegy, 
mondja a vigyázó ember, ha már 
két méterre mögénk esik le az el
hajított szemét, az már ott jó he
lyen van. Még szégyellni se kell: 
hajigái mindenki. Hogy milyen a 
víz? A halakat kéne megkérdez

ni... milyen lenne: jó víz ez, még 
Inni Is Iható, ha kikeresi a helyét. 
Hanem a gátnál valami nincs 
rendben: megy kifelé a víz egy 
vascsövén, át a gáton, csakhogy 
habzik. Úgy habzik, mint a Tomi 
szuper. A tó felső végébe érde
mes menni: az csendes, susog a 
nád, a fák Is valahogy formásab- 
bak a parton. Meg ott vannak a 
szebb házikók. Hanem, int fel a 
dojnbra, nem csak üdül itt min
denki. Nézzük meg: ültetnek, ter
melnek az emberek. Amolyan ki
helyezett konyhakert. Odafent van 
olyan telek, amelyiken a gazdája 
többet dolgozott, mintha felszán
tott volna egy holdat, ö látta: tele 
voltak a telkek törmelékkel. Még 
most is bőven van a földben be
tondarab, tégla, miegyéb. Úgy
hogy vigyázzunk, mondta végül és 
Immáron vagy századszor, s elkö
szönt. Ezt a szót: vigyázzunk! - 
kötőszóként használta a vigyázó 
ember beszéd közben, hát innen 
a „neve". Az Igazit nem volt haj
landó megmondani, mert még baj 
lehet a rőzséböl, aztán „éghet...".

Takaros kis tó ez, mondom ma

gamban, ahogy leállók a szebbik 
végén. S ugye, mennyire nyilván
valóságnak tűnik, hogy az ilyen 
takaros kis helyek nem maradhat
nak sokáig - takarásban. Jövünk. 
Jönni kell! Eleinte talán azzal 
mentjük magunkat, hogy igazság
talan volna, ha a gyerek nem látná 
- a természetet. Ha nem ismer
kedne meg a harkállyal, vadka
csával, vízipocokkal. Ha nem kós
tolhatná meg a vadkörtét, a kö
kényt. Nem konzervböl, nem a 
piacról - idekint, az Igazit. De 
előbb-utóbb - lehet, csak magunk
ban, hangtalanul - beismerjük, 
hogy felesleges magyarázkodni. 
Mindez elsősorban nekünk hiány
zik. Mert mi Ismerjük, ml a különb
ség. Az állatos képeskönyv és a 
valóság, a konzerv és ama igazi 
különbsége. S ahogy nyelvünkben 
a testi, más tájékunkon másfajta 
táplálékok régi izét akarjuk össze
vetni az újakkal. Csak az igazság 
kedvéért. A rend kedvéért. Hogy 
tudjuk: érezzük-e még a különbsé
get?

VÁRHELYI ANDRÁS



Szennyvízkezelő szer 
- veszélyes hulladékokból

Túl a holtponton
A DVK-ban 1986 
végén adták át az 
Ongroflok-gyártó 
üzemet 
(Ökrös István 
felvétele)

Kombinát szennyvizének szllárdanyag-tartal- 
ma. S ami szintén nagyon lényeges: termékünk 
olcsón megvásárolható. Egy kilogramm Ongro- 
fiók mindössze 6 forint tíz fillérbe kerül. Ugyan
ezért a hatóanyagért Görögországban egy dol
lárt kérnek.
- Az Ongrometal alkalmazása nem jár kör

nyezetszennyezéssel. A pácolás során nem 
képződik káros savgöz, nem kell elszlvóberen- 
dezéseket üzemeltetni, és nem keletkezik meg
semmisítendő veszélyes hulladék sem. E ter
mékkel tehát a hagyományos savas pácolás 
valamennyi káros hatása megszüntethető.

Érdeklődés már van

V
annak ígéretes környezetvédelmi 
újítások, amelyek iránt alig érdek
lődnek, és vannak, amelyekért 
szinte sorban állnak a vállalatok. 
A Borsodi Vegyi Kombinát Ongro
flok és Ongrometal márkanevű, szabadalmaz

tatott termékei valahol a kettő között foglal
nak helyet. Egyelőre.

A szikra kipattan
A „szikra” a BVK környezetvédelmi osztályán 

pattant ki: veszélyes hulladékokból: klórból és 
vasszulfátból új, hatásos víz- és szennyvízkeze
lő szert lehetne előállítani. A feltalálók kezdet
ben csak saját vállalatuk szükségleteit kívánták 
kielégíteni, nem Is gondoltak arra, hogy újítá
sukból szabadalmaztatott eljárás válhat. A la
boratóriumi kísérleteket követően 1986 novem
berében 26 millió forintért létrehoztak a gyáron 
belül egy üzemet. A Fővárosi Viz- és Csatorna
mű Vállalat 4 millió, a Hitel Bank 2,5 millió forint
tal járult hozzá a beruházáshoz. A szennyvízke
zelő szert több vállalat is kipróbálta, s a tapasz
talatok mindenütt kedvezőek voltak. Az Ongrof
lok bevált, gyártása megkezdődött.

A feltalálók azonban nem érték be ennyivel. 
Az Ongroflokból - sav hozzáadásával - környe
zetkímélő felületi rozsda- és oxldmentesltö pá
colószert fejlesztettek ki, az Ongrometalt. Rá
adásnak pedig egy olyan technológiát Is kidol
goztak, amellyel a kimerült páclé folyamatos 

regenerálásával Ongroflok állítható elő. A BVK 
és a Borsodnádasdl Lemezgyár közös szaba
dalma nemcsak itthon, hanem néhány külföldi 
országban, például Ausztriában, Csehszlová
kiában és az NSZK-ban is védettséget kapott. 
Már csak egy referencia üzemre volt szükség, 
hiszen anélkül nem szabadalom a szabadalom. 
Hosszas keresgélés után végül egy budapesti 
gyár vállalkozott az új pácolási eljárás kipróbá
lására

Olcsó, környezetkímélő
Mihaleczku József, a BVK környezetvédelmi 

osztályának vezetője mostanában kétlakl életet 
él. Rendszeresen Ingázik Budapest és Kazinc
barcika között. A szabadalmak egyik „szülőaty
ja" először a két termék környezetvédelmi elő
nyeiről beszélt:
- Az Ongroflok kémiai reakciója gyors, a ke

letkező pelyhes csapadékok - nagy fajsúlyúk 
következtében - jól ülepednek, kitünően szűr
hetők. Előnyt jelent az Is, hogy ugyanolyan tisz
tító hatás eléréshez kevesebb vegyszerre van 
szükség, mint a hagyományos kemikáliákból. 
Az Ongroflok derítésre, olajemulzió bontásra, 
foszfát- és arzénmentesítésre, Iszapformálásra 
használható. A Heves Megyei Településtiszta
sági Vállalat a gyöngyösi vágóhíd szennyvizé
nek kezelésére próbálta ki az Ongroflokot. A ke
zelés után a szennyvíz szervesanyag-tartalma 
jelentősen csökkent, akárcsak a Tiszai Vegyi

- Az elmondottak alapján gondolom óriási az 
érdeklődés, biztos nem győzik a megrendelése
ket.
- Hát azért ott még sajnos nem tartunk, bár 

szennyvízkezelő szerünket ma már egyre több 
hazai vállalat alkalmazza. Sőt, az Ongroflok 
Iránt Görögország és az NSZK is érdeklődik, 
most próbálják ki termékünket a gyakorlatban.
Bízom benne, hogy tízezer tonnás gyártási ka
pacitásunkat az idén maradéktalanul kihasznál
ják. Mindenesetre biztató, hogy januárban már 
két és félezer tonnás megrendelésünk volt.
- Az Ongrometal széles körű hazai elterjedé

sére csak akkor számíthatunk, ha a most folyó 
üzemi kísérletek pozitív eredménnyel zárulnak. 
Az érdeklődés már most jelentős. Szinte mind
egyik kohászati vállalat jelezte: szeretné meg
nézni a referencia üzemet. Remélem, nem fog
nak csalódni. A Lenin Kohászati Művekkel már 
együttműködési szerződést Is kötöttünk az Ong
rometal kipróbálására.
- Nem lehetne felhasználni az anyagukat 

akár a Balaton, akár a tatai öreg-tó foszfátmen- 
tesltésére?

- Lehetne, mégsem teszik. Pedig a Vlzépltö- 
iparl Tröszt kidolgozott egy Ígéretes szabadal
mat. Ennek az a lényege, hogy az Ongroflokot 
zeolittal keverve előállítanak egy szuszpenziót, 
amelyet kitűnő hatásfokkal lehetne felhasználni 
a foszfátmentesltésre, Illetve a későbbi szenny
vízkezelésre.
- Végül is bízik az Ongro-termékek széles 

körű elterjedésében?
- Ha nem bíznék benne, nem dolgoznék a 

családomtól hetekig, hónapokig távol, naponta 
tizenkét órát. Vállaljuk az Üzemek kiviteli tervei
nek elkészítését is, s nemcsak áruljuk a két 
anyagot. Derűlátó vagyok a jövőt illetően. Ügy 
érzem, végre elmozdultunk a holtpontról.

HOLLÓS LÁSZLÓ
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OLVASÓINK ÍRJÁK

Pusztai gondok
Csongrád megyében a szikes 

puszták környezete fontos ma
dárélőhely. Ebben a jellegzetes 
alföldi élettérben számos vízima- 
dár tömegesen vonul át vagy te
lepszik meg fészkelésre. Sajnos 
megyénkben már csak néhányu- 
kat őrzi természetvédelmi terület.

Csanádalberti, Pitvaros és Csa- 
nádpalota térségében található 
két pusztarész, a Blaskovlcs és a 
Montág-gyep, amelyek minden
képpen érdemesek a megőrzésre. 
Főként tájképi, növénytani és 
madártani értékeik Indokolják 

ezt. A legértékesebb padkás ré
szeken jellegzetes pusztai nö
vénytársulások találhatók.

A táj jellemző eleme az ürmös 
szikespusztai gyep növénytársu
lása. A megyében mindössze két 
termőhelyen található tavaszi hé
rics itt az egyik magasabb háton 
tenyészik.

A terület fő madártani értékét 
egy kb. 15-20 példányból álló 
ttizo/cpopuláció jelenti. Legjelen
tősebb dürgőhelyük éppen itt, a 
puszta szívében található. Ta
vasszal igen gazdag a vízimadár- 
vonulás, daru, aranylile, nyár vé
gén, ősszel pusztai ölyvek is meg
figyelhetők. A Dél-Alföldön 
egyedülálló a kis póling vonulása 
a pusztán. Eddigi mozgásuk az 
1986-os mintegy 3080 példány
nyal tetőzött.

Az erősen szikes, degradált ré
szeket juhokkal, a magasabb, dú- 
sabb füvű réteket szarvasmarhá
val legeltetik, valamint kaszál
ják. A több százas marhaállo
mány a puszta közepén bekerí
tett területen legel, a pusztát táj
képiig és élőhely-adottságaiban

BÚVAR-poazter 
88/5 

is károsító, több kilométer 
hosszú kerítés mögött. Ez sajnos 
magában foglalja a túzokdürgő- 
helyet, valamint a tavaszi hérics 
termőhelyét.

Amíg nincs megfelelő össze
hangoltság a területeken gazdál
kodók, valamint a madártani és 
a természetvédelmi szervek kö
zött, addig nagyon sebezhetők a 
nem védett területek. Az „eső 
után köpönyeg" utóhatásait 
majd az Itteni értékek eltűnésé
ből, megfogyatkozásából mérhet
jük le. A héricses mezőt semmi
képpen sem szabad bekeríteni, s 
reméljük megnyugtató módon 
rendeződik e két pusztarésznek 
a sorsa és a további károsításokat 
is sikerül megelőzni.

SZÉI.L ANTAL
Balástya

Óvjuk 
értékeinket!

Heves megyében, Zagyvaszán
tón élek. Lakóhelyemen még 
nem alakult ki megfelelő fórum, 
amely a természetvédelem kérdé
seivel foglalkozna. Ezért kérem 
az önök segítségét. A védelemre 
érdemes értékek közül elsőként 
a vörösmajori kastély kertjét em
líteném meg. A kastélyban ma 
szakmunkásképző intézet műkö
dik, amely nem tudja gondozni a 
nagy kertet. így az ott található 
dendrológiai ritkaságok közül 
már sok el is pusztult.

A megmaradottak között a leg
értékesebb egy török mogyoró, 
amely kb. 25 méter magas, egy 
keserű hikoridió 24-26 méter ma
gas, valamint több fekete dió, 
amelyek 25-30 méteresek. A fel
sorolt fák megközelítően 100 
évesek. Még megvan a 150 méter 
hosszú hársfasor Is, amely 20 mé
ter magas kislevelű társakból áll.

Természetvédelmi szempont
ból talán még értékesebb ko- 
csánytalan tölgyekből álló liget. 
A fák átlagéletkora egy kivágott 
példány évgyűrűinek megszárti- 
lálása alapján 150 év körüli! 
A legnagyobb tölgy törzskerüle
te 5,3 méter, majdnem kétszer 
akkora, mint 150 éves társaié.

KISS LÁSZLÓ 
fMtolai hallgató

Odútelep 
az erdősávban

A Tornyospálca községben tíz 
éve működő, jelenleg több mint 
száz tagot számláló Búvár Klub 
rendszeres feladatai közé tarto
zik az odútelepek karbantartása, 
lakottságuk vizsgálata. Ezen a té
len több csoportban PVC padló
burkolóból készítettünk a képen 
is látható praktikus madárodú
kat, melyeket megszámoztunk, s 
pontos leltárba vettünk. Mivel 
körülbelül 100 odú készült el, 
elhatároztuk, hogy egy harmadik 
odútelepet is létesítünk. A ma
dárlakásokat egy nemesnyár ele
gyes mezővédő erdősávba he
lyeztük ki. Hasonló blotópban 
már végeztünk ilyen kísérletet. 
Az odúk ellenőrzését, tisztítását 
megbízott felelősök végzik majd, 
s reménykedünk, hogy ezúttal a 
rongálók se teszik majd tönkre 
azokat.

AGÁRDY SÁNDOR 
biológiai ssaktanácsadó 

Tornyospálca

Egy védelem 
anatómiája

1984-ben alakult újjá a Ma
gyar Madártani Egyesület Fejér 
megyei elnöksége, amelynek az
óta is a vezetője vagyok. A ko
rábbi elnökség 1978-ban mon
dott le, és az újjáalakulásig köz
ponti Iroda vitte az adminisztrá
ciós ügyeket. Sajnos az előző ve
zetőség semmiféle tájékoztatást 
nem adott arról, hogy a megyei 
tanács az MME megyei csoport
jának gondjaira bízta egyik vé

dett területünk megőrzését. így 
fordulhatott elő, hogy a szóban 
forgó terület az elmúlt évek so
rán igen elhanyagolt állapotba 
került, ezért Joggal érhetett ben
nünket elmarasztalás. Ez akár 
egyesületi belső ügy Is lehetne, 
közüggyé akkor válik, amikor a 
természetvédők közötti értetlen
ség miatt károsodik környeze
tünk.

Haladéktalanul munkához lát
tunk, s a valóban létező megbíza
tásra hivatkozva felkerestük a 
megyei földhivatalt a szükséges 
térkép beszerzéséért. Terüle
tünk, a sással, náddal benőtt Lí
viái halastavak - más néven a 
Cikolai vagy Adonyl halastavak 
- csupán részben védettek. A hi
vatal elkészítette volna a szüksé
ges dokumentumot párezer fo
rinttal tízezer felett. Erre pedig 
aligha lett volna pénzünk, de 
egyik társunk végül is megsze
rezte a szükséges dokumentu
mot. Helyszíni tapasztalataink? 
A tavak partján, a domboldalon 
- lám ennek is van madártani 
vonatkozása - „kacsalábon for
gó" hétvégi házak pöffeszked- 
nek. A tórendszer nem védett 
része a közeli nagy ipartelep hor
gászegyesületének kezelésében 
van. A tóparton kocsimosók, 
gépkocsiállások, árnyékszékek, 
szemétdombok és dombnélküli 
szemét éktelenkedik sok felé. 
A magas dombról a szennyvizet 
a tóba vezetik. A pézsmapockot - 
mint mondják - egész évben lő- 
dözik, a szürke gémet puskalö
véssel riogatják. A kanalas- és 
selyemgém, a kis- és nagykócsag 
értett belőle, már nemcsak fész
ket nem építenek Itt, hanem táp
lálkozni is nyilván csak a tájéko
zatlan vidéki példányok mernek 
idejönni.

A terület védettségét jelölő 
egyetlen táblát legfeljebb az látja 
meg, aki a bokrosban keres vala
mit...

A védett terület megóvásának 
a kilátásai tehát nem túlzottan 
rózsásak, a fenntartásra, fejlesz
tésre fordítható összeget draszti
kusan csökkentették. De vajon 
miként tudunk eleget tenni ko
rábbi megtisztelő megbízatá
sunknak?

DR. V. L. ZS.



KÖNYV-TÁR

A tudós 
figyelmeztetése

Wolfgang Odzuck: 
MEDDIG SZENNYEZHETŐ

A FÖLD?

biológiai környezetünk védelme §

Wollgong Odzuck

Meddig 
fxcfiaiiezheka 

a Föld?
A W»Mex«t:*:erh®lésról'

A Mezőgazdasági Kiadó Bioló
giai Környezetünk Védelme c. 
sorozatában látott napvilágot a 
jeles német ökológus, Wolfgang 
Odzuck könyve. Nem árt a meg
írás dátumára figyelni: évtize
dünk elején, 1982 tavaszán tett 
pontot művének végére. Azaz 
olyan időpontban, amikor a kör
nyezetterhelés látványos tragé
diái még nem következtek be. 
Amikor még nem sejthette, hogy 
lesz Bhopal és Csernobil, lesz ré
mes Sandoz-szennyezés a Raj
nán, és az ózonpajzs sérülésének 
veszélye nem a jövő egyik bor
zalmas esélye, hanem már csak
nem napjainké. De mondhatjuk 
azt is, hogy olyan időpontban 
fejezte be könyvét, amikor még 
nem körvonalazódott elég mar
kánsan a nemzetközi összefogás 
egyetlen Földünk védelmében. 
Vagyis egy olyan fél évtized telt 
el a Meddig szennyezhető a Föld? 
megírása és magyar megjelenése 
között, mely alatt megerősödtek 
a védelem pozíciói is. A közben 
történtekről - vagy éppenséggel 
a hazai erőfeszítésekről - azon
ban, sajnos, a könyv jegyzet
anyaga sem tájékoztatja az olva
sókat.

Mindez nem jelenti azt, hogy 

örvendetesen gyarapodó kör
nyezetvédelmi irodalmunkat 
nem gazdagítja Odzuck műve, 
hiszen a maga szárazságában is 
fontos írás. A szerző korrekt lis
tába foglalta az antropogén kör
nyezetterhelést. Talán kissé 
„túlskatulyázva" szedi rendbe az 
okokat és az összefüggéseket, 
ami bizony a stílus, az olvasmá
nyosság rovására megy. Előnye 
viszont, hogy megkímél bennün
ket a helyzet túldramatizálásától, 
hisz eléggé drámai az önmagá
ban is.

Odzuck történetiségbe ágyaz
va - vizsgálódásának fókuszába 
túlságosan is Európát véve - írta 
le az ember hatását a környezet
re, kezdve a kicsiny kultúrtáj- 
sebekkel, az ókori városok víz
szennyezésével, tífuszt és kolerát 
termő szemetével, mérgező füst
jével. Módszeresen jut el nap
jaink különböző szennyforrá
saiig, egészen a radioaktivitásig.

Külön érdeme a könyvnek, 
hogy a legterjedelmesebb fejezet
ben, Az ökoszisztémák terhelésé
ben, a várost, mint sajátos öko
szisztémát elemzi, melynek 
szennyezés-lánca végén ott van a 
„szociális feszültségstressz", a 
kriminalitásba torkolló emberi 
magatartás. Mint logikus követ
kezménye a már-már beszívha- 
tatlan városi levegőnek, a pisz
kosan hömpölygő vizeknek, a 
szanaszét szórt mérgező hulla
déknak, a mechanikus- és zajha
tásoknak, a szűkösségnek és a 
zsúfoltságnak. Érthető hát és 
megbocsátható, hogy a tudós 
szerző olykor egy-egy mondat 
erejéig megfeledkezik az önként 
vállalt stiláris hűvösségről, s ki
tör: „Ha az emissziók mennyisé
ge nő, fennáll az a veszély, hogy 
felhalmozódnak az atmoszférá
ban a káros anyagok, módosítják 
a sugárzási viszonyokat. Ennek 
következményei a szervezetekre 
és a biocönózisokra előre nem 
láthatók."

Odzuck könyvét nem lebilin
cselő olvasmányul, hanem tudós 
alapossága és rendszerezettsége 
miatt ajánljuk mindazoknak, 
akik nemcsak aggódnak az embe
ri környezetért, hanem tenni is 
akarnak valamit érte. Ha mást 

nem, tudni az okokat és felfogni 
a következményeket, hogy leg
alább a szavukat felemelhessék a 
rövid távú érdekeket szolgáló 
környezetkárosító döntések el
len.

A rendkívül hasznos könyv 
egyébként körültekintőbb gon
dozást igényelt volna dr. Kovács 
Margittól, a fordítótól, aki egy- 
személyben szakmailag is ellen
őrizte a szöveget. Nemcsak az 
előzőekben már említett fogyaté
kos jegyzetanyag miatt. Egy-két 
pontosabb - magyar nyelven 
pontosabb! — definíció, az SI- 
mértékrendszer használata, a 
Red Data Book Vörös Könyv-nek 
fordítása (hisz hazánkban így is
merik!) előnyére vált volna a ma
gyar kiadásnak. R. A.

Gondolatok 
egy zsebkönyv 

ürügyén
Száraz Péter:

ÖKOLÓGIAI ZSEBKÖNYV
S ........  -IT'.'...........

SZÁRAZ PÉTER 

öKOiómi 
XJgBKÖÜVW

-------------------------------------------------------------------------------

A Gondolat Zsebkönyvek soro
zatban megjelent kötetecske va
lószínűsíthető célja az lehetett, 
hogy az ökológia fogalomrend
szerét és még inkább szemlélet
módját a szakmai szférából átül
tesse a némi alapismeretekkel 
rendelkező nagyközönségébe. 
A kötet szerzője - gyakorló pe
dagógus és amatőr botanikus lé

vén - sikeresen oldotta meg ezt 
az egyébként nem könnyű fel
adatot. A könyv egyik legfonto
sabb érdeme, hogy sok egyszerű 
(néhol talán túlságosan is leegy
szerűsíthető) példán át mutatja 
be az ökológia törvényszerűsé
geit. Emeli viszont a könyv hasz
nálhatóságát az 50 színes fotó. 
Sajnálatos tény azonban, hogy 
csupán két fényképen láthatunk 
állatokat. Az állattani utalások 
gyér száma végigkísér minket az 
egész könyvön. Még bosszan
tóbb, hogy a kevés állattani pél
da között is félreírások (nyomta
tások?) vannak, mint például a 
68. oldalon a vörös gém rövid 
csőréről.

A 11 fejezetre osztott könyv 
többek között az élet keletkezé
sével, a földtörténeti változások
kal, az evolúcióval, a populáció
biológiával foglalkozik. A sok
sok hasznos információ mellett 
azonban félő, hogy az olvasó eset
leg azt hiszi, hogy ami ebben a 
könyvben van, az mind az „ökoló
gia" fogalomkörébe sorolandó. 
Száraz Péternek tisztáznia kellett 
volna, hogy hol kapcsolódik az 
ökológia más tudományterüle
tekkel, de legalábbis egy beveze
tő fejezetben előrebocsátania, 
hogy a könyv címétől eltérően mi 
sokminden másról is olvasha
tunk még. A szerző a könyv kéz
iratát minden bizonnyal jóval 
előbb elkészítette, mint ahogy 
megjelent a Természet Világában 
(1987. 9. sz.) az MTA ökológiai 
Bizottságának állásfoglalása bizo
nyos fogalmak magyarázatára, 
például az ökológiai környezet, a 
miliőspektrum, a faktorok stb. 
Könyvbéli értelmezésük ugyanis 
nem teljesen felel meg a fenti bi
zottság álláspontjának.

A mondandót jól kiegészítő 
rajzos illusztrációk sorában két 
klaszikusnak számító ábra (r-K 
szelekció, a hiúz és a sarki nyúl 
egyedszám-oszcillációja) is meg
jelent. Ezek azonban szinte min
den magyarázat nélkül árválkod
nak. Többet érdemeltek volna 
még akkor is, ha az utóbbi a ter
mészetben csak ritkán fordul elő, 
az első viszont igen nagyfokú egy
szerűsítés eredménye. (Dr. Török 
János)

43



BÚVÁRKODÁS

16-19. feladvány: MADARAK ÉS FÁK NAPJA
VISSZA
MEGY LA 
KÁSÁRA

BETEG GYÓGYÍTÓJA' V I FFINÉV

IDEGEN 
SZÓBAN.
TÜLI-

~v GYERTYA 
KÉSZÜL
BELŐLE

ELGÁZOL
VARROESZKÓZ >

SZÁNDÉK

HATOD
RÉSZ!

FRANCIA
ÍRÓ \7 HEVES

ÜREGES 
KŐZET

SETTEN- 
KEDÉStárgy

kör NŐI NÉV VÉLETLENÜL
KIMOND

FOSZFOR 
ÁSVÁNYTfLTÁS

A BEKÜL 
DENDŐ 
MONDAT

V V V V V "J" ESTI 
KÜRTJEL
RÉSZES
RAG

> V V “V V

P"
V

SZOROS 
HOZZÁ- 
SIMULÁS

>

ANARCHI
KUS

>

NSZK-
VÁROS

ERÖSÖOÖ

> KONJU 
GÁLÓ

>

AMITŐL 
FOGVA

VIRNA ...
SZÍN. NŐ

Díj
SZABÁS

>
FŐZŐ
EDÉNY

V 
>

GONOSZ 
TEVŐ V AFRIKAI 

NÉPEK 
TANÁCS
KOZÁSA

LABDA
JÁTÉK

EVŐ
ESZKÖZí>

FUNDA
MENTUM

SZŐNYE
GET , 
TISZTÍT

LAKOMA

ROVAp- 
PÁNCÉL

> V KÖSZÖ
NÉS

P V

VIDÁM
MŰSOR

LENGYEL 
FOLYÓ

ZOKOG > 2/3 LATI >v"V

*-
 m

 
ZT

r- 
cn

> > "V
ÁLLATOT 
HAJT

ÉKRAN J> V
RÓMAI
600-AS

. . .FRAN- 
KOVSZK 
VÁROS

ZALAI
KÖZSÉG

SPANYOL 
ÉPÍTÉSZ

V MÉRTÉK- 
EGYSÉG

PÁCOLÓ 
OLDAT

> V V REPESZT

ANGOL
TAGADÁS

> “V ZOLD- 
FOKI 
SZIGETEK 
TAGJA

V
FÖLD 
PÓLUS

r
V * NÉPI EL- 

LENÖRZÉ 
Sl BI
ZOTTSÁG

V

>
IRODA-
LOMTÖR-

TÉVES
JEGYZÉS

. . STEP, 
TÁNC

V

SRÓFOL LAPVÉGI FÉNYKÉ V V BOLGÁR 
PÉNZ

PESTI
MŰSOR

>

FOSZTÓ-
KÉPZŐ

BETŰTÖ- 
REDÉKI

PÉSZ- 
MÖTEREN

. . .PAZ
L “V

FÉNYKI
BOCSÁTÓ
DIÓDA

V
>

ÓT JELE 
A FIZI
KÁBAN

r

V

OLIVÁT
TÁRTÁL 
MAZÓ

>
“V

AMERIKA
SZÍNÉSZ V

REND 
KÍVÜLI, 
RÖVIDEN

>

16. feladvány: HATÉKONY VÉDE
LEM
A madárvilág oltalmazása nem csu
pán hatósági feladat, sokat tehet ér
tük a lakosság is. Skandináv kereszt
rejtvényünk helyes megfejtésével 
megtudhatjuk, hogy ennek érdeké
ben mi a leginkább célravezető.
BEKÜLDENDŐ: a megfejtett mondat

E havi pályázatunk fődíja: 500 forin
tos vásárlási utalvány
További díj: Két pályázónk Száraz 
Péter: ökológiai zsebkönyv című mű
vét nyerheti.

-A L-Z
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17. feladvány: MADÁRCSALO
GATÓ
Ezekben a napokban sok fiatal keresi 
fel az erdőt, a parkokat, s maga készí
tette eszközökkel is segíti a madarak 
megtelepedését. Szórejtvényünk erre 
a hasznos, követendő cselekedetre 
utal.

A további feladványok megfejtői 
újabb pályázaton vesznek részt.

18. feladvány: VISSZAPILLANTÁS 
Melyik neves tudósunk kezdemé
nyezte a madarak és fák napját?

19. feladvány: TÁRSADALMI 
SZERVEZET
A természet oltalmazása, a madárvi
lág védelme nem egynapos program. 
Mi a neve annak a sok fiatalt is tömö
rítő társadalmi szervezetnek, amely 
az aktív madárvédelemre mozgósítja 
a tagságát?

Beküldési határidő: 
június 15.

Áprilisi számunk feladványainak 
megfejtése:
13. feladvány: TECHNOLÓGIAI VÁL
TÁSRA VAN SZÜKSÉG
14. feladvány: ÁRTALMATLANÍTÁS
15. feladvány: A MÉRGEZŐ ANYA-

Gépkocsit nyerhet!
ÚJ, NÉGYFORDULÓS REJTVÉNYPÁLYÁZATUNK
A födij: 5000 forintos autónyeremény-betétkönyv 

Havonta sorsolás!

Ismét új, többfordulós szellemi vetélkedőt indítunk útjára, amely májustól 
augusztusig kínál játékos ismeretszerzési lehetőséget. A födijért folyó versen
gésben azonban csak azok vesznek részt, akik folyamatosan, az egymást 
követő hónapokban, a megadott határidőig eljuttatják szerkesztőségünkbe a 
keresztrejtvény és a szórejtvény megfejtését. A négyfordulós szellemi vetélke
dő fődija:

5000 FORINTOS GÉPKOCSINYEREMÉNY-BETÉTKÖNYV
A szerencsés nyertes nevét októberi számunkban tesszük közzé.

TÖBBSZÖR IS NYERHET!
Négyfordulós rejtvénypályázatunkba bármikor be lehet kapcsolódni. A ke
reszt- és szórejtvényt helyesen megfejtők között havonta értékes tárgynyere
ményeket sorsolunk ki. A sorsolásban automatikusan részt vesznek a födijra 
pályázók is. Akik viszont az egyszerűbb feladványokat kedvelik, számukra is 
kínálunk nyerési lehetőséget. Ók hónaponként egy-egy könyvet nyerhetnek!

Aki az egyes fordulók valamennyi feladványát helyesen megfejti, mindkét 
sorsoláson részt vesz.

GOKAT NEM TARTALMAZÓ SZENNY
VÍZISZAP TRÁGYÁZÁSRA HASZNÁL
HATÓ
Márciusi számunk feladványainak 
megfejtői közül 500 forintos vásárlási 
utalványt nyert: Glück Péterné budapes
ti olvasónk.

Dr. Lovas Béla: Kísérletezz mikroszkóp
pal cimü kötetét nyerte: Horváth Mária 
horvátzsidányi és Somogyi Ferencné 
hódmezővásárhelyi rejtvényfejtö.

BÚVÁRKODÁS 
16-19.



A VÖRÖS KÖNYV 
FIGYELMEZTETÉSE

© *O i

o .£
5 S£ £

w (Ti



MADÁRVILÁG
A fészkelőhelyek csökkenése, 

a tápláléklánc szegényedése miatt 
egyik legritkább bagolyfélénk lett 

a füleskuvik (Dr. Kalotás Zsolt 
felvétele)

gy adott terület madárvilága sohasem 
marad változatlan. A természetes állományin
gadozás, amíg bizonyos határok között mozog, 
egészséges, és a természetvédelem számára 
sem jelent különösebb feladatot. Előfordulhat 
azonban, hogy egy hosszú évekig kisebb létszá
mú faj - a számára kedvezővé vált környezeti 
feltételek hatására-váratlanul gyors állomány
növekedést mutat. Ilyenkor beszélünk populá
ció-robbanásról. Ez a jelenség figyelhető meg 
napjainkban a nagy kárókatona (kormorán) eu
rópai népességénél. Ugyanígy világszerte jel
lemző egyes sirályfajok állományának erőteljes 
növekedése. Európa szárazföldi részein a dan
kasirály, tengerpartjain az ezüst sirály, míg 
Észak-Amerikában a gyürüscsőrű sirály roha
mos elszaporodása okoz gondot.

Egyes gazdaságilag jelentéktelen fajok állo
mánynövekedése nem olyan látványos, és csak 
szakmai körökben okoz feltűnést. A házi rozs
dafarkú például az utóbbi néhány évtizedben 
települt be a városokba és terjedt el országszer
te. A magas hegységek sziklavilágának korábbi 
lakója ma már mindenfelé megtalálható a nagy
városoktól a legapróbb falvakig, s ott hallatja 
„cirregő” és „recsegő" énekét a tévéantenná
kon vagy a kémények tetején. A húszas évek
ben jelent meg Közép Európában a balkáni ger
le s gyorsan elterjedt hazánkban is. Azóta Nor
végiáig és Skóciáig jutott el. A balkáni fako
páncs az 1930-as években telepedett be, s ma 
már elterjedési területe az NDK déli határáig 
húzódik.

Szegényedő állomány
A hazai madárfajok jelentős részének állo

mánya azonban csökken. A Vörös Könyv felada
ta éppen az, hogy felhívja ezekre a pusztuló 
fajokra, az őket veszélyeztető tényezőkre a tár
sadalom figyelmét. A 350 fajt számláló hazai 
madárvilágból 83 került a Vörös Könyvbe. Ez 
közel egynegyede madárfaunánknak, s ez az 
arány jóval magasabb, mint a gerincesek többi 
osztályában; nem is beszélve a veszélyeztetett 
gerinctelenek csekély százalékáról.

A madarak - az emlősök többségéhez hason
lóan - nem tartoznak a tömeges szaporulatot 
létrehozó állatok közé. Mivel fejlett az ivadék
gondozásuk, ezért természetes körülmények 
között kis szaporulattal is képesek fenntartani 
fajukat. Az alacsony szaporodási arányszám 
azonban rendkívül veszélyessé válik, ha az ál

Mellette jobbra: 
A nálunk is fészkelő batla 

állománya a legutóbbi években 
kismértékben gyarapodott 

(Mészáros László felvétele)

lomány egy kritikus határ alá csökken. Ezután 
a folyamat már rendkívül nehezen fordítható 
vissza. Egy adott környezethez erősen kötődő, 
ahhoz alkalmazkodó fajok a legérzékenyebbek 
az alaktani felépítésük miatt. Néhány generáció 
alatt az ilyen madár nem képes alkalmazkodni 
a gyorsan átalakuló élőhely új viszonyaihoz.

A hatvanas években az élőhely-átalakítások 
következtében jelentősen csökkent a gólyatöcs 
állománya. A sekély szikes tavak helyén létesí
tett mélyvízü halastavakhoz ugyanis ez a madár 
nem tudott alkalmazkodni. Hiába alakultak ké
sőbb védett területek és nemzeti parkok - ben
nük szakszerűen kezelt szikes tavak -, a gólya
töcs korábbi állománynagyságát máig sem si
került visszaállítani. A 20-30 párból álló populá
ció fennmaradása továbbra is veszélyben forog. 
Ugyanakkor, ha egy vízi élőhelyről kipusztul a 
kétéltű fauna, mert a víz erősen szennyezett 
vagy lecsapolták, az eredeti környezet helyreál
lítása után a békák általában maguktól visszate
lepednek a szomszédos területekről, hiszen a 
kétéltűek legtöbbje rengeteg petét rak - gyor
san regenerálódik az állomány.

Hiába teremtjük meg azonban a kedvező élet- 
feltételeket egy-egy veszélyeztetett vagy már 
onnan kipusztult madárfaj számára az egyszer 
elhagyott élőhelyén, az rendkívül nehezen tele
pedik újra vissza.

Ez a magas fokú környezetérzékenység az 
oka, hogy a gerincesek között éppen a legmoz
gékonyabb madarak pusztulnak nagyobb 
arányban, s ezért vannak túlsúlyban a vörös 
könyvekben is.

Némely faj maradék állománya napjainkban 
került a kipusztulás szélére. Ilyen például a vö
röskánya, amelyről néhány éve nem tudjuk biz
tosan, van-e még hazai fészkelése, vagy már 
eltűnt az utolsó pár is? Az alkalmilag mutatkozó 
példányok talán csak átvonulók.

Biztató jelek
A Vörös Könyv a 80-as évek elejének faunisz- 

tikai helyzetét tükrözi. Az azóta eltelt időben 
néhány közvetlenül veszélyeztetett faj helyzete 
máris javult. Ezek közé tartozik a fekete gólya. 
A fészkelő párok száma különösen a Dunántú
lon gyarapodott, s tőlünk nyugatra, Ausztria felé 
van terjeszkedőben. A batla rapszodikusan vál-

A 80-as évek eleje óta a veszélyeztetett fekete 
gólyák száma szintén növekedett (Bécsy 
László felvétele)

tozó fészkelő állománya a legutóbbi években | 
szintén nőtt. Örvendetes a kendermagos récék 
számának gyarapodása. Az utóbbi két évtized
ben sok élőhelyéről eltűnt ez a récefaj. A 80-as j 
évek közepén azonban újra gyakoribbá vált, s 
ebben jelentős szerepe van a Kis-Balaton haj
dani mocsárvilágát visszaállító vízügyi munká- ] 
latoknak. Az újonnan létesített kis-balatoni táro
zóban máris 50 pár körül van a fészkelők szá- [ 
ma. A legjelentősebb talán a fattyúszerkő elsza
porodása. A 80-as években tovább erősödtek a 
Hortobágyi Nemzeti Parkban található telepei, 
és számos kisebb fészkelő kolónia jött létre az 
Alföld más területein, de ugyanígy megtelepe
dett a Kis-balatoni Tájvédelmi Körzetben is.

Vannak közvetlenül veszélyeztetett fajok, me
lyeknek állományában lényeges változás nem 
következett be. Ezek közé tartozik a parlagi sas, 
a kis békászósas és a kerecsensólyom. Tovább 
csökkent a széki lile és a székicsér eddig sem
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vándorsólymot a kipusztult fajok között
A télen elvétve felbukkanó

A kis csér utolsó sikeres hazai fészkeléséröl 
1970-ből van tudomásunk 

(A szerző felvétele)

erős állománya. A veszélyeztető tényezők, az 
okok felderítésére kutatás kezdődött.

Tizenhárom kipusztult
Aggasztóan megfogyatkoztak a hegyi patakok 

mentén fészkelő vízirigó párok. Pusztulásuk oka 
a patakok betonmederbe terelése, a forrásfog
lalások, egyes hegyi patakok kiszáradása a 
karsztvízszint-csökkentésének következtében.

Szándékosan tárgyaltuk a fenti csoportot el
sőként. E fajok legtöbbje fokozottan védett.

Más fajok már több évtizede nem fészkelnek 
hazánkban. A múlt század közepétől számítva 
13 faj jutott erre a sorsra.

A természetvédelmi szervek visszatelepítés
sel kísérletezhetnek, amit azonban nem szabad 
túlértékelnünk. Nemzetközi szakmai körök 
egyértelműen vallják, hogy a faj önkéntes visz- 
szatelepedése az igazi eredmény. Ehhez vi-

A már kipusztult kékcsőrű réce 
visszatelepítésére eredményes kísérletek 
folynak a Kiskunsági Nemzeti Parkban (Nagy 
Gy. György felvétele) 

szont a korábban elpusztított élőhelyeket kell 
ökológiailag ismét kedvező állapotba hozni. 
Enélkül egyébként a mesterséges visszatelepí
tési módszer sikere is nehezen képzelhető el. 
A daru a múlt század végén még költött mocsa
rainkban. Kipusztulásához egyaránt hozzájárult 
az üldözés, a fészkek kiszedése és a vadászat 
(a darutoll divatja miatt), de a folyarpatot a mo- 
csárlecsapolások és ezáltal a kedvelt fészkelő- 
helyek elvesztése tetőzte be. Európa északibb 
részein napjainkig szépen megmaradt a daruál
lomány, így tavasszal és ősszel tömegesen vo
nul át hazánk keleti részein afrikai telelöhelyei 
felé tartva. Természetvédelmünk eredménye, 
hogy ez az átvonulás egyre látványosabb. A pi
henőhelyek védelmével elértük, hogy a darvak 
hosszabb ideig maradnak nálunk. Mind gyako
ribbá válnak az átnyaralási kísérletek, ami idő
vel talán újbóli fészkeléséhez is vezet.

Az élőhelyromlás veszélyei
A kontinentális és mediterrán füves puszták 

madara, a reznek túzok száz.adunk közepéig 
bírta a civilizációs nyomást hazánkban. Utolsó 
ismert fészkét Cserebökény határában tojás- 
gyűjtők rabolták ki 1952-ben. Ez a madár azóta 
vonuláson is csak ritkán kerül szem elé. A kis 
csér utolsó eredményes hazai fészkeléséröl 
1970-ből van tudomásunk, amikor egy pár a 
Tömörkény határában elterülő Csaj-tavon tele
pedett meg. Kipusztulását sziki élőhelyeink ha
lastavakká való átalakítása okozta.

A Vörös Könyvbe felvett madárfajoknak közel 
a fele, mintegy 40 az aktuálisan veszélyeztetett 
kategóriába tartozik. Ezek általában stabil, de 
kis állományokban föllelhető fajok, vagy pedig 
azok, melyeknek állománya lassan, folyamato
san fogyatkozik, továbbá amelyek korábbi né
pes populációja rohamosan csökken. Ez utóbbi 
típusba tartozik a fogoly, egyébként az egyedüli 
nem védett madárfaj, amely a Vörös Könyvbe 
bekerült. Állománya az utóbbi két évtizedben 
töredékére csökkent, nemcsak hazánkban, ha-

Folyamatosan csökken 
egyik legszebb madarunk, 

a gyurgyalag állománya 
(Magyar Ferenc felvétele)

nem Európa-szerte. Megfogyatkozásának leg
főbb oka a mezőgazdaság modernizálása; a 
kemizálás, aminek következtében elpusztulnak 
a fő táplálékát jelentő rovarok és a különféle 
gyommagvak. A nagytáblás monokultúrák ki
alakítása sem felel meg élöhelyi igényeinek. 
Megmentése érdekében a vadászat és a termé
szetvédelem mielőbbi összefogása szükséges.

Ebbe a csoportba tartozik a nagy póling, 
amelynek láprétjeinken fészkelő hazai állomá
nyát fenyegeti veszély, élőhelyeinek mind gya
koribb felszántása miatt. Egyre ritkuló mada
runk a szalakóta is. Közép-európai elterjedési 
területén egymás után tűnnek fel perempopulá
ciói. Nálunk a Kiskunságban maradt fenn a leg
erősebb állománya.

A potenciálisan veszélyeztetett kategóriába 
sorolt 9 faj közös jellemzője, hogy fészkelési 
helyüknek vagy vonulási útvonaluknak éppen 
csak a szegélye érinti hazánk területét, de e 
szegélypopulációk vagy alkalmi vendégek vé
delme is fontos a faj fennmaradása érdekében.

Közülük megemlíthető a főként mediterrán 
elterjedésü kis héja, amely néha költ a pusztai 
tölgyeseinkben, vagy a pajzsos cankó, amely
nek tömegesen átvonuló csapataiból olykor 
visszamaradnak fészkelő párok a szikes pusz
táinkon vagy rétjeinken. A Nyugat-Szibériában 
költő és Marokkóban telelő vékonycsörű póling
nak. (amely egyébként az IUCN nemzetközi Vö
rös Könyvében is szereplő faj), átvonulásakor 
egyes példányai szikeseinkre vetődhetnek. Vi
lágállománya nem éri el a 800 példányt.

A Vörös Könyvben való szereplés nem állan
dó érvényű. Felerősödő állományú fajok kike
rülhetnek onnan, de más veszélyeztetetté váló 
fajok kerülhetnek a helyükre, és az egyes kate
góriák között is történhet átrendeződés.

Reméljük, hogy a most kissé vaskosra sike
rült kötet a hatékony természetvédelmi erőfe
szítések következtében a jövőben vékonyabb 
lesz majd.

DR. BANKOVICS ATTILA, 
a Természettudományi Múzeum 

tudományos munkatársa
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